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Iîn atmosfera premergătoare zilei de 23 August — zi îniîmpinată și în acest an cu 
mi bilanț bogat de fapte și succese — vizitele de lucru ale tovarășului Nicolae Ceaușescu în 
întreprinderi din Capitală și în Pitești, prilejuind fructuoase dialoguri cu oamenii mun
cii, reprezintă momente politice ce se încarcă de semnificații deosebite. Analiza activității 

dintr-un domeniu sau altul relevă progresele obținute și declanșează noi energii pentru 
dezvoltarea României socialiste* a patriei noastre independente care își serbează a 
38-a oară eliberarea de sub dominația fascistă. Președintele țării a fost primit cu pro
fundă bucurie, cu dragostea și încrederea cu care de 17 ani poporul nostru îi întîmpină. 
pașii, gîndurile, idealurile strălucitului ctitor al deplinei noastre libertăți, al epocii în care, 
pentru prima oară în istorie, la scara întregii națiuni a fost adresat îndemnul „să gîndim 
cu capetele noastre", în sensul afirmării depline a libertății de gîndire și acțiune 
revoluționară, pentru a spori din ce în ce mai mult prosperitatea patriei pe care o vom 
lăsa «opiilor noștri și șansele păcii pe planeta Pamint (Comentarii în paginile 2-3)
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Însemnări dintr-un salon al invențiilor

Cîteva probleme de educație (i)
Trec pe lingă urechea noastră, de multe oii, ade- 

văruri fundamentale și nu le auzim. Se petrec în 
vecinătatea ființei noastre, de multe ori, grozăvii și 
nu avem suficientă atenție pentru a le sesiza. Su
ficientă atenție sau sensibilitate. Se repetă erori 
de prea multe ori - vai, de prea multe ori — care-și

I schimbă doar costumul în care se îmbracă, fărg 
a-și schimba esența. antiumană și- noi ny sesizăm 
la vreme pericolul, avînd adesea impresia că anec
dotica e mai importantă decît esența. Toate aces- 

i tea țin de o anumită slăbire a simțurilor noastre, 
l de un anumit antrenament făcut în fugă în acțiuni 
r de educație, in fapt, educația este aceea care ar 

trebui să ne dea arma permanentă de luptă pen-
, tru bine și împotriva răului. S-ar cuveni ca oamenii 

să aibă mereu la ei această armă, pentru că „vi- 
natul” apare în viață pe neașteptate. Tristețea 
imensă de a constata că în mod succesiv genera
țiile umane sînt în situația de a comite aceleași 
erori nu poate fi compensată decît de speranța că 
educația cu adevărat revoluționară va trezi în noi 
toți formidabila plăcere de a ti oameni ai Renaș
terii și ai Noii Omenii. Acestea rgmîn simple 
vorbe, ba chiar mai mult decîț atît, voi be goale, 
dacă te uiți prin cite o sală de conferințe în care 
un conferențiar plictisit toacă din gură unui pu
blic și mai plictisit adevăruri pe care și conferen
țiarul și publicul le cunosc, dar care n-au nici o 
strălucire participativă, nu prezintă urmele nici unui 
Angajament organic. Și rămîn vorbe goale acestea 
și dacă te uiți la puzderia de ședințe io care nu 
se dezbate nimic și totul e dinainte știut, totul e 
dinainte clarificat, adevărurile sînt cunoscute, iar 
cei din ședință nu încearcă decît să le caute bruma 
de argumente formale de care au nevoie, dacă ar 
căuta cineva prin procesele-verbale. O asemenea 
canonadă de vorbe goale ar reieși și din unele 
acțiuni culturale în urma cărora omul pleacă nu

Ț reconfortat și îmbogățit, ci sărăcit și cu gustul 
aproape iminent al sinuciderii spirituale.

Voi încerca în această revistă să supun atenției 
cititorilor cîteva probleme ale educației. Prima la 
care mă voi referi chior în articolul de față este 
calitatea educatorilor. Și voi spune în primul rind

E ca om constatat prea adesea că educatori, de me- g 
3 serie nu-i așa, sînt lipsiți tocmai de .competență și 

fac ceea ce fac ca să treacă vremea și să se con- j
i sidere încheiată încă o acțiune educativă. Concret : 

i într-o sală de spectacole, într un moment ol unui 
spectacol de poezie și muzică, tinerii se ridică în 
picioare și încep să aplaude frenetic, să se miște, 
să dea semne vizibile ale adeziunii lor la ideile 
mari ale scenei. în acea clipă cîțiva așa-ziși oameni 
de ordine, conform unei înțelegeri cu factorii de 
educație din locul respectiv, încep să-i bruscheze 
pe tineri și să-i așeze pe scaune, să-i jignească și 
să-i „educe" în sensul de a sta liniștiți, de a nu se 
comporta ca niște „descreierați". M-am întrebat de 
ce această atitudine. Să nu fi fost de acord cei 
din sală cu ideile pe care le aplaudau tinerii ? Nu

Prioritate românească: 
motorul cu ardere externă

Randamentul do utilizare a combustibi-, 
Uilui la motoarele existente cu ardere in
terna-,, cu benzină sau motorină, este în 
prezent .intre 25 și 34‘ la suta. Specialiști 
din toate colțurile lumii, institute specia
lizate. firme solide, stimulate de cursa 
contraeronometru pe care sînt obligate s-o 
susțină cu concurența, au adus motoarele 
CP ardere internă în pragul perfecțiunii, 
însă soluția lor constructivă, în ceea ce 
privește' parametrii funcționali — randa-, 
ment, consum de combustibil, poluare — 
nu mai permite realizări spectaculoase. , 
Așa se pare, pentru că îmbunătățirile 
aduse au crescut randamentul doar cu cî- 
tova procente. Trebuie altceva și acest alt
ceva plutește în. aer de cîtăva vreme.

Ei bine, să pare că a fost dat să se în-. 
tîmple la noi un asemenea eveniment. Din 
dalele pe care le avem, motorul termic 
ideal al viitorului, motorul cu ardere ex-

(Continuare în pag. 4)

OPREA GEORGESCU ;

0 invenție care 
produce energie
. Un grup de specialiști de la Institutul 
de cercetare științifică și inginerie teh-' 
nologică pentru echipamente energetice 
și mașini de ridicat și Grupul de șan
tiere montaj cazane Vulcan au pus la 
punct o tehnologie de valorificare prin 
incinerare a deșeurilor menajere urbane. 
Mașinile descarcă gunoiul înt-r-un mare 
depozit compartimentat, de unde estș au
tomat deversat în cele două incinera
toare ale instalației. Aici el arde prin 
autocombustie la. 800—1 000 ° C în con- 
tracurent cu aer fierbinte, parcurgi nd 
secțiunile incineratoarelor cu ajuto
rul unui sistem ingenios de grile 
mobile, Pînă aici misiunea de distru
gere a gunoaielor s-ar putea spune că e 
îndeplinită. Dar cercetătorii români au 
căutat să recupereze și căldura produsă, 
precum și materialele utile existente în 
deșeuri.

(Continuare in y ig. 4)

FLORIN CONDURAJEANU 3

- Frumuseți din 
Maramureș (Continuare in pag. 19)

ADRIAN PAUNESCU *

Un fizician este totuși un fizician
Dintre toate profesiile din lume, aceea și în colectivul din Alba Iulia al acestui 

de fizician se numără printre cele în centru — adevărul de care vorbeam mai 
vogă. Asta și datorită faptului că pro-, sus ori nu este cunoscut, ori este ignorat 
greșul necesar supraviețuirii populației de cine nu te aștepți? din rațiuni obscure, 

j crescînde a Terrel nu poate fi ob- Iată : Diana Hossu este fizician cercetă- . 
ținut decît cu contribuția determinantă tor în amintitul colectiv din Alba Iulia, 
mai ales a citorva domenii și profesii, De fapt era. fiindcă nu mai este acolo.- 
între care și profesia de fizician. Este Ea a rămas fizician, dar a rămas și fără 

Ideci nu doar la. modă azi in lume-să te serviciu. Vom vedea curînd în ce împre- 
faci fizician, dar este și eficient. Apoi jurări, deloc obișnuite. Spus scurt, moți- 3 

I-, este important pentru p țară să aibă fi- vul se poate rezuma la neînțelegeri cu 8 
zicieni mulți și pasionați, societatea aceea șefii. într-o scrisoare către redacție, dînsa I 

■ fiind eficientă la scară mare și în funcție prezenta mai multe lucruri âe care le 
• de măsura în care își formează și își în- considera nefirești : că munca ei este S 
H trebuințează mica sau marea ei armată subapreciată, că șefii manifestă rea vo- 9 
I de fizicieni. Eficientă nu doar în planul ință față de ea. că i s-a reproșat faptul I 
" • - ■ • - - -- nu vorbește respectuos cu și despre fi

(Continuare în pag. 17)
ci și strategic ai dezvoltării

| cel puțin două locuri însă de pe acest pă- 
B mînt. — la Centrul de cercetare^pentru

produse refractare și abrazive, din Brașov DORIN GHERGHINESCU ||
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Cirma tării e intre oameni, iar cirmaciu!

Preocupare constantă 

pentru munca și viața locuitorilor 
Capitalei, pentru noua înfățișare 

a Bucureștiului
Recenta vizită de lucru a tovarășului Nicolae 

Ceaușescu în unități economice și la obiective so- 
cial-edilitare din Capitală s-a constituit, în aceste 
zile premergătoare marii sărbători de 23 August, 
intr-un amplu și semnificativ dialog în care au fost 
antrenate colectivele unor reprezentative întreprin
deri bucureștene. Un dialog viu și nemijlocit cu 
producătorii și creatorii bunurilor materiale despre 
cerințe stringente ale economiei naționale, dar și 
despre propriile lor probleme de viață și de muncă. 
Dar pot fi ele oare separate, privite izolat ? Cre- ' 
dem că nu. Și tocmai fiindcă se întrepătrund și se 
condiționează reciproc, problemele abordate cu pri
lejul acestei vizite de către secretarul general al 
partidului sînt și ale noastre.

La întreprinderea de utilaj chimic „Grivița ro
șie", vizita tovarășului Nicolae Ceaușescu proiec
tează atenția asupra unei probleme de maximă ac
tualitate și complexitate : extinderea mecanizării, 
automatizării și robotizării producției, asimilarea de 
noi tehnologii și produse, reducerea importurilor și 
diminuarea consumurilor specifice de metal, ener
gie și combustibil.

Acuitatea problemelor energetice cu care sîntem 
confruntați — ca și restul lumii — și-a pus, firește, | 
și ea pecetea asupra dialogului purtat de secretarul», 
general al partidului la „Grivița roșie" și la alte | 
întreprinderi vizitate. în adevăr, după cum se știe, 
programul energetic nuclear al României, de care 
sînt legate atîtea speranțe, își găsește materializa
rea nu numai pe șantierul de la Cernavodă al pri
mei noastre centrale nuclearo-electrice și al celor 
ce îi vor urma, ci și în marile citadele ale indus
triei, destinate să le înzestreze pe cele dintîi cu 
echipamente complexe de înaltă clasă și fiabilitate. 
In acest cadru mai larg au fost dezbătute, în cursul 
vizitei, sarcinile ce revin întreprinderii de utilaj 
chimic „Grivița roșie" și întreprinderii de mașini 
grele.

O cale sigură pentru mărirea gradului de compe
titivitate o oferă diversificarea gamei de produse, 
valorificarea superioară a materiei prime. Dătătoare 
de reale beneficii, în sensul cel mai larg și mai 
nbbil al cuvîntului, sînt doar inteligența și măies
tria omului, încorporate în produse. Faptul că la 
întreprinderea textilă „Dacia", bunăoară — o altă 
întreprindere vizitată — s-a manifestat preocuparea 
pentru diversificarea gamei de produse și că pro
dusele noi dețin o pondere de peste 6C7% în paralel 
cu micșorarea consumului de materii prime și cu 
sporirea gradului de finețe a articolelor textile fa
bricate aci, învederează modul eficient în care prind 
viață indicațiile conducerii superioare de părtid.

Cum să realizăm produse noi, mai durabile și mai 
competitive 1 Acestea au fost „coordonatele" vizitei 
la întreprinderea „Autobuzul". Tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a cerut să se respecte cu strictețe măsu
rile stabilite privind tipizarea, fără care nu poate 
fi concepută o producție competitivă, de mare serie.

Ideea valorificării superioare a materiei prime 
capătă un relief deosebit în metalurgie, mare con
sumatoare de metal prin definiție — se spune. Ei 
bine, nu ! Și în acest sector, inteligența tehnică și 
spiritul gospodăresc trebuie să-și spună cu tărie 
cuvîntul. După cum s-a relevat în cursul vizitei la 
întreprinderea „Republica", utilizarea unor tehno
logii moderne — analizată de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu împreună cu specialiștii prezenți — tre
buie să ducă la reducerea consumului de metal și 
a altor cheltuieli materiale.

Contribuția însemnată a cercetării științifice pro
prii în elaborarea de tehnologii moderne capabile 
să asigure noilor sortimente înalți parametri teh
nici și funcționali —- evidențiată ia „Aversa" și la 
întreprinderea de prelucrare a maselor plastice — 
se înscrie pe aceeași linie majoră de preocupări 
vizînd la sporirea calității produselor și a competi- | 
ti vitalii. La întreprinderea „Electronica", s-au rapor
tat secretarului general al partidului măsurile con
structive și tehnologice, metodele moderne de con
trol aplicate, acțiunile de rebrgamzăre mai judi
cioasă a fluxurilor tinzînd la sporirea continuă a 
calității produselor. Un prim rezultat : dublarea du
ratei medii de bună funcționare a aparatelor TV.

Pe tot parcursul vizitei, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a stat de vorbă cu numeroși muncitori/ 
interesîndu-se de condițiile de muncă, de viața lor. 
Activitățile de producție nu au și nu pot avea altă 
finalitate decît îmbunătățirea continuă a traiului, 
mai bune condiții de viață și de civilizație. Altfel 
spus, o nouă calitate a muncji trebuie cu necesitate 
să determine o nouă calitate a vieții. în acest con
text, merită relevat că, oprindu-se si în zona Ura
nus a Capitalei, unde au început din anul 1980 în
semnate lucrări edilitare, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a cerut arhitectilor,, constructorilor, edi-: 
Iilor Capitalei să acorde o atenție deosebită concep
ției liniei arhitecturale a fiecărei clădiri, astfel in
cit tot ce se realizează în această parte a Bucureș
tiului să fie frumos, să confere autentice valori 
urbanistice, să reprezinte o zonă de referință în 
arhitectura românească.

Atenția acordată problemelor economice majore 
se însoțește astfel cu preocuparea constantă a se
cretarului general ăl partidului pentru noua față 
a Bucureștiului, pentru viața cotidiană a locuito
rilor săi, pentru cerințele omului muncitor care, 
singur, dă viață programelor partidului, transfor- I 
mîndu-le din directivă în realități ale României de; I 
'azi și de mîine.'

LIONEL NiȚESCU ■ |
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e permanent și întiiul la datorie

împreună cu făuritorii de bunuri

materiale și spirituale

din județul Argeș
în climatul de muncă responsabilă, plină de 

abnegație, ce caracterizează activitatea tuturor co
lectivelor de oameni ai muncii din industrie șl a- 
gricultură, acum, cu puțin înainte de marea noas
tră sărbătoare de la 23 August, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al partidului, pre
ședintele Republicii Socialiste România, însoțit de 
tovarășa Elena Ceaușescu, de alți membri din 
conducerea partidului și statului, înscrie în Cartea 
țării și înspre binele țării, o nouă vizita de lucru 
în județul Argeș. Noul dialog al secretarului ge
neral al partidului cu locuitorii județului Argeș, 
fructuos ca de fiecare dată, evidențiază cu clari
tate însemnătatea și rodnicia analizei la fața lo
cului, împreună cu făuritorii de bunuri materiale 
și spirituale, a problemelor fundamentale ale dez
voltării țării. Dar acest mod de lucru, pe care to
varășul Nicolae Ceaușescu l-a ridicat la rang de 
principiu călăuzitor al întregii sale activități, ne 
dovedește că in concepția secretarului general al 
partidului, cîrma țării se află între oameni, iar 
cârmaciul este permanent și întiiul la datorie.

Și de data aceasta, obiectivul vizitei a fost : 
examinarea rezultatelor obținute în îndeplinirea 
planului pe anul în curs, a căilor șl modalităților 
practice de înfăptuire, la un nivel calitativ și ele 
eficiență superior, a obiectivelor actualului dnci- 
aal.

La Curtea de Argeș, prima dintre localitățile în
scrise în traseul acestui nou dialog de lucru, unde 
locuitorii i-au întîmpinat pe înalțli oaspeți cu sen
timente de aleasă stimă și prețuire, secretarul ge
neral al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
tovarășa Elena Ceaușescu, ceilalți tovarăși din 
conducerea de partid și de stat au vizitat între
prinderea de bioproteine, întreprinderea de porțe
lan pentru menaj, construită la indicațiile tova
rășului Nicolae Ceaușescu, pentru a valorifica su
perior materia primă existentă în zonă, precum și 
pentru a folosi mai bine forța da muncă existen
tă, întreprinderea de produse electrotehnice și 
electronice, întreprinderea ,,Electro-Argeș".

Ce s-a desprins din vizita în aceste unități ? Ca 
de fiecare dată, prețioase și necesare indicații : la 
întreprinderea de bioproteine a fost analizată po
sibilitatea de extindere a acestei capacități care să 
asigure o folosire mai bună a derivatelor petro
chimice, în condiții de maximă eficiență economi
că ; s-a indicat să se găsească soluții ca anumite 
părți din utilaje să fie confecționate din mase 
plastice'^ evitindu-se astfel consumul de metal ; 
secretarul general al partidului a cerut de aseme
nea să fie luate toate măsurile ca, încă in acest 
an, unitatea să producă la întreaga capacitate, să 
se acorde în continuare o atenție sporită elimină
rii importului, reducerii consumurilor de materii 
prime și materialei de energie, pentru a-și înde
plini în cele mai bune condiții sarcinile. La în- 
treprinderea de porțelan pentru menaj, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a indicat să se sporească efor
turile pe linia diversificării gamei sortimentale, a 
valorificării la un nivel superior a creației artis
tice locale, introducerii în circuitul larg-a motive
lor de inspirație folclorică. S-a indicai, totodată, 
factorilor de răspundere din întreprindere, condu
cerii ministerului și centralei de resort să ia mă
suri pentru sporirea producției de articole deco
rative din porțelan, atît în cadrul unității vizitate, 
cit și pe ansamblul industriei de profil. în conti
nuare, la întreprinderea de produse electrotehnice 
și electronice. „Electro-Argeș“, s-a examinat as
pecte privind dezvoltarea economică și socială a 
orașului Curtea de Argeș, prilej cu care secretarul 
general al partidului a cerut edililor să acorde 
cea mai mare atenție modernizării, înfrumusețării 

«orașului, a centrului civic ; iar conducerii între
prinderii, ‘ colectivului de oameni ai muncii li s-a 
indicat să acționeze pentru dezvoltarea producției 
de utilaje realizate prin autoutilare, în vederea 
modernizării proceselor de fabricație, a creșterii 
gradului de mecanizare. S.-a cerut, de asemenea, 
să fie continuate eforturile în direcția introducerii 
în fabricație a noi tehnologii, creșterii gradului 
de utilizare a materiilor prime și materialelor in
digene, reducerii în continuare a consumurilor, 
utilizării cu maximă eficiență a capacităților- de 
producție.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, tovarășa Elena 
Ceaușescu, ceilalți tovarăși din conducerea parti
dului și statului au fost întîmpinațl cu aceleași 
sentimente de dragoste nețărmurită și stimă de 
către miile de mineri din vechiul bazin din Câm
pulung Muscel, care dă țării cărbune de peste un 
secol. Aici, pe colinele multicolore și intr-o am
bianță entuziastă a avut loc întîlnirea tovarășului 
Nicolae Ceaușescu cu minerii musceleni. întîlnire 
în cadrul căreia au fost examinate și stabilite căi- 
le și modalitățile concrete prin care ei pot să dea 
patriei mai mult cărbune, șă-și aducă o contribu
ție sporită la asigurarea independenței energetice 
a țării. „Ținînd seama de programul energetic 
pînă în 1990, de necesitatea de a crește ponderea 
cărbunelui în energia țării și de faptul că. în -a- 
ceastă zonă există încă rezerve mari de cărbune, 
a afirmat tovarășul Nicolae Ceaușescu, este nece
sar ca în următorii 3—4 ani să ajungem la cel pu
țin 3 milioane tone de cărbune din acest bazin 
minier... Cunosc minerii de pe aceste meleaguri 
încă din ’35. Știu că avem muncitori, tehnicieni și 
ingineri cu o experiență îndelungată și am con
vingerea că vor face totul pentru a se achita de 
această îndatorire de onoare față de patrie ca să-și 
aducă o contribuție tot mai importantă la asigu
rarea țării cu cărbune, la independența energetică 
a României".

Cind aceste rînduri erau încredințate tiparului, 
la încheierea ediției, vizita tovarășului Nicolae 
Ceaușescu continua în unități agricole din județul
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Ambianță specifică marilor noastre șantiere. Un 
„Cifarom" și-a făcut, iată, apariția pe drumeagul des
fundat ce duce spre rampa de descărcare. Buldozeristul 
Oancea Grosu ii netezește, calea cu o lamă de S-1S00 
pe șenile pentru ca omub cu betoniera .să poată ajunge 
fără să împotmolească în locul de acces la cofragul 
Căderii I a deversorului din Valea Lazu. Imediat după 
el vine să-și descarce autobetoniera și Dumitru Sima, 
un tînăr care de curind a împlinit 2,7 de ani. Este cea 
de-a treia cursă pe care a făcut-o în această dimi
neață ploioasă. „Afurisita asta de ploaie —"zice — ne-a 
cam dat bătaie de cap, însă nu ne dăm bătuți. Pină 
deseară sper să-mi îndeplinesc norma de 10 curse. Rău 
e că la noi, Ia laboratorul stației , de betoane, treaba 
nu-i suficient de bine organizată și ne cam pierdem 
vremea pe-acolo., Ei, dar asta face parte din micile 
noastre necazuri";.. 1

Ca din pămint apar^ aici, la punctul- său de lucru, 
maistrul Gheorghe Sava, bărbat vînjos și brun, cu un 
aparat de emișie-recepție pe umăr. Mi șe adresează 
scurt : Știți dv, ce-ar însemna să întîțziem această 
lucrare ? îi răspund că mi. nu știu. înseamnă — mă 
lămurește tot el - 'pericolul de a cădea noroiul în co- 
frag, de a sparge betonul și de a relua de la capăt tur
narea a nu mal puțin de 70 de tone !...

...Tot aici, la deversor, facem cunoștință cu inginerul 
Constantin Nicola. Tînăîul specialist ne poartă bine
voitor prin „groapa11 ecluzei și, în timp ce asistăm la 
efectuarea operației de urcare a cofrâgului metalic pe 
rețeaua de fier-beton a celui de-al 23-lea pilon al co
loanei, de dirijare din port-amonte. mă. dojenește, re- 
proșîndu-mi că noi, jurnaliștii, vedem adesea viata pe 
șantier cam de la distanță și în roz, că sesizăm doar 
elanul patriotic, ocolind uneori cu dezinvoltură aspri
mea muncii și vieții acestor oameni, uitînd că nu o 
dată n-au timp nici măcar să-și cumpere cele trebui
toare. asigurării caloriilor necesare și cad frînți de o- 
boseală. „Dacă ești matale curajos — mă îndeamnă 
zîmbind inginerul.— apoi scrie asta ip revistă : cum că 
noi, șantieriștil, am vrea ca unele alimentare din Cons
tanța să-și revadă programul și să-1 prelungească, dacă 
e posibil, pină la orele 21 seara. Că am. vrea o asistență 
sanitară mai operativă, și mai calificată pe șantiere și 
să nu ni se mai vîndă conserve alterate la puținele 
noastre puncte alimentare destul.de prost aprovizio
nate"...

în imediata apropiere a locului se află în plină acti
vitate un grup compact de fierari-betoniști. în primele 
rinduri sînt Constantin Har, Mihai Bratu, Ion Oaida, 
Vasile, Dolteanu, secundați de soldatii constructori Ma
rian Dăncescu, Mihai Ward, Ion Dumitriu si Gheorghe 
larmalai; Zoresc împreună la confecționatul unei com
plicate armături metalice pe care macaraua-turn o va 
lua curîiid și, după ce o va purta cu-brațul ei prin 
văzduh, o va așeza exact pe postamentul dinainte sta
bilit. Băieții aceștia veseli, veniti din toate colțurile 
țării, glumesc între, ei și rid. Uneori, cîntînd sau 
fluierînd, ei își fac munca mai ușoară, cu toate că pe 
fețele lor îmbujorate li se preling acum grele broboane 
mari de sudoare. E semn că soarele amiezii devine 
neiertător. Dar nici dogoarea lui, la fel cum nici dez
lănțuirea ploii torențiale, nu-i sperie cîtuși de puțin 
și nu le stăvilește avintul. Toți își amintesc cu emoție 
nedisimulată de recenta vizită făcută chiar aici pe șan
tier de secretarul general al partidului, cînd tovarășul 
Nicolae Ceaușescu le-a cerut tuturor ca, pină la sfîrsi- 
tul lunii aprilie 1933, să încheie în linii mari lucrările, 
astfel incit prima navă să poată trece prin canal. Sînt 
pe deplin convinși că trebuie neapărat să-și facă

0 invenție
care produce energie

(Urmare, din pagina 1)
•— Vorbind și în limbajul cifrelor — 

adaugă inginerul Marian Radu, principalul 
Catalizator al echipei, — instalația produce 
2,5 Gcal/h apă fierbinte la 110°C, care în- 
c$lzeșțe 300 de apartamente convenționa
le. în plus trimite spre combinatele side
rurgice anual 1 800 tone fier recuperat, 
astfel, din gunoaie. Ar mai fi de adăugat 
că ' instalația nu consumă combustibil 
(doar cantități mici la pornire), ba din 
contră, economisește 2 000 tone combus
tibil convențional care ar fi folosit la în- 
nălzirea apei de termoficare. Ar mai fi 
.interesant de arătat că am extins cu. .suc
ces cercetările în stația pilot îh direcția 
recuperării înainte de incinerare (prin de
presiune) a turtiei și materialului plastic 

, din gunoi.
.Mai adăugăm noi că instalația specialiș

tilor români, . folosind soluții originale, 
este brevetată în 14 țări, ca S.U.A.. Fran
ța, R.F.G. etc. Ea folosește pa alimentare 
.deșeuri cu putere calorifică de max. 700 
.Kcal/ kg în timp ce în străinătate testa* 
lațiile similare pornesc de. la minim l 506 
Kcal/kg, Dgr cum există și în țările pu- 

dernic industrializate tendința recuperării 
.prealabile a hîrtiei șl materialului plastic, 
apare 9 scădere a proprietății de combus- 

. tie a gunoaielor, motiv pentru. care tot 
mal .multe țări se interesează și. propun 
cooperări, deoarece procedeul românesc 
folosește gunoaie de calitate mult inferi
oară.. Ia spatele funcționării instalației de 
la Iași stau niște oameni cu- dragoste 
pentru profesie, pasionați. Pentru conce
perea tti realizarea instalației ei au stat 

săptămîni întregi lingă fiecare operator 
pentru a-1 învăța secretele fiecărui 'utilaj. 
S-ar putea-povesti multe despre „arderea" 
lor.

Cu această instalație concepută pentrv 
orașe de 200-300, mii locuitori, lașul, care 
a nvut curajul să spargă gheața și a ma
nifestat încredere în profesionalismul 
specialiștilor români, și-a rezolvat .proble
ma deșeurilor urbane, producînd și ener
gie și recuperînd materiale valoroase. în 
această lună, la Constanța va începe mon
tajul unei instalații similare. Din păcate, 
utilajele pentru un modul identic afectat 
municipiului București stau Me 2 ani în 
curtea I.C.S.I.T.E.E.M.R. și G.S.M.C. Vul
can, fără ca din partea întreprinderii de 
salubritate București, care le-a comandat, 
să se întreprindă măsuri concrete pentru 
montarea lor. în ultimul moment aflăm că 
la intervenția conducerii de partid a muni
cipiului, se vor demara lucrările de inves
tiții pentru rezolvarea modernă a acestei 
importante probleme gospodărești. Și ce
lelalte mari . orașe care se vor dota cu 
astfel de instalații, și ar trebui să fie cît 
mai multe, trebuia să creeze din timp 
cadrul organizatoric de derulare a inves
tiției, pentru a se egala recordul lașului 
de construire și intrare în' funcțiune în 
circa 1 an. In plus,. trebuie școlarizat per
sonalul viitoarelor obiective. La Iași 
există' de pe acum o experiență.

Prioritate românească: 
motorul cu ardere externă 

(Urmare din pagina 1)
ternă și recuperare de căldură este pe cale 
să se nască la noi. Dar despre ce e vorba ? 
I3oi inventatori români; Teofil Pascov ici și 
Constantin ,Unguț«anu, primul specialist 

de înaltă calificare. în. mecanică, electro
tehnică și automatizare, al doilea inginer, 
Ulcrează de 18 ani la această idee. Bre
vetul de invenție rir. 78975 din 25 februa
rie 1982 conferă caracter de noutate pe 
plan mondial acestei realizăii românești.

Soluția tehnică propusă de autori repre
zintă un progres tehnic fața de motoarele 
existente, Otto și Diesel. Motorul are un 
ciclu de funcționare și o diagramă de 
lucru originale, diferite de cele ale mo
toarelor existente, fiind superioare aces
tora. Iată avantajele expuse de autori ;

— Funcționarea sa cu combustibili li
chizi-grei (motorină, petrol, țiței).

— Ridicarea randamentului de utilizare 
a combustibilului de la 25^-34 la sută la 
S0—70 la sută.

— Economii de combustibil de aproxi
mativ 50 la sută.
— Ardere externă, controlată la tompe- 

' raiuri ridicate, deci bilanț termic foarte 
bun.

— Recuperarea căldurii din apa de ră
cire și din gazele evacuate. Căldura recu
perată, reintrodusă în camera de ardere 
determină reducerea substanțială a eonsu- 
mului de combustibil.-ț>e Unitatea despu
iere. •

— Permite eliminarea poluării chimice 
prin arderea completă a amestecului car
burant la temperaturi toarte ridicate (809 
grade). '
~ Greutate mâi . redusă pe Cal , Putere 

deoarece nu impiine realizarea de presiuni 
mari așa cum solicită motoarele. existente, 
deși presiunea, medie de lucru a ciclului 
funcțional al motorului preconizat este cu 
mult superioară presiunii medii d® lucru a 
motoarelor existente.

— Este singurul motor care poate folosi 
in mod eficient șj alți combustibili — 

bune pulverizat • sau energi® atomică.
Autorii au rezolvat toate problemele le

gate de funcționarea motorului : ungerea 
și răcirea distribuitoarelor, limitarea tem
peraturii în camera de. ardere externă pină 
la nivelul optim de funcționare a acesteia 
și a motorului, brevetarea ca instalație de 
sine stătătoare a camerei de ardere, etc."

în ce fază ne găsim î Este în constricție 
un prototip, adaptat la un motor Dacia 
1300. Prototipul va funcționa cu motorină 
și va echipa un autoturjsm. Dacia 1300 ce 
se prevede, după calcule și după modul 
de funcționare a modelului de capacitate 
mică realizat deja, că va consumația pa
rametrii normali de funcționare, jumătate 
față de motorul clasic. Tehnicienii speră 
să fie gata pină la sfîrșitul anului.

. Curios dar adevărat, titularul de brfevel 
este Trustul de construcții hidrotelmice 
prin Grupul de șantiere „Olt inferior", 
unitate hespecializată în probleme de 'mo
toare.

După terminarea prototipului urmgază 
seria zero pentru. un autoturism DacU 
1300 echipat cu motor cu ardere externă. 
Atențiune ! Pentru o asemenea idee,‘care, 
credem noi. valorează milioane, merită să 
ne grăbim. Să scurtăm la minimum fazele 
necesare omologării, să asigurăm condiții 
optime de lucru autorilor, să-i înconjurăm 
dc ;cei mai .buni specialiști din domeniile 
care. conlucrează Ia realizarea integrală' a 
motorului. Pentru ca lucrurile Să meargă 
repede și bine, trebuie alcătuită, sub con» 
ducerea tehnică a inventatorilor, o echipă 
care șâ lucreze efectiv — proiect, tehsiolo- 
gie, execuție.

îndrăznjm să afirmăm ‘ el adest niotoi 
va fi o nouă pagină în cartea groasA. te 
care ș-au înscris realizările spectacufoass 
ale tehnicii românești;

destul.de
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Bogata vară a grădinarilor
Fetești:

Viața nu este 
o conservă 
ermetic închisă

Unei fabrici de conserve nu i se trimit, 
în general, scrisori de mulțumire. La fa
brica din Fetești s-au primit totuși cîteva. 
Directorul Mircea Breben se abține să le 
dea o importanță mai mare decît s-ar cu
veni. După opinia sa, aceste scrisori pro
vin din partea unor pensionari care re
simt mai acut, ș-ar zice, nevoia de comu
nicare. Altfel, de bună seamă, un semn 
de mulțumire din partea celor ce cum
pără conservele produse aici ar fi chiar 
absența reclamațiilor. Fabrica din Fe
tești se numără printre cele cîteva. patt'u- 
cinci. mai mari din tară, și de câțiva ani 
n-a mai primit nici o reclâmație. Ceea ce 
este o reușită, fără îndoială, remarcabilă 
dacă ținem seama eă pe Ungă conservele 
vîndute pe piața internă fabrica exportă 
în vreo 20 de țări.

Dar și la I.P.I.L.F. Fetești au existat și 
există probleme. Fabrica a încheiat anul 
trecut, de exemplu, cu pierderi de mai 
multe milioane de lei. în. procesul de fa
bricație a pastei de tomate s-a întîmplat 
ca, în loc de 8.8 kilograme, cit sînt nece- 
sm în. mod obișnuit pentru producerea 
mui kilogram de pastă, să trebuiască să. se 
consume 10,6 kilograme de tomate. 
Vreunui cetățean grăbit faptul ar putea 
să i se pară mărunt, derizoriu, dar pentru 
oamenii fabricii el a însemnat cel mai 
măre necaz a! anului. Pentru a produce 
cantitatea planificată de pastă, fabrica a 
fost nevoită, din cauza calității neco- 
reșpunzătoare a materiei prime, să con
sume cu ,8500 tone roșii mai mult decît 
se prevăzuse. Dacă un kilogram de roșii 
a fost plătit cu 80 de bani. 8 500 de tone au 
costat 7 milioane de lei în plus. Și n-au 
fost singurele pierderi. Pentru a fi aduse 
în întreprindere aceste sute de tone de 
roșii a fost nevoie de vreo 2 000 de trans
porturi. costul mediu ai unuia singur fi
ind de 1 000 lei. în fine, pentru prelucrarea 
acestei cantități suplimentare și neprevă
zute de roșii a mai fost nevoie de un 
consum, peste prevederile planului, de 
100 tone de păcură plus curent electric. 
S-a ajuns în această situație pentru că 
materia, primă, se înțelege. nu s-a încadrat 

. în limitele stasului iar consumul fabricii 
se stabilește, desigur, în funcție de o ma
terie primă despre care se crede că 
respectă. stasul. Și n-am fi amintit. de
spre acestea dacă n-am fi convinși că in
ginerul Mircea Breben avea dreptate cînd 
spunea : „Dacă avem materie primă de 
calitate, facem și noi conserve de calitate. 
S-a acreditat, din nefericire, opinia ero
nată că dacă niște legume s-au depreciat, 
fie și parțial, se poate zice : s-au depre
ciat ? haideți repede cu .ele. la fabrică".

Din cele 22 500 tone de conserve, cât re
prezintă planul pe ’82. fabrica a produs 
in primul semestru’ 6 500. Ceea ce 
nu este, puțin pentru începutul pe
rioadei de conservare a legumelor 
si fructelor. Fabrica din Fetești are 
contracte cu C.L.F.-urile Țăndarei, Slobo
zia și Urziceni. cu I.L.F. Călărași și cu o 
seamă de unități agricole din preajma ei : 

I.A.Ș Bărăganul si C.A.P-urile Fetești, 
Bordușani, Făcăieni, Progresul, Săveni. 
Reprezentanții acestor unități se întîlnesc 
săptămînal cu conducerea fabricii și în
tocmesc âșa-nwmitele grafice de afluire 
care uneori sini respectate iar. alteori nu. 
Cind se întîmplă să nu fie respectate, lu
crurile se petrec așa cum ne încredințează 
tehnician» Maria Postole de la serviciul 
aprovizionare-desfacere-transport al fa
bricii : „Lucrăm cu unități din două ju
dețe, Ialomița și Călărași. Noi aparținem 
de județul Ialomița iar județul Călărași 
are și el, precum se știe, o fabrică la Va
lea Roșie, lingă Oltenița. Chiar dacă în
cheiem contracte, ei nu ne dau materie 
primă decît după .ce, mai jntîi, își asigură 
materia primă pentru fabrica lori-Nici 
n-aș putea, spune că nu este aces
ta un lucru firesc. De exemplu 
C.L.F. Lehliu ne-a stopat. 70 hectare 
de mazăre, motivând că tot ce se 
va culege de pe ele va fi trimis la Valea 
Roșie". Consecința aceste’ dispute este că 
fabrica de la Fetești, care trebuie totuși 
să producă întreaga cantitate planificată 
de conserve de mazăre, aduce mazăre de 
la Adjud. Iată ce ne spune inginerul 
Gheorghe Nicolae, director coordonator : 
„Patru mașini dintre cele' pe care -le-am 
închiriat de la I.T.S.A.I.A. și I.T.A. fac 
curse Ia Adjud. O cursă durează două zile 
și ne costă 3 800 de lei. Cum prețul ma- 
zării este direct proporțional cu itinerarul 
ei, ca să zic așa. turistic, realitatea este că 
noi scumpim în acest fel mazărea cu 
aproape. 90 de bani, kilogramul". Desigur că 
am mai putea să ne oprim și asupra fap
tului că unități mai apropiate de Fetești, 
precum C.A.P.-urile Cosinmești sau Slo
bozia Nouă, încearcă să livreze mazăre 
ajunsă la „maturitate fiziologică" (in-ten- 
dința lor, firească oarecum, de a se înscrie 
cu producții mai mari la hectar) în vreme 
ce fabrica pretinde mazăre cu „maturitate 
tehnologică" (pentru a evita ca boabele să 
fie amidonate, adică uscate, și tari), ori 
asupra unui alt fapt, mai greu de justifi
cat, că legumele trimise fabricii au un pro
cent prea mare de impurități (ceea ce de
termină fabrica să plătească un om. Ion 
Adam, numai pentru ca el să transporte 
zilnic gunoiul, cu un tractor cu remorcă, 
undeva în afara orașului). Chiar mai ur
gent și de însemnătate mai mare decît cele 
de mai sus este însă eă întreprinderea de
ținea la începutul semestrului doi în stoc 
ambalaje doar pentru 4 000 de tone iar 
capace pentru, borcane nu mai avea decît 
pentru 500 tone de conserve, Intrucît .a- 
ceasta este o problemă care, în ciuda tu
turor eforturilor și reglementărilor lega
le, întîrzie să fie rezolvată, conducerea fa
bricii a propus, deocamdată fără succes, 
să construiască din oțel inoxidabil niște 
recipiente mari de 30—50 de tone, care să 
poată fi păstrate într-un depozit frigori
fic. Investiția s-ar ridica la Cel mult două 
milioane de lei iar recuperarea acestei 
cheltuieli s-ar produce, in mod cert, în 
doi ani. Soluția prezintă o serie de avan
taje, cum spunea inginerul Mircea Bre
ben : ,,Dacă am avea aceste recipiente am 
produce în plin, fără griji. Iar după tre
cerea sezonului, prin noiembrie-decem- 
brie, putem spune : în ce fel de borcane 
ne cere firma cutare, să. zicem, pastă de 
tomate ? în borcane de tipurile xși y sau 
z. Pe măsură ce primim ambalajele potri
vite, desfacem recipientele". De unde se 
vede că viața intr-o fabrică de conserve 
nu este, într-adevăr, o conservă ermetic 
închisă și bine lustruită.

D. CONSTANTINESCU ■

/ ■ ' ■ J / -V ’ .

Brașov: Terasele din Schei

Odată ajuns iii Schei, casele brașovenilor încep să urce pe dealuri ; Timpa 
e de-a dreptul un munte căru’a mina omului nu i-a știrbit cu nimic măreția, ca- . 

. bina telefericului ajutîndu-ne doar să fim părtași la toată frumusețea ce ni 
se oferă dintr-o zare într-alta. Cunoscuta Varte e ceva mai blîndă și mai pri
mitoare, contrastind cu Scheiul ale cărui străzi urcă șerpuind pline de surprize.

Astfel așezat orașul, cocoțat pe dealuri,, curțile, caselor au rămas foarte 
mici în 'economia strictă a bătrînului 'Brașov. Și totuși, din Schei, din Piața 
Unirii, privirea ți se oprește asupra unui loc, oarecum ciudat : o grădină așe
zată în terase. După un adevărat slalom, din strada Macin, care vrea, astfel, 
să amintească de ariditatea munților cu același nume, ajungem la grădina cu 
.terase, la. familia Gheorghe Muntean. Și, aici, surpriza este triplă : trei. ase- 

. menea grădini ; cea a lui Constantin Brătucu de pe aceeași stradă și cea de-a 
treia, a lui. Ion Cirlan, gospodarul care a avut primul această idee cu mulți 
ani .în urmă. Aflăm apoi că nu sînt doar ei trei care fac legumicultura pe 
munte. Majoritatea cetățenilor in putere, ne spune Ion Cirlan, nu pot să mai 
stea cu grădina imburuienită după ce-âu văzut ce se poate scoate chiar și de 
pe o bucată de stincă.

— E chiar stincă 1
— Așa m-am învățat, să-i zic acu’ cinș’pc ani cînd am săpat primii patru

zeci, dc metri din dealu’ ăsta ; l-am defrișat cu tirnăcopul și l-am săpat cu hîr- 
lețul la șaizeci de centimetri. Pămîntul era tare argilos și ca să-l inhbbilez am 
cărat pămînt negru de pe lingă garduri,. rădăcinile -le-am ars, iar. cenușa am 
împrăștiat-o ; așa am stîrpit melcii și insectele, apoj am adus două care cu 
gunoi. In primul an s-au făcut numai legume. Cu toate astea irigam ambițio
nat, doar eram fiu de țăran și știam să, muncesc pămîntul, așa că în continuare 
am mai săpat optzeci de metri și-n anul ăla am mincat și bame.

— Dar ideea cu terasele cum ați dibuit-o ?
— Doar v-am spus că pămîntu-i argilos, panta e destul de mare, cțith 35. 

de grade, iar mai sus are peste 40 și ca pămintul să rămînă pe. lor se fac, 
mai întii. teasele. Am bătut țăruși de. fier cam 45 cm sub pămînt. Pe 120 m 
am cinci terase. Pe prima am pus trifoi pentru păsări, pe a doua gladiole...

— V-ați indurat de pămînt ?
— N-am scăpat de gura soției și-apoi e mai frumoasă parcă grădina cu 

florile astea sus. Pe terasa următoare am ceapa, usturoiul și salata, urmează 
fasolea șl ultima terasă e cu căpșuni.

Am mai aflat multe amănunte interesante de ja acest pionier al grădinii 
în terase. Ion Cirlan. Grădina se sapă, de exemplu, de sus în jos, că datorită 
pantei îți mai pierzi echilibrul și te mai răstomi, că uneori plouă chiar de nouă 
ori pe zi, iar buruienile cresc și atunci stai toată ziua la prășit, dar, oricum, 

p această îndeletnicire este nu numai utilă, ci sănătoasă și chiar plăcută.
•Constantin Brătucu, vecin bun cu Ion Cirlan, a adoptat aceeași țehnqlogțe 

de defrișare, adică tot tîrnăcop, tot răsturnări cînd iți fuge pămintul de sub 
picioare și tot cam aceleași sortimente de legume, Totuși nimepi nu știe cum 
face de obține fasolea cea mai frumoasă-, din care păstrează' -3—4 kg du să- 
mință pentru toți vecinii. Ambiția lui a mers pină acolo incit obține în fiecare 
an peste. 100 kg struguri, mere, zarzăre, prune, căpșunile de rigoare și chiar 

- smochine. .Ne-a mărturisit că din piață nu are ce cumpăra altceva decît vinete 
și ardei, cărora nu le priește pămîntul din grădina de pe munte.

Dacă ajungeți in Schei, nu uitați să căutați.cu privirea grădinile în terase. 
Aici, oamenii aceștia trei, Constantin Brătucu, Ion Cirlan și Gheorghe Muntean^ 
au forțat natura.

ELENA GHERA ■

Rădăuți:

Țărani cu vocație 

de cercetători
O prejudecată este o părere pe care 

cineva și-o face dinainte despre un lucru. 
Sau pe care o preia fără să-se întrebe de 
adevărul ei. Astfel spun dicționarele și au 
dreptate. Forța oricărei prejudecăți constă 
în aceea că nu-ți dai decît rareori seama 
de prezența și efectele ei. Cel măi ade
sea nu știi nici de unde și cînd ai con- 
tractat-o.^ Și mai e ceva : nu evită oa
meni fără prejudecăți. Iar o prejudecată 
— ca și necazul — nii vine niciodată sin
gură. Pricinile ei subtile țin de o alta, 
mai măre, efectele ei au la rîndul lor 
toată prestația prejudecății de sine stătă
toare. Soluția e una singură : să te întrebi 
mereu asupra calității judecăților pe care 
le emiți și a opiniilor pe care le conservi 
în ce privește un om, o întîmplare, un lu
cru oarecare. Să nu le lași să se înve
chească, . să albă, ca statuile, patină.

Am trecut în mai multe rînduri prin 
cîteva sate foarte arătoase din județul 
Suceava și m-am minunat cît de mare le 
părea bunăstarea. Casele parcă-s trase de 
pe un singur clișeu. Odăi înalte, semețe 
chiar, garduri, drepte, curate, întregi, nici 
unul. însă cu fala aceea cam groasă a 
îmbogățiților di n nimic. Sate cu flori multe 
în marginea drumurilor, cu acoperișurile 
clădirilor parcă proaspăt vopsite. Genul 

acela de așezări care te izbesc printr.-un 
soi de plăcută monotonie în chiar maies
tatea lor. Localitățile se hheamă Bădeuți, 
Milișăuți, laslovăț Lunca și Gara, iar co
muna Emil Bodnaraș.

I-am povestit cuiva, unui om cu care 
schimb din cînd în cînd păreri și de cu- 
vîntul căruia țin cont — probabil pentru 
că se pricepe atît de bine să mă asculte, 
să-mi confirme ideile și, firește, preju
decățile — ce frumos arătau satele astea 
și ce simple trebuie să fie. pînă la urmă 
mecanismele sărăciei și ale abundenței. 
„Ei, mi-a răspuns omul cu care schimb 
din cînd în cînd păreri, n-ai auzit ? Sînt 
ăia, care vînd castraveți prin țară !“

Am acumulat, din discuția aceasta, o 
părere foarte joasă despre Bădetiții și 
Milișăuții aceia suceveni. Castravetele, se 
știe, nu-i o legumă hrănitoare. (Una din 
prejudecățile pe care le servesc toate ma
nualele de botanică din școala elementară. 
Ca și cum numai hrana ar conta pe lu
mea asta. Ca și cum hrana e numai un 
inventar de calorii și nu o desfătare,. în 
foarte multe privințe, și o filozofie.) 
Ar urma, în linia prejudecății legumei 
degeaba, că țăranii de pe acolo ne cam 
înșală, că fac ei ce fac și izbutesc să 
vîndă castraveți pînă și grădinarilor. Do
vadă că „umblă prin țară". Dacă-s 
deștepți, de ce nu-și rezolvă ei castra
veții în comună și. în județ ? De ce umblă, 
domnule, prin țară ? De ce fug după 
cumpărători și nu așteaptă, cum ne în
vață multe din întreprinderile comerțu
lui nostru socialist, să alerge cumpără
torii după ei ?

Pe urmă, mai e prejudecata muncii 
nobile și a. muncii doar istețe. Cutare 
cultivă varză de Bruxelles, pentru prima 
oară, să zicem, în sud- vestul -Călmățuiu- 

luh și dă lovitura;- Rezultă că-sud-vestui 
Călmățuiuluî ducea lipsă, fără să realizeze 
frustrarea,. de varză de. Bruxelles, și că, 
iată, niște țărani cu vocație de cercetă
tori științifici au reușit să înnobileze 
brazdele de lăptucă ori de castravete cu 
o finețe, care-i scumpă tocmai pentru că-i 
gingașă, hrănitoare, cu glucide, lipide și 
vitamine, și. în plus cea mai creață din
tre verze. Pe cînd castravetele, știe toată 
lumea ce e castravetele. Și cunoaște toată 
lumea cum se murează castravetele. Se 
pune cu sare și apă caldă într-un borcan 
și gata garnitura. Păcat de Bădeuți și Mi- 
lisăuți și. laslovăț, că trăiesc bogat din 
castraveți. I :

De fapt, C.A.P.-ul din Emil Bodnaraș, 
numărând 5 900 brațe de muncă (!), are 
o viață obișnuită. Pe 3 200 hectare se 
cultivă cartofi, secară, grîu, porumb, se 
face legumicultura și se cresc vite. Po
rumbul, deși vara e scurtă în nord, a fost 
bunicel. La grădină s-au obținut pînă la 
50 tone legume la hectar. Se practică și 
cultura pură dar și. in ultima vreme, în- 
deosebi, cultura intercalată. Din cele 5 
sate, vreo trei mii de familii fac grădi- 
nărie intensiv, cu varză și castraveți, dar 
și cu altele trebuincioase mesei. In me
die, o familie adună de pe lota!personal 20 
de butoaie a 150 kg varză fiecare și 15 
butoaie a 150 kg fiecare castraveți. Istoria 
muratului la butoaie a început prin anul 
1960, din ideea lui Nicolae Danileț.' El a 
observat că renumita piață a castraveți
lor de Rădăuți nu mai vindea —. pentru 
că. nu mai . producea ~ yesțiții castraveți 
de Rădăuți. După el s-au luat Dumitru 
Păsăilă, Dumitru Cosovan. Emilian Hre- 
nic, fabrieînd ei singuri și butoaiele. Și 
ce butoaie ! Cele pentru varză, cu o ca
pacitate de 1000 kg, 'sînt cît o casă și 

umplu curtea. Oamenii lucrează la C.A.P. 
și interesele gospodăriilor lor nu-s altele 
decît ale C.A.P.-ului. Au fișe de plan 
pentru contract cu statul : 1000 kg cas
traveți și 500 kg varză. La rîndul său, 
C.A;P.-ul dă castraveți și varză popu
lației pentru munca prestată.

Cît despre muratul castraveților, e vorba 
de o rețetă eu cheie. Primarul Gheorghe 
Podine, om tînăr cu statură și cuvînt de 
vîrstnic, a cărui ambiție personală, pe 
lîngă cele ce-i sînt îndatoriri, e să spo
rească numărul trandafirilor din comună, 
în care scop a mai cumpărat 2 000 de tufe 
de la Aiud, spune că rețeta, ,1a urma 
urmei, poate fi scrisă și dată și altora. 
Povestea e însă cum o pui în lucrare, 
tehnologia. Toată afacerea e iazul, unde 
țăranii își țin butoaiele, ca să nu prindă 
aer, pînă în preziua mersului la tîrg. 
Tocmit cu usturoi, hrean, mărar, ardei 
iute, cimbru, frunze de vișin și alte 
cîteva gusturi și mirosuri, cu apă numai 
de fîntină, ca să iasă moarea „naturală", 
puși în straturi, ca să se pătrundă de 
gust și miros și să nu-și strice felul, cas
travetele capătă personalitate. Poate că 
vorba e cu prisos, dar dacă umblînd prin 
multele piețe din țară și trimițîndu-i și 
peste hotare oamenii înving concurența, 
înseamnă că munca lor e nobilă.

Cel mai bun dintr-un domeniu, fie el 
domeniu cît de modest, se înnobilează 
fără să țină la aceasta și fără s-o știe. 
Dacă îl lăudăm atîta pe cel ce se pricepe 
să scoată apă din piatră seacă, de ce-am 
strîmba din nas la țăranul care scoate 
bani cinstiți din castraveți murați ? Sau 
poate întrebarea privește numai prejude
cățile mele 1

TUDOR OCTAVIAN ■
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Salvați Techirghiolul (li)

0 PROBLEMĂ CARE TREBUIE REZOLVATĂ ACUM
B Studii ale Institutului de medicină fi

zică, balneoclimatologie și recuperare 
medicală arată că apa lacului Techir
ghiol și-a păstrat caracterul predomi
nant de tip clorosodic, magnezian și 
sulfatat, dar că ea manifestă o tendință 
de scădere a mineralizatei ca urmare 
a creșterii puternice a volumului de 
apă dulce provenită îndeosebi de la 
irigatii. Aceleași studii dovedesc că nă
molul și-a păstrat calitățile terapeutice, 
fără să fie mai puțin adevărat că in 
ultimii ani au fost observate modifi
cări in structura Iui datorită schimbării 
raportului dintre substanța minerală și 
substanța organică.

In vederea restabilirii echilibrului 
B natural, pentru proiecția biologică, hi- 

drochimică și sanitară a lacului, inter
venția noastră vrea să sublinieze că 
este cazul să se insiste asupra traduce
rii în fapt a măsurilor stabilite ante
rior, încă din 1977, prin Normele pri
vind exploatarea rațională a factorilor 
naturali din lacul Techirghiol, distri
buite demult și cunoscute de către toti 
eei interesati. Această intervenție se 
întemeiază pe convingerea că este și 
necesar și urgent să se respecte, tot
odată, prevederile legii. Reglementările 
unitare privind cercetarea, protecția și 
valorificarea lacurilor cu nămol tera
peutic sint cuprinse, reamintim, in Le
gea nr. 3 din 197$, capitolul 6,

Despre un anumit șoc_______ 
și o anumită productivitate

„în cadrul preocupărilor noastre de per
fecționare metodologică — ne spune San
da Samson, șefa Laboratorului de chimie 
a apelor minerale și nămolurilor terapeu
tice de la Institutul de medicină fizică, 
balneoclimatologie și recuperare medicală 
— am avut în vedere în ultimii ani creș
terea numărului de indicatori fizico-chi- 
mici care să exprime calitatea nămolului 
legată de utilizarea lui în terapie. Ca să 
mă opresc la' un exemplu, am ținut sub 
observație vîscozitatea nămolului (care e 
în continuă scădere, nămolul devenind mai 
fluid) în relație cu proprietățile lui rheo- 
logice (adică de curgere, de plasticitate) 
și calorice. Obiectul cercetărilor noastre nu 
este însă unul stabil ci unul într-o conti
nuă schimbare, pe măsura modificărilor 
chimismului apei, a vieții biologice și mi
crobiologice din lacul Techirghiol. Aș zice 
că ritmul de schimbare a acestor condiții 
în ultimii 10 ani a produs un șoc și că 
dacă ritmul acesta ar fi fost mai lent era 
posibil ca fito și zooplanctonul formatoare 
de nămol să se fi adaptat mai bine. Deo
camdată capacitatea de peloidogeneză a 
lacului este mult diminuată datorită redu
cerii biomasei producătoare de nămol și 
în special a algelor verzi Cladophora și a 
crustaceului Artemia salina. Artemia sa
lina, care înainte de 1954 se găsea în nu
măr de aproximativ 2 000 indivizi pe deci
metrul cub, a ajuns să nu mai depășească 
la un moment dat 72 indivizi în aceeași 
unitate de măsură. Lacul Techirghiol e 
mai puțin productiv".

Activități nocturne intre 
Techirghiol și mare

Devenind mai puțin productiv, ne pu
team aștepta ca prin măsurile întreprinse 
lacul Techirghiol să fie ajutat să-și reca
pete productivitatea. Dar iată că din In
strucțiunile provizorii privind protecția 91 
exploatarea rațională a nămolului și apei 
din lacul Techirghiol, instrucțiuni emise la 
30 ianuarie 1977 și de al căror cuprins am 
luat știre prin bunăvoința doctoriței Cor
nelia Degerata, directoarea Institutului de 
medicină fizică, balneoclimatologie și re
cuperare medicală, am aflat că încă la 
acea dată se putea spune că, în perioada 
de maximă creștere a nivelului lacului, 
s-a evacuat și s-a pompat în mare o can
titate de circa 10 milioane metri cubi de 
apă, care a antrenat o imensă rezervă de 
săruri ifiinerale (560 000 tone), peste 2000 
tone de nămol în suspensie și — ceea ce 
este mai important — peste 4 000 tone de 
biomasă peloidogenă. Dr. Cornelia Dege
rata :

— S-a aruncat în mare floră și faună din 
Sacul Techirghiol, fără să se țină seama 
eă efectul negativ este de lungă durată 
iar cel pozitiv, scăderea nivelului lacului, 
este doar unul de moment. Asta s-a în- 
tîmplat prin ’73—’74. în ’81 s-a dat iarăși 
dispoziție să se pompeze apă din lac în 
mare și într-o noapte s-a pompat.

— într-o noapte, ziceți ?
— Așa știu.
In urma acestor decompresări ale lacului 

s-au creat condiții să se scufgă spre Te
chirghiol alte valuri de apă dulce care 
este de înțeles că au spălat nămolul și l-au 
sărăcit în substanțe minerale. Iar minera
lizarea apei — așa scăzută cum e — se 
menține încă în limite acceptabile tocmai 
pentru că apa dulce s-a îmbogățit în sub
stanțe minerale în urma acestui proces ce 
afectează de fapt rezerva totală de nămol 
terapeutic care se ridică, după cum am 
aflat, la 400 000—500 000 metri cubi. Este 
acesta și motivul pentru care doctorița 
Cornelia Dăringă, directoarea Sanatoriu
lui balnear Techirgiol, ne spune că pompa
rea apei din lac în mare este „ultimul lu
cru pe care-1 avem de făcut".

încă nu s-a ajuns 
la punctul critic

Tot la Institutul de medicină fizică și 
balneoclimatologie, geologul Petru Lungu 
ne încredințează că forajele din cadrul 
sistemului de protecție al lacului Techir
ghiol au funcționat pină acum doar cu 37 
la sută din capacitatea lor instalată. Fără 
îndoială că din această pricină a și fost 
nevoie ca anul trecut să se pompeze in 
mare aproximativ 1.3 milioane metri cubi 
de apă mineralizată.

— Pentru a preîntimpina repetarea unor 
asemenea situații, adaugă inginerul Petru 
Lungu, este necesară îndeplinirea a trei 
condiții de bază care în prezent nu sînt 
asigurate : 1) exploatarea sistemului de 
protecție de către un personal calificat ; 
2) baza materială pentru executarea 
promptă a reparațiilor (o mașină de inter
venție, de exemplu) ; 3) alocarea unei cote 
de energie de 5 MW/h anual. îndeplinirea 
acestor condiții este obligatorie și grabni
că pentru că, se pare, încă nu s-a ajuns la 
punctul critic al procesului prin care trece 
de mai multă vreme Techirghiolul.

— La ce anume vă referiți ?
— Din punct de vedere geologic, așa- 

numita chiuvetă lacustră a Techirghiolului 
este amplasată într-o zonă cu straturi de 
calcare sarmațiene. Aceste calcare au 
structură spongioasă și permeabilitate ri
dicată. Grosimea lor este între 40 și 120 
metri. Or, studiile efectuate au arătat că 
pierderile de apă de Ia irigații se acumu
lează în calcarele sarmațiene, ridicînd 
continuu nivelul stratului acvifer cantonat 
în aceste roci cu un ritm care în unele 
locuri este ceva mai mare de 5 metri pe 
an. Calcarele acestea au început să fie îm
bibate cu apă ca un burete. Volumul de 
apă adunată în subteran după introducerea 
în 1972 a irigațiilor este evaluat la 300-400 
milioane metri cubi. Această apă, supli
mentată mereu cu infiltrații de la irigații, 
precipitații șl din adîncime se scurge trep
tat spre lac, mărind de la an la an canti

tatea de apă dulce din Techirghiol. Cal
culele de bilanț hidric arată că dacă în 
anul hidrogeologic 1977—1978 aportul exce
dentar de apă dulce a fost de circa 2 mi
lioane metri cubi, acest excedent va crește 
Ia peste 16 milioane metri cubi pe an chiar 
în condițiile în care vor fi impermeabili- 
zate canalele de irigații. Dacă nu se va 
face impermeabilizarea, acest excedent 
poate căpăta dimensiuni și mai mari. Nu 
poate fi lipsit de interes că suprafața la
cului a crescut de la 10,7 km pătrați în 
1970, la 11,3 la sfîrșitul lui 1979 și la apro
ximativ 12 km pătrati în 1981.

Reprezentanții agriculturii
au început sâ fie mai receptivi

— Știm, tovarășe inginer Constantin Ră- 
descu, că în subordinea Consiliului Natio
nal al Apelor funcționează Comisia inter
departamentală de specialiști pentru pro
tecția lacului Techirghiol, constituită la 9 
februarie 1977 în baza hotărîrii Consiliului 
Sanitar Superior, Ca director al Direcției 
planurilor de amenajare și folosire a ape
lor din C.N.A. participați la ședințele a- 
cestei comisii. Cînd s-a ținut ultima șe
dință ?

— Pe 3 iulie ’82.
—Prin ce a fost ea importantă, dacă a 

fost ?
— în urma ei a rezultat că prima pre

ocupare a Consiliului Național al Apelor 
trebuie să fie grăbirea ritmului de finali
zare a lucrărilor inițiate acum cîțiva ani. 
La sfîrșitul acestui an, odată cu încheierea 
lucrărilor din etapa a doua, sistemul de 
intercepție a apelor dulci care se scurg în 
lacul Techirghiol trebuie să funcționeze la 
întreaga capacitate.

— Prima etapă a acestor lucrări de pro
tecție s-a întins de-a lungul anilor ’78—’79 
iar a doua, după datele pe care Ie avem, 
trebuia să fie realizată în ’80 și ’81. Și sîn- 
tem, iată, în ziua și anul în care sîntem 
și vorbim încă de finalizarea etapei a 
doua. Consiliul Național al Apelor este ti
tular de investiție. De ce, oare, aceste în- 
tîrzieri ?

— Executanții lucrării sînt cei de la 
Trustul de construcții pentru îmbunătățiri 
funciare din județul Constanța. Știm că au 
avut și ei greutăți.

— Greutăți, se pare, au avut nu numai 

conștructorji dar au și cei ce asigură ex
ploatarea sistemului de protecție, adică 
Oficiul de gospodărire a apelor. Nu este 
nici un secret, probabil, că tot la ședința 
despre care vorbim s-a afirmat că sistemul 
de protecție al lacului Techirghiol — atit 
cit s-a construit din el pină acum — a 
funcționat doar cu 37 la sută din capacita
te. Altfel zis, că 67 la sută din apele dulci 
care puteau fi interceptate s-au scurs in 
lac.

— E adevărat, s-a vorbit despre acest 
lucru.

— Cunoașteți, desigur, că s-a pompat 
apă din lacul Techirghiol în mare.

— Da.
— Cu a cui aprobare se poate face o 

asemenea operație ?
— în principiu, cu aprobarea Consiliului 

Național al Apelor. Dar, după știrea mea, 
de aici nu s-a emis o asemenea aprobare. 
Noi am condamnat asemenea practici. 
Pomparea apei din lac în mare s-a făcut, 
după cite știu, întrucîtva clandestin sau 
cum altfel să zic ?!

— Mai prin întunericul nopții, mai pe 
ascuns.

— Cam așa. Ziceam că nu putem fi dp 
acord cu asemenea practici pentru că, de 
exemplu, știm foarte bine că încă din 1980 
se constata o reducere de cîteva ori a bio
masei realizate anual de microorganismele 
care contribuie la formarea nămolului te
rapeutic din lacul Techirghiol.

— Să revenim, cu acordul dv.. Ia ultima 
ședință a comisiei.

— S-a mai discutat despre Importanța 
măsurilor de micșorare a afluxului de apă 
dulce de la irigații spre Iac.

— Am vrea să notăm cîteva dintre mă
surile mai importante avute în vedere.-

— Printre altele, aceea de a nu se da 
apă mai multă decît pot reține solul si 
plantele.

— Dar aceasta, tovarășe director, am 
zice că e o chestiune elementară și face 
parte dintre obligațiile minime ale celor 
ce lucrează in agricultură. Trebuia să facă 
ea obiectul dezbaterilor dintr-o Comisie 
interdepartamentală ?

— Iată că da, din moment ce o asemenea 
îndatorire simplă nu e respectată. Dincolo 
de aceasta, s-a mai vorbit despre urgen
tarea modernizării sistemelor de irigații 
prin impermeabilizarea canalelor magis
trale și extinderea sistemului de distribu
ție a apei prin conducte sub presiune.

— Tot atitea probleme despre care, din 
cît cunoaștem, se vorbește de ani de zile !

— Aș vrea, în ’ spiritul obiectivitătii, să 
arăt că de data aceasta reprezentanții Mi
nisterului Agriculturii au fost mult măi 
receptivi pentru a-și aduce contribuția la 
ameliorarea situației lacului Techirghiol. 
Nu e mai puțin adevărat că. efectele, da
torită acelorași cauze asupra cărora nu s-a 
acționat la timp, au început să se accen
tueze. încă de acum trei ani se semnala 
saturarea cu apă a calcarelor din Movilita, 
Bărăganu și Topraisar. Tot astfel se sem
nala că din 1976 pină în 1981 în zona ca
nalului magistral Negru Vodă nivelul ape
lor subterane a crescut cu 35 de metri. Ho- 
tărîrea adoptată în ultima ședință a comi
siei aproape că se impunea de la sine. A- 
ceastă hotărîre prevede ca unitățile agri
cole să treacă, deocamdată numai experi
mental, la preluarea apei care s-a scurs 
în subteran și, cu ajutorul unor foraje exe
cutate în imediata apropiere a canalului 
magistral și a canalelor principale, s-o 
readucă în sistemul de irigații micșorînd 
astfel cantitatea de apă care trebuie pom
pată din Dunăre.

— Aceste foraje noi credeți că vor aduce 
o rezolvare decisivă a situației Techirghio
lului ?

— Nu. Dar ele pot ameliora această si
tuație. Soluția radicală ar fi altă. în ultima 
ședință a comisiei s-a căzut de acord asu^ 
pra oportunității aprofundării studiilor 
pentru o lucrare de intercepție a afluxului 
apelor subterane spre lac printr-o galerie 
săpată pe conturul lacului și care preluînd 
aceste ape să le evacueze, gravitațional, 
către mare.

— Un fel de metrou în jurul lacului Te- 
chirghiol ?

— Ea ar urma să semene cu galeriile de 
derivație utilizate în lucrările hidroener
getice. Ar fi o soluție mai dificilă și ceva 
mai costisitoare, dar decisivă, fără îndo
ială, pentru eliminarea oricăror, incertitu
dini cu privire la funcționarea sistemului 
de protecție a lacului.

— Mai rămine de observat că s-a căzut 
de acord, cum spuneați, asupra oportuni
tății aprofundării studiilor, nu asupra 
construirii acestei galerii.

— Deocamdată, intr-adevăr, numai atît.

Soluții există. Trebuie doar 
aprobate

La mai bine de o lună de la tinerea ul
timei ședințe a Comisiei interdepartamen
tale pentru protecția lacului Techirghiol 
unde s-a hotărît încă o dată impulsionarea 
lucrărilor, scurtarea termenelor și măsuri 
energice, notăm următoarele :

Inginer Constantin Bîra, șef de colectiv 
la Institutul de studii și proiectări pentru 
îmbunătățiri funciare : „Nota de coman
dă privind modernizarea sistemului de 
irigații din zona lacului Techirghiol a fost 
predată în septembrie anul trecut. în ea se 
prevedeau printre altele : schimbarea tipu
lui de amenajare și a metodelor de udare, 
impermeabilizări, cîmpuri de drenaj și ca
nale de desecare. Nefiind încă aprobată, 
nu s-a putut trece la fazele următoare ale 
proiectului și detaliilor de execuție. Pentru 
începerea proiectului de execuție sînt ne
cesare mai bine de 30 de avize și acorduri. 
Obținerea avizelor pentru scoaterea din cir
cuit a terenurilor agricole și avizul Minis
terului Construcțiilor Industriale durează 
între 3 luni și un an. în situațiile care im
pun urgență ar fi necesar să se revină la 
sistemul fazelor unice, care scurtează pe
rioada de proiectare. Prin aplicarea măsu
rilor din nota de comandă amintită s-ar 
rezolva 70—80 la sută din problemele de 
protecție a lacului ce revin irigațiilor. Deci, 
două aspecte : urgentarea întocmirii docu
mentațiilor și aprobarea creditelor nece
sare atacării lucrărilor".

Inginer Gheorghe Hîrjeu, șeful proiectu
lui pentru lucrările de protecție a laC^ui 
Techirghiol din Institutul de cercetări $1 
proiectări pentru gospodărirea apelor : 
„Ieri, 4 august, trebuia să intre în func
țiune stația de pompare de la barajul de 
pe Valea Biruinței. Am încercat s-o por
nim însă pompele și motoarele erau dez
echilibrate și trebuie feturnate. Pompele 
defecte și care nu pot fi înlocuite Ia tim#. 
calitatea slabă a agregatelor, imposibilita
tea de' a interveni prompt la locul defec- 
țunii, întreruperile de curent au pus sub 
semnul îndoielii eficiența actualului sistem 
de protecție al lacului. Avem în studiu o 
soluție radicală, o galerie de intercepție a 
apelor subterane cu evacuare gravitațio
nală în mare. Costul relativ ridicat, al unei 
asemenea soluții este doar aparent. Să nu 
uităm că actualul sistem consumă într-un 
an mai multe milioane kWh. cărora tre
buie să le adăugăm cheltuielile pentru re
parații, întreținere și plata personalului. 
Apele captate prin construirea unei galerii 
ar putea fi folosite pentru alimentarea cu 
apă a litoralului. Optăm pentru această 
soluție, depusă luna trecută Ia CNA, deoa
rece modernizarea sistemului de irigerti 
este costisitoare și întîrzie. Mai siri.t. și t e 
sisteme care puse în aplicare ar fi econo
mice și ar contribui la protecția Jacului. 
Soluții sînt. Trebuie doar aprobate".

„Asta e situația 1“

Chiar dacă, pe de o parte, finalizarea tu
turor obiectivelor ce alcătuiesc sistemul de 
protecție al iacului Techirghiol a intirziat 
cu un an iar pe de altă parte' obiectivele 
construite deja au funcționat, din felurite 
motive, doar cu 37 la sută din capacitatea 
lor, interceptarea din 1978 încoace a 24 mi
lioane metri cubi de apă trebuie Înțeleasă 
ca o acțiune vitală în efortul de salvare a 
Techirghiolului. Dacă apele acestea s-ar fi 
acumulat în lac, ar fi dus la creșterea ni
velului lui cu 2 metri și la unirea lacului 
Techirghiol cu marea, ceea ce ar fi închis 
orice discuție.

însă interceptarea acestor ape, fie prin 
sistemul de protecție actual, fie prin con
struirea unor galerii circumlacustre, repre
zintă o intervenție asupra efectelor. Se 
cuvenea ca ea să fie corelată cu o acțiune 
corespunzătoare asupra cauzelor. Și aș# 
cum în privința acțiunii asupra efectelor 
măsura ra'dicală ar fi construirea pe con
turul lacului a galeriei care să preia și să 
evacueze gravitațional apele dulci, în pri
vința intervenției asupra factorilor care au 
generat și agravează situația lacului Te
chirghiol se poate înțelege că măsura ra
dicală, hotărîtoare, începe să nu mai fie 
impermeabilizarea canalelor și distribuția 
apei în conducte sub presiune, ci — pen
tru mai multă siguranță — o reașezare, o 
restructurare a culturilor agricole în peri
metrul bazinului hidrogeologic al Techir
ghiolului. Este, aceasta, și opinia unora 
dintre specialiștii cu care am discutat. Ar 
fi vorba despre cultivarea în acest spațiu 
a unor plante care să aibă nevoie de mai 
puțină apă. Asemenea plante există, nu 
trebuie inventate acum, și de ele este ne
voie tot atit de mult pe cît este nevoie de 
plante care trebuie neapărat irigate.

Construind baraje în spatele cărora s-ar 
aduna apă tot mai multă și săpînd puțuri 
din care am extrage cantități tot mai mari 
de apă, protecția lacului Techirghiol ar de
veni din ce in ce mai costisitoare și mai 
plină de incertitudini. în acest caz, dacă 
ne e îngăduit să vorbim astfel, n-am face 
decît să ne asemuim țăranului din anec
dotă care, în mijlocul verii, în bătaia unui 
soare bezmetic, ședea cu căciula trasă pe 
ochi și pe tîmple și pe obraji i se scurgeau 
șiroaie de sudoare. Văzîndu-1 cum suferă, 
cineva l-a întrebat : de ce nu-ți scoți că
ciula ? Iar el a răspuns, apăsînd pe cuvin
te : Asta e situația !

D. CONSTANTINESCU H 
OPREA GEORGESCU Ș
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Trei episoade din zilele bucureștene ale lui august 1944

Luna august este, de regulă, cea mai călduroasă lună a 
verii bucureștene : zăpușeala nu contenește nici noaptea, nici 
dimineața, cînd stropii de rouă se evaporă încă înainte de a 
fi căzut pe pămînt. Așa au fost șl zilele și nopțile lunii au
gust 1944, cind evenimentele care s-au derulat incepind cu 
seara de 23 August, au făcut ca vara aceldi an să fie mai 
fierbinte.

Martor ocular și participant activ Ia aceste evenimente 
(funcționam, în acea vreme, in una din secțiile Marelui Stat 
Major), am trăit intens filmul crincenei încleștări dintre 
trupele române și cele hitleriste, care au avut ca teatru de 
acțiune Capitala. Impresiile colectate atunci ml-au rămas 
adine întipărite în memorie.

Voi reda trei dintre ele, în ordinea cronologică a produ
cerii lor.

Strada Amurgului

în zona în care Calea Rahovei se apro
pie de marginea orașului, acolo unde odi
nioară se numea ..Bariera Rahovei", se 
găsește o stradă numită strada Amurgu
lui. Este o stradă liniștită, cu blocuri de 
locuințe avînd puține etaje, construite în 
anii puterii populare, curate, bine întreți
nute și aproape toate cu flori în balcoane.

In anul 1944. această stradă nu exista. 
Pe locul eî și în zona dinspre vestul și 
sud-vestul străzii, era un teren viran mă
suri nd cîteva sute de metri pe fiecare din 
laturile lui. în partea adiacentă cu Calea 
Rahovei, la capătul de atunci ai tramvaiu
lui 15, cîteva barăci și instalații cu jocuri 
distractive din recuzita bîlciurilor popu- 
lare de altădată — călușei, lanțuri, roata 
norocului etc. — adunau din cind în cind 
în jurul lor grupuri de copii și alți local
nici.

Acolo unde această stradă se întretaie 
cu strada Caporal Preda, se află două cor
puri de clădiri, cu o curte interioară, cars 
alcătuiesc Școala generală nr. 141.

în vara anului 1944, aceste clădiri șco
lare erau aproape noi și contrastau prin 
înălțime și aspect arhitectonic cu casele 
avîrtd înfășițare mai mult decît modestă, 
c„ ; defineau pe atunci cartierul.

Iii aceste clădiri funcționa, din nevoi 

operative, încă din aprilie 1944, una din 
secțiile Marelui Stat Major al armatei, 
formată din cîteva zeci de ofițeri, un nu
măr mai mic de subofițeri și cîțiva soldați.

în dimineața de 24 august, în această 
zonă a orașului era liniște deși, în alte 
părți începuse, încă din timpul nopții, 
lupta cu trupele hitleriste. Pe la orele 8 
însă, activitatea de rutină pe care o desfă
șuram în birouri a fost întreruptă brusc 
pentru că, întfegul personal — ofițeri, sub
ofițeri, soldați — a primit ordin ca, cu 
armamentul destinat apărării apropiate, 
să angajăm lupta împotriva unor efective 
germane care, venind dinspre satul Măgu
rele, încercau să-și deschidă drum spre 
centrul Capitalei.

Inamicul care ne ataca părea destul de 
numeros și, deoarece trăgea asupra noas
tră nu numai cu armament ușor de infan
terie ci și cu tunuri, rezulta că este bine 
înarmat. Mai tîrziu am aflat că făcea parte 
din unitățile germane de artilerie anti
aeriană. care ocupaseră pînă atunci poziții 
în zona satului Măgurele. .

Tirul inamic se concentrase asupra clă
dirii, pe care noi o transformasem într-un 
cuib de foc, de unde, cu mijloacele mo
deste de care dispuneam — o mitralieră, 
cîteva puști mitraliere și puștile și pistoa
lele Individuale —, reușisem să acoperim 
bine cu foc terenul viran, prin care nemții 
ar fi putut să înainteze spre oraș.

Oprit de focul nostru pe linia căsuțelor 
de pe marginea de vest a terenului viran, 
inamicul s-a rezumat timp de mai multe 
ore Ia un schimb de focuri cu noi,

în timpul acestui duel de foc și-a făcut 
apariția deodată, în curtea interioară a 
clădirii, o femeie cu un copil în brațe ți- 
pînd și cerînd ajutor. Copilul, nu cu mult 
peste un an, avea palma stingă străpunsă 
de un glonț, fusese lovit în timp ce mama, 
ieșită dintr-o casă învecinată, căuta un 
adăpost mai sigur. O pată roșie, ca o flo
ricică, marca în podul palmei copilului, 
locul prin care pătrunsese glonțul. Ce 
traiectorie ciudată trebuie să fi avut acest 
glonte, care a lovit mînuța cu care copilul 
voia poate să se agațe de gîtul mamei !

Copilul era alb la față, ca varul, nu 
plîngea, ci doar scîncea stins, cu ochii a- 
proape închiși.

Pe cind se căuta trusa sanitară pentru 
improvizarea unui pansament, a intrat în 
curte o mașină germană. Prezența pe scara 
mașinii a unui caporal român, cu pistolul 
îndreptat spre șofer, arăta limpede că 
mașina, avînd ca pasager un ofițer, încer
case să treacă prin linia de foc dar căzuse 
în capcana întinsă de ai noștri și fusese 
capturată.

Ofițerul german a coborît și a dat cu 
ochii în același timp și de cei cîțiva ofi
țeri, care ne găseam în acel moment în 
curte și de mama cu copilul cu palma 
zdrobită de glonțul tras de ai săi.

— Iată una din victimele nevinovate fă
cute de voi, în orașul în care, pînă ieri, 
v-a dat adăpost, i s-a spus neamțului. Este 
o crimă ceea ce faceți. De ce nu vă pre- 
dați ?

Â privit îndelung și apoi au început să-i 
curgă lacrimi.

M-am întrebat atunci dacă a făcut-o de 
teama că, în indignarea noastră, ar putea 
fi el obiectul unor represalii sau pentru 
că și-a dat seama că acțiunea de luptă la 
care participase era abjectă : în primul 
rînd pentru că armata din care făcea și 
el parte, prin declanșarea acestei lupte, 
refuza să pună capăt unui război, în care 
fusese fără voia lui atras ; și în al doilea 
rind, pentru că acțiunea era îndreptată nu 
numai împotriva armatei, pînă atunci fostă 
aliată, ci și a populației civile.

Frivindu-1, am constatat că atitudinea 

lui nu avea aroganța pe care o tntîlnisem 
pînă atunci, aproape de regulă, la ofițerii 
germani, poate datorită faptului că acum 
era prizonierul nostru, dar poate și pentru 
că -imaginea văzută îl răscolise profund. 
Și am reflectat atunci că, dacă cel ce 
ordonă sau făptuiesc acte de violență, care 
duc la uciderea sau schilodirea unor ființe 
nevinovate, neparticipante la luptă, ar pu
tea fi duși să vadă cu ochii efectele inu
mane ale acțiunilor lor, n-ar mai repeta 
altă dată acte asemănătoare. Cum însă 
acest lucru nu este posibil, punerea ulte
rioară în evidență, prin scris sau prin alte 
mijloace de informare, a actelor reproba
bile comise în război — care în ansamblul 
său este reprobabil —, ar contribui poate 
la o umanizare cit de cît a modului de 
ducere al acestuia, atunci cînd acțiunile de 
luptă .-pun în grav pericol viața nemilitari- 
lor, a femeilor și a copiilor mai ales. Iar 
peste ani, cînd am citit că pilotul care a 
aruncat la Hiroșima bomba provocatoarea 
celui mai mare holocaust din istoria răz
boaielor. a murit cuprins de remușcări, 
cînd — tîrziu — și-a dat seama de efectele 
actului său, m-am gîndit la utilitatea și 
necesitatea demascării — chiar și ulterior 
—- a actelor de război flagrant inumane.

Astăzi pe strada Amurgului este liniște. 
In dimineața calmă și senină, în care 
mi-am îndreptat dinadins pașii către a- 
ceastă zonă a Capitalei, cu greu realizez 
că în locul imaginii stenice a blocurilor 
cochete de locuințe care populează acum 
strada Amurgului, să readuc în memorie 
scenele de luptă petrecute cu treizeci și 
opt de ani în urmă, pe cîmpul plin de bu
ruieni, care a fost vatra acestui modem 
cartier.

M-am gîndit apoi la copilul de un an, 
atunci a fost poate cel mai tînăr dintre ră- 
niții din luptele pentru eliberarea Capita
lei de hitleriști. Astăzi este desigur om în 
puterea vârstei, are poate el copii și, dacă 
va citi Cumva aceste rinduri și va mai 
locui tot în acest cartier, atît de mult 
schimbat de la evenimentele din august 
1944. va înțelege că lupta dusă atunci îm
potriva ocupanților, luptă la care a fost 
participant involuntar, a stat la temelia 
realizărilor din zilele de azi.

DUMITRU ATANASIU ■ 
General maior in rezerxă

Opinii

Despre prejudecăți în domeniul științelor
Cu- toate că apropierea celor doi ter

meni — prejudecată și știință — pare o 
absurditate, tocmai despre asemenea ab
surdități ne propunem să scriem în rin- 
durile de față. De fapt, istoria științelor, 
chiar și a celor exacte, ne oferă exemple 
numeroase de afirmare a unor prejude
căți care, practic și de regulă, au ținut pe 
loc dezvoltarea științei în cauză.

Noi ne vom referi însă la unele pre
judecăți din domeniul științelor sociale și 
le supunem atenției opiniei publice. Nu 
t—buie să se creadă că numind un lucru 
„prejudecată", gata, l-am și desființat sub 
povara. însăși a termenului. Prejudecățile 
la care ne vom referi au și ele forța lor, 
chiar anume rațiuni de a fi cultivate, din
colo de banalul interes personal al unui 
autor de a nu-și anula propriile lucrări. -

Iată una dintre prejudecățile curente în 
istoriografia românească : afirmația, a- 
precierea, judecata de valoare în legătură 
cu fapte-și personalități din istoria po
porului român, făcută de un autor străin 
are mai mare valoare decît aceea a unui 
autor român. Este clar, de pildă, că vie? 
toriă Iui Mihai Viteazul de la Giurgiu îm
potriva turcilor, ne apare mult mai sigu
ră și mai „obiectivă" in textul unui cro
nicar turc decît, să spunem, în cartea de 
istorie a lui Nicolae Bălcescu. Sau perso
nalitatea de diplomat european a lui Ni
colae Titulescu ne. apare într-o lumină șl 
mai puternică, dacă este definită de un 
istoric străin ,decît de un compatriot. în 
aceste exemple oricine poate susține că 
nu e vorba de o prejudecată ei de o -re
gulă, de un principiu, în fond recunoscut 
de toată lumea, inclusiv de tratatele de 
jurisprudents, a fi mai bun, adică mai 
obiectiv : mărturia unui neutru sau o 
mărturie contrară propriului interes, iz- 
vorîtă dintr-un înalt simț al obiectivitătii 
e mai puternică decît. a părții interesate.

Și cu toate acestea, generalizarea aces
tui principiu devine o prejudecată, o frî- 
nă în dezvoltarea științei. Am putea cita, 
zeci de exemple pentru a ilustra întârzie
rea cu care istoricii români au „recunos- . 
cut" și ei anumite-fapte, după ce le vali
daseră colegii din alte țări. Nu o facem 
pențrucă vrem să ajungem mai repede la 
expresiile cele mai „concrete" ale forței 
acestei prejudecăți în zilele noastre, cînd 
lucrări valoroase, cu idei și descoperiri 
de excepție se plimbă prin birourile edi
turilor, sub motivul că nu este îndepli
nită cerința prejudecății cum, adică, să 
fim noi primii, cei mai deștepți. să desco
perim sau să spunem ceva nou, înaintea 
altora ?

Inhibate de această spaimă, editurile 
cer referate și suprareferate de la specia
liști pentru a-și motiva refuzul tipăririi. _ 
Recent, fapt strict autentic, un redactor 
a comunicat autorului bucuria sa de a fi 
primit, în sfirșit, un referat negativ la 
manuscrisul acestuia ! Pînă aici, la ase
menea bizarerii, bate, după cum se vede, 
forța prejudecății.

O a doua prejudecată. Ia fel de redu
tabilă este calificarea oficială a autorului 
în specialitatea în care se înscrie lucra
rea. Iarăși, la prima vedere faptul este 
firesc. Indiscutabil, dar aplicarea lui rigi
dă naște pcejudecata. Cum ,adică, să pu
blice o lucrare de lingvistică un autor 
pențrucă vrem să ajungem mal repede la 

care nu are cel puțin. diploma de absol
vent al Facultății de filologie ? Casta care 
își apără cel mai mult feuda specialității o 
constituie arheologia. Și, alături, de ei. în- 
trucît privește istoria veche a limbii, ling
viștii.

în sfârșit o a treia prejudecată, aflată, 
de fapt. într-o anumită legătură cu pre
cedente, este refuzul colaborării interdis- 
ciplinare. Nepricepuți în matematică și fi
zică, situație proprie majorității istoricilor, 
ei dau cu pietre cînd aud că matemati
cienii și inginerii se ocupă de cercetările 
arheologice sau de Negru-Vodă !

Ar fi o mare eroare să se spună că 
piața noastră științifică este săracă în do
meniul cărții de istorie. Dimpotrivă, acest 
sector este foarte productiv, nu există 
săptămână în care să nu vadă lumina ti
parului cel puțin cîteva cărți de istorie, 
atît cu tematică națională cît și univer
sală. Autorilor din România li se alătură 
numeroși istorici străini.

Din păcate critica noastră istoriografică 
nu prididește a consemna, a valida sau a 
infirma conținutul acestor lucrări (origi
nale sau traduse), astfel că cititorii — ne- 
specialiști. firește — nu prea sînt ajutați 
să înțeleagă ce loc ocupă cartea apărută 
în cercetarea problemei respective. Dar a- 
ceasta este o altă latură a chestiunii, fără 
îndoială nu total independentă de aceea 
pe care dorim s-o evocăm în aceste rîn- 
duri.

Sigur că, așa cum există mulți poeți în 
țara noastră, tot așa există și mulți isto
rici, adică autori de texte istorice. în a- 
ceastă situație este inevitabil ca o parte 
dintre ei să aștepte destul de mult la edi
turi pînă a le veni rîndul să intre în tipar. 
Instituțiile acestea, editurile, au și ele re
gulile lor după care îndrumă un manu
scris spre tipar sau îl lasă să mai aș
tepte. în mod firesc trebuie — sau ar tre
bui — să primeze calitatea sau noutatea 
dar, într-un mod straniu, unele edituri 
par să refuze tocmai noutatea. Evident, 
nu tot ceea ce este nou încorporează ne
apărat și virtuți deosebite, dar oricum 
este greu de admis că se va îmbunătăți 
calitatea fără să se cultive îndrăzneala, 
chiar Iconoclastă, și noutatea.

Citim cu stupoare în publicațiile de is
torie literară cum. de pildă, G. Călines- 
cu, academician, om politic de primă liniă 
în regimul nou socialist, pătimea în „ob
sedantul deceniu" de pe urma „referate
lor" care îi cereau să modifice anumite 
părți din „Scrinul negru". Și bietul Căli- 
nescu se străduia să satisfacă exigențele 
dintr-un devotament onest față de partid, 
convins că pretențiile din referate izvorau 
din cine știe ce misterioase rațiuni, cînd 
ele de fapt erau simple mizerii... Citim 
mirați, dar și liniștiți, că asemenea șicane 
aparțin unui timp revolut. Și putem fi 
siguri că, în timp, fenomenele nu se suc
ced în chip identic. Numai că se pot suc
ceda în chip răsturnat.

Referenții lucrărilor din orice domeniu 
nu au dispărut, ei, oricît de răi ar fi, sînt 
indispensabili. Nu poți pretinde unei edi
turi să tipărească o lucrare, fără ca cineva 
din același domeniu s-o recomande.. Este 
o practică generală, în toate țările. Și, e- 
fectiv, această uriașă industrie care este 
industria cărții, beneficiază de un sprijin 
real, venit din partea acestui mecanism, 

al referatelor.
Cazurile de excepție de la noi, începînd 

cu G. CăUnescu, au devenit mai frecvente 
bazate în timpurile noastre pe alte pre
judecăți, enumerate mal înainte. Acum 
sînt împiedicați să publice cei din afara 
Academiei pentru că nu sînt specialiști, 
sînt refuzate la tipar lucrări îndrăznețe 
pentru că străinătatea nu le-a validat 
noile puncte de vedere... Discuția despre 
specialiști și nespecialiști, repetatele de
nunțuri împotriva „diletanților" ascund 
de fapt această întărire a pazei la porțile 
editurilor.

Existența acestor prejudecăți a creat 
în ultimii ani în domeniul cercetării lim
bii și istoriei vechi a poporului român si
tuația de neînțeles de a stoca un număr 
important de lucrări în manuscris, penare 
editurile de specialitate refuză să le pu
blice. Fragmente din aceste lucrări, care 
au reușit totuși să vadă lumina tiparului 
— între altele și datorită revistei „Fla
căra" — nu numai că nu au trecut neob
servate —• ca de obicei, de cercetătorii 
străini ! — dar efectiv au stîmit un inte
res legitim în rîndurile maselor de citi
tori. Vom aminti, în primul rînd, pentru 
că este, poate și cel mai vechi, cazul lu
crării elaborată de Viorica Mihai despre 
„Scrierea din cultura Gsrla Mare (epoca 
bronzului) și legăturile ei cu scrierile Ha- 
rappa și liniar A". Manuscrisul acestei lu
crări s-a aflat ani de zile în redacția Edi
turii științifice și enciclopedice, a avut 
cele două referate necesare de la specia
liști, dar nu a putut trece de barajul ar
heologilor. Deși aceștia nu aveau la înde- 
mînă motivul cel mai frecvent —■ diletan
tismul autoarei — aceasta fiind de mese
rie chiar arheolog, ei nu i-a>u putut ierta 
curajul de a aborda o problemă la care 
ei nu se gîndiseră niciodată !

Revista „Anale de istorie", după cum se 
știe, a publicat un capitol din lucrarea 
Vioricâi Mihai, așteptând reacția critică 
din partea specialiștilor. Nu â venit nici 
una, dacă nu luăm în considerare hotărâ
rea editurii de a... restitui manuscrisul 
autoarei, hotărârea Republicării lui deve
nind fermă și definitivă. Nu de mult însă 
o editură și o publicație științifică din 
India au solicitat autoarei manuscrisul 
tradus în limba engleza pentru a-1 tipări 
acolo.

Cel puțin doi autori români au lucrări 
în manuscris cu privire la originea scrie
rii, demonstrînd — desigur, idee îndrăz
neață — apariția scrierii pentru prima 
oară pe pămîntul țării noastre. Unul din
tre ei, Isac Mocanii, a încetat din viață la 
începutul acestui an fără să fi reușit să 
convingă vreo editură să-i publice stu
diile. Celălalt, lordaehe Moldoveanu, este 
cunoscut cititorilor revistei „Flacăra" prin 
interviul publicat în urmă cu doi ani. Inu

til să mai spunem că lucrarea lui lor- 
dache Moldoveanu, deși lăudată de mulți 
factori de decizie, nu a apărut și nici nu 
este acceptată de vreo editură pentru a o 
tipări în viitor.

Sînt Ideile acestor autori atît de insolite 
îneît să sperie pe editor ? Ideile lor cir
culă în lume, ei doar le-au demonstrat, 
fiecare pe terenul ales de el. în fond, 
scrierea de la Tărtăria este confirmarea 
cercetărilor acestor autori.

Nu demult, profesorul Dumitru Man- 
geron din Iași, ft>arte probabil fără să știe 
de existența lucrărilor lui lordaehe Mol
doveanu, Isac Mocanu, lingă care trebuie 
să mai enumerăm pe N. Miulescu, Florin 
Olteana, Ion Andreescu, Paul Tonciu- 
îescu. Petre Gheorghiu, C. Belcin ș.a. 
cu serioase contribuții istorlco-llngvis- 
tice privind locul pămîntului româ
nesc ca leagăn al culturii omenești, con
firma tocmai această idee, bazat însă pe 
mărturia unor savanți străini. Profesorul 
ieșean a publicat un interviu în „Viața 
studențească" din 30 iunie 1982 unde, 
după ce citează pe arheologul american 
William Schiller („Istoria s-a născut acolo 
unde trăiește azi poporul român") aduce 
o serie de argumente geo-astronomice In 
sprijinul acestei afirmații.

M-am bucurat sincer citind argumen
tele științifice ale profesorului Mangeron 
tocmai pentru că le cunoașteam, într-o 
formă chiar mai dezvoltată, de la picto
rița Cornelia Velcescu ! Le-a expus 
și, dacă nu mă-nșel, expunerile au fost 
înregistrate. Dar care editor român ar fi 
putut avea inițiativa să lanseze într-o lu
crare „teoriile" istorice ale unei pictorițe, 
dealtfel licențiată în matematici ?

Cu aceeași bucurie am citit în „Româ
nia literară" din 29 iulie 1982 articolul 
acad. Alexandru Graur unde recenza cu 
satisfacție o lucrare de lingvistică apăru
tă la Budapesta, pentru motivul că au
torul ungur restituie limbii române cuvin- 
tul catrință (Dicționarul explicativ al 
limbii române a socotit că acest cuvânt 
este de proveniență ungară).

Nu știm însă dacă acad. Alex, Graur 
este informat că la Editura științifică și 
enciclopedică (aceeași!) se află — și este 
pe cale de a fi respins (bineînțeles) — ma
nuscrisul lui Alexandru Pele care tratează 
— pe baza unei inegalabile bibliografii —- 
tocmai problema vechimii lexicului româ
nesc, in raport cu al noilor venlți pe pă
mîntul nostru.

Autorul, e drept, nu are titluri acade
mice dar a întreprins o cercetare a pro
blemei pe care ar invidia-o mulți specia
liști.

Lucrarea s-a oprit din mersul ei firesc 
spre tipar, fiind prea originală în raport 
cu tot ceea ce s-a scris pînă acum 1

Enumerând cîteva din manuscrisele va
loroase cărora editurile noastre le-au 
refuzat lumina tiparului, nu vrem să spu
nem că în aceste lucrări totul este per
fect. Dar ele au calitatea că aduc Idei noi. 
Știm că tot ceea ce este nou este privit 
cu rezervă la început dar pînă la urmă, 
în. virtutea legilor vieții, va învinge. Spe
răm că așa se va întîmpla și cu lucrările 
amintite. Deja ideile lor noi plutesc în 
aer, opinia noastră publică le așteaptă cu 
legitim interes Iar Cartea de istorie a po
porului român își va îmbogăți conținutul 
și forța sa educativă.

NICOLAS COPOIU ■
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■ Siinion Hârnea — Năruja, 
Traheea : Pe 28. august se îm
plinește jumătate de secol de 
cîhd la Năruja s-a dezvelit și 
sărbătorit monumentul pe care 
scrie „Celor ce au luptat pen
tru scoaterea Vrancei. .din bo- . 
ierese : Iconom Șerban Bălan, 
Toader. Tîrdea-Spinești și Con- « 
stantin Taftă-Negrilești. Recu
noștință din . partea vrînccni- 
loi’“. . .

■ Consiliul popular al secto
rului 6 : LC.R.A.L. Giulești a 
terminat lucrările restante la 
blocul aflat pe str.. Compozito
rilor nr. 26. Potentul Cojocaru 
Gheorghe s-a declarat mul
țumit.

■ Szabo Iosif, Bd. Republicii, 
bloc 4, scara 4, apartamentul 31, 
etaj 8, Reșița, Caraș-Șeverin : 
Cu scrisoarea de trăsură nr. 
963 890 am expediat pe 25 mai 
frigiderul FRĂM către stația 
Adjud, Vrancea. Pe 17 iulie 
zice-se că era unde za pe la 
Lugoj. Credeți c-ajur ge vara 
viitoare ?

■ Miliția sectorului agricol 
Ilfov : A început urmărirea pe
nală împotriva lui Cristache 
Gheorghe, șeful secției tinichi- 
gerie de la C.A.P. Bragadiru. 
Potentului Bercioiu Alexandru i 
s-â întocmit un deviz nou.

■ Combinatul minier Valea 
Jiului :■ Muncitoarele au avut 
dreptate. Predescu Ion a fost 
schimbat din funcția de gestio
nar .al cantinei minerilor din 
Petrilâ.

■ Ministerul Justiției : în le
gătură cu articolul apărut în nr. . 
27 al revistei Flacăra, avocatei 
Rotaru Gherghina din Galați i 
s-a majorat sancțiunea de la 10 
la 12 luni transferare discipli
nară în alt județ. N. red. Ce 
măsuri s-aii luat împotriva loc— 
(Uterului de director ăl B.C.A.J. 
Galați ?

■ Tianu Victoria, str. Brazda 
iui Novac, bloc 1) 7, scara I, a- 
partament 17, Craiova : Foto-
grafia reprezintă tavanul came
rei mele, după ce a fost atacat 
de apa care a perforat terasa

blocului. Tencuiala exterioară a 
căzut din același motiv. Cerere 
pentru reparație avem din 1980, 
dar tov. Păun de la ICRAL 
ne-a spus că dacă nu cumpărăm 
fiecare cite 60 litri de motorină 
îl programează tocmai în ‘83, că 
n-au cu ce-1 repara.

■ HirschI Elisabeta, Arad, str. 
Kqgălniceanu nr. 49 : în octom
brie 1981. pe motiv că mi-a cu
rățat-o, Centrul de colectare al 
exploatării de industrie mică și 
prestații Arad mi-a înapoiat 
blana din care lipseau mai mul
te bucăți de 100—250 centimetri 
pătrați. N-am vrut s-o primesc. 
Iarna trecută am petrecut-o în 
pardesiu. Blana se află și acum 
la curățătorie.

■ Sectorul agricol Ilfov : în- 
treprinderea de prestări servicii 
și producție București a termi
nat confecțiile metalice coman
date de petentul Cornescu Cos
ma. Șeful de unitate Pascu și 
maistrul Manolovici au fost 
sancționați pentru întîrzierea, 
produsă.

■ Dobra Marian din Doieești, 
Dîmbovița : Sînt absolvent pro
moția 1982 al secției instrumen
te (fagot) din Conservatorul Ci
prian Porumbescu. Cu dispozi
ția guvernamentală 259658 am 
fost repartizat la Filarmonica 
din Oradea. Acolo mi s-a spus 
că n-au locuri. Ce să fac ?

■ Ministerul Educației și în- 
vățăniînțuiui : începînd cu 1 
septembrie 1982 petenta Curian 
Victoria va funcționa ca învăță
toare la Școala nr. 1 din Șo- 
tînga, unde a cerut.

■ Orzaru Aurica, eomUiia Ji- 
lavele,Ialomița : Cîmpul C.A.P. 
8 Martie este plin de bălării și 
de locuri sterpe. N. red. Credeți 
că poate fi fertilizat cu scri
sori ?

■ Elena Ionescu Pietea, sir. 
Pitar Moș 23, București : Inter
secția Bd. Gheorghi Dimitrov cu 
Sos. Pantelimon este cea mai 
poluată sonor din Capitală. Nu 
s-ar putea devia traficul rutier 
și pe alte căi ?

Scrisoare comentată

Viață și dicționar

în spațiul ocrotit de lege, de dincolo de pragul casei unei 
familii, acolo unde nu are dreptul să pătrundă nimeni, cre
dem că nu este bine să calce nici măcar cuvintele. Vom trece, 
de aceea, peste întîmplările pe care Mih'aOla Demetrescu-Vulcân 
le înfățișează, intr-un memoriu adresat redacției, cu privire la 
neînțelegerile izbucnite între ea și soțul ei și vom reține numai 
ceea ce s-a petrecut dincoace de: pragul casei lot din cartierul 
Drumul Taberei. Dincoace fiind noi toți, și printre noi și fa
milia Demetrescu Vulcan, atunci cînd, ca să zicem așa, încuie 
ușa casei și pleacă, la plimbare. Chiar in felul acesta petre- 
cindu-se’lucrurile in împrejurarea — singură — asupra căreia 
vom stărui, nu pentru a comenta cum se desprinde ea din apa 
sălcie a banalităților vieții, ci pentru â arăta că prin, urmările 
ei a alungat liniștea cîtorva oameni și le-a cam pus inima pe 
jăratic. După certuri și împăcări repetate, pornite din motive 
pe care nu le știm și nici nu interesează pentru că nu este 
rostul nostru să le limpezim aici, autoarea scrisorii adresate 
redacției pleacă de acasă împreună-cu soțul ei, Alexandru, și 
împreună cu cele două fetițe ale lor și pornind cu mașina către 
Ploiești dau in aparență imaginea unei familii unite și feri
cite. Pe la Pucheni, vălul aparențelor este slîș.iat din nou, reiz- . 
biicnește cearta, femeia este dată jos din mașină iar. bărbatul 
își continuă drumul împreună cu copiii, Cristina, de 4 ani, și 
Roxana, de 2 ani. Femeia se întoarce în București și cum în
cercările ei de a afla unde-i sînt copiii rămîn; după mai bine 
de o săptămînă, neizbutite, cum zilele încep să fie, în așteptare, 
grele ca pietrele de moară, trimite redacției o scrisoare deznă
dăjduită în care nu cere decît să fie ajutată să afle .unde îi 
sînt copiii ei și dacă sînt sănătoși. Ațît doar. Pentru ceea ce 
dă de înțeles că are de gînd să facă în continuare există instanțe 
judecătorești care vor hotărî cum e mai bine. Deocamdată, un 
singur cuvînt, la telefon, din partea lui Alexandru Demetrescu 
ar fi destul pentru a-și liniști Soția: și pentru ă-i face și pe 
părinții acesteia să nu mai tremure de grijă; Multe lucruri încap 
între oameni, și bune și rele, și n-ar fi nefolositor, iată, să ne 
reamintim uneori Că: pînă și peste: o neînțelegere se poate trece 
cu fruntea sus, lăsînd .loc și altora să treacă astfel. Este, așa- 
numita civilitate, un cuvînt mai greu de găsit în dicționar?

■ Consiliul popular al sectoru
lui 3 pentru Mănăilă Aurica din 
str. Labirint nr. 5 : S-au luat 
măsuri legale, pențru respecta-, 
rea igienei și în părțile de folo
sință comună ale curții.

■ Ionescu Gion, str. împăra
tul Traian 95, București : Pro
pun să se concentreze într-un 
mare institut, chiar dintre cele 
existente, toți descoperitorii și 
inventatorii prezentați publicu
lui de Flacăra, pentru ca indife
rent de formația lor ,să-și uneas
că eforturile și cunoștințele în 
tratarea cancerului.

■ Matei Ileana, str. Carul Mic 
nr. 7, București, sectorul 5 : în 
decembrie 1981 am cumpărat de 
la FAVORIT din Drumul Tabe
rei o mașină de gătit cu gaze și 
un cuptor IGNIȘ. Toate erau 
ambalate, n-am văzut ce e înă
untru. Acasă am descoperit că 
din cuptor lipsesc tăvile și gră
tarul. Le caut și acum.

■ Grupul întreprinderilor de 
gospodărire comunală Bucu
rești : G.I.G.C. nu este proprie
tarul coșului de fum despre care 
s-a scris în articolul Arde în 
altă parte focul. Coșul face par
te integrantă din blocul M 5 —- 
Șos. Alexandriei. Pentru repa
rarea blocului trebuie contactat 
I.P.B.

■ Arhiepiscopia Bucureștilor, 
Sectorul exaehat : PASECINIC 
ECATERINA a primit înapoi 
toate lucrurile pe care le-a re
clamat și pe care ea însăși le 
oferise „în dar" mînăstirii Pa
sărea. Pentru că nu poate fi 
primită Ia acea mînăstire ca vie
țuitoare, reclamanta adresează 
calomnii gratuite la adresă sta
reței. Noi am hotărît ca scriso
rile numitei Pasecinic să nu mai 
fie luate în considerație.

■ Bănescu Maria, comuna 
Valea Nucarilor, județul Tul- 
cea : Și eu și soțul lucrăm în a- 
gricultură și nu știam de exis
tența la Brăila a parcărilor au
tomate. Am aflat cu prilejul ce
lor 500 de lei amendă. De ce nu 
se plantează plăcuțe avertizoare 
la aceste parcări ?

■ Casa de Economii și Con- 
semnațiuni. București, Calea 
Victoriei 13, pentru Melinte Ne- 
eulai din Iași. str. Țrotuș 20. 
bloc H 8. apartament 18 : Pre- 
zentați-vă la Sucursala C.E.C. 
Galați și veți primi cel 7 500 de 
lei reclamați.

■ Borna Petru, comuna Brat- 
ea, sat Lorău, județ Bihor : A- 
flîndu-mă în Gara de Nord din 
București, mi-a căzut din înțîm- 
plare un corp străin în ochi. Am 
rugat-o să mi-1 scoată pe o 
doamnă frumoasă de la postul 
de prim-ajutor de pe peron. M-a 
trimis la policlinica de ochi. 
I-am zis : ,.da’ dv. nu puteți ?“ 
„Nu". Ce n-au putut dumnealor 
a reușit un vînzător de la apro
zarul de vizavi.

■ I.T.A. Suceava pentru A- 
nușca Veronica din satul Fetești, 
comuna Adîncata : începînd cu 
6 iulie pe ruta Suceava — Fe
tești au fost repuse în circulație 
trei perechi de curse pentru na
vetiști.

E Soclu Floarea, str. 1 Mai 
nr 94 Dej. Județul Cluj : Fostul
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meu soț refuză să mi-o aducă 
acasă pe Cristina, fiica noastră, 
care. mi-a. fost încredințată prin 
hotărîre judecătorească defini
tivă. Am solicitat concursul mi
liției din Dej și chiar Procura
turii din Cluj-Napoca, unde lo
cuiește fostul soț. Nimeni nu 
mă ajută ?

■ Inspectoratul municipiului 
București — Miliție : lacob Ma
ria din comuna Jilava împreună 
cu Gheorghe Marin, concubinul 
ei, organizau dese petreceri și 
tulburau liniștea vecinilor. După 
ce au fost avertizați de mai 
multe ori să se potolească, pe 9 
iulie au fost sancționați contra
vențional.

■ Georgescu Nicolae, Șos. 
Pantelimon 241, bloc 6L scara II, 
apartament 52, sector 2, telefon 
27 17 19 București : „Este regre
tabil că după atîtea insistențe 
n-am reușit să vorbesc cu tova
rășul inspector general școlar al 
municipiului București". N. red. 
Perseverați, chiar și domnia-sa 
are ore de audiență.

■ Regionala C.F. București 
pentru Olteanu Gheorghe din 
Breaza, Prahova. Ați fost avizat 
că vi se va imputa contravaloa
rea uniformei, este adevărat, 
dar s-a revenit asupra măsurii 
și s-a renunțat ia imputare.

■ Dumitru Păpușoiu din Tîr- 
gu Frumos ne scrie că la PLA- 
FAR-ul din localitate au fost 
prelucrate și depozitate pînă 
acum peste 10 000 kilograme de 
plante medicinale. Meritul este 
atît al pădurarilor Pintilie Ioan 
și Prisecaru Gheorghe cît și al 
elevilor și șoimilor patriei din 
zonă.

■ Comitetul de partid Con- 
strucții-montaj. București, pen
tru grupul de locatari din blocu
rile botezate „O" construite in 
Militari : Proiectele tip nou ela
borate la Proiect București sînt 
dotate cu scări luminate și ven
tilate natural. N. red. Cu ce-i 

; satisface asta pe cei din „O“-u- 
rile suș-zise ? Mai ales că dacă 
doresc să iasă în balcoane tre
buie să încalece tot pervazul fe
restrelor, Proiect neprevăzînd 
fireștile uși ! Aceasta era de 
fapt^roblema.

■ Mihai Popescu, str. Zorilor 
nr. 68-A, sector 5 București : 
Sînt pensionar. Cu bonul 259918 
din 25 mai ’82 am achitat cota 
de cărbuni pe care am fost pro
gramat să-i ridic pe 21 iunie, de 
la depozitul nr. 501. M-am pre
zentat la data fixată. Inutil. Am 
bătut zilnic drumul depozitului. 
Inutil. Abia pe 26 iulie, după ce 
am fost pus să plătesc din nou 
o diferență de preț, mi s-au li
vrat 2 000 de kilograme de „căr
buni" din care 700—800 kilogra
me sînt piatră, restul gunoi.

■ Popescu Alexandru, str. 
Gimalău nr. 38 A, sectorul 2. 
București : Am 72 de ani și 
confecționez umerașe de lemn 
pentru haine, pe care le vînd de 
40 de ani în Piața Unirii. Am 
plătit toate taxele, dar acum 
sectorul 3 mi-a interzis să mai 
vînd în Piața Unirii pe motiv că 
n-aș locui în respectivul sector.

■ Baza de aprovizionare teh- 
I nico-materială a municipiului

București pentru Marin Aurelio, 
str. Polbvrăci nr.‘ 24, sectorul 2 : 
începmd cu 12 iulie, cu chitan
ța nr. 1424211 vi s-a virat în 
cont personal rata cuvenită.

■ Inimoșii cicliști gorjeni, ele
vii Valentin Popa, Dan Po
pescu, Dan Pecingină, Marius 
Emlescu, frații Ștefan și Ga
briel ; Albulescu, .mecanici la 
Sadu, ing. Ion Popescu din Tis- 
mana și instructorul voluntar 
Gheorghe Adam, strungar la 
Tg. Jiu, ne-au vizitat Ia redac

ție ca prieteni ai Cenaclului 
Flacăra și ca participanți ai 
celei de a V-a ediții a Turului 
ciclist „Sportivii României do
resc pacea". Traseul, intere
sant — Tg. Jiu — Petroșani — 
Deva — Alba Iulia — Blaj — 
Mediaș — Tușnad — Sf. Gheor
ghe —- Brașov — București — 
Alexandria — Caracal — Roșiori 
— va însemna pentru cei tineri 
descoperirea frumuseților pa
triei, va lega prietenii.

■ Mircea Gr. Tudor, Satu- 
Nou, Gîrbovi, Ialomița : Am 
fost cojocar și de la 16 iulie 1967 
am cotizat la CASCOM. Cu re- 
cipisa nr. 100/20 mai a.c. am ce
rut pensia care mi se cuvine la 
UCECOM, Calea Plevnei nr. 46 
București. N-am primit nici 
pensie nici răspuns.

■ Cușmaru Marcel, str. Fi
zicienilor 9, bloc D4A, scara I, 
București : Pe 23 februarie, eu 
chitanța 0835359 am achitat la 
Of. PTTR nr. 19 suma de 40,65 
lei pentru un abonament la Pro
gramul Radio-Tv, pe perioada 
11/3—31/12.1982. în iunie 1982 am 
fost chemat la oficiu pentru a 
achita încă 26 de lei. Am plătit 
cu chitanța 0682464/14 iunie. A- 
ritmetica zice însă că 40 (săptă- 
mini) x 0,50 (lei) ~ 20 lei. Ce 
reprezintă cel șase lei luați în 
plus ? ’

■ Consiliul popular al jude
țului Hunedoara pentru Boantă 
Livius din Bretea Română, satul 
Ruși : Reclâmațiile sînt juste. 
S-a dispus Autobazei Hațeg să 
prelucreze acest caz cu tot per
sonalul precum și sancționarea 
lui Marian Valeriu pentru cu
vintele murdare folosite în con
versația cu dv.

■ Ilie Adela, str. Izvoarelor 
32, Fieni, Dîmbovița : La „Me
naj “-ul din localitate am cum
părat *0 formă de prăjituri con
tra a 40 de lei. Concomitent am 
primit și o rețetă „orientativă" 
în domeniul culinar. Am avut 
nefericirea să aplic indicațiile 
.întreprinderii I.P.B.U.L.G. Satu 
Mare. Pusă pe foc, jumătate din 
formă s-a topit.

■ Corneliu Teodorescu, Șos. 
Cățelu 33, bloc 21, scara 4, etaj 
8, apartament 156, București : 
Djn zece foste carcase ale unor 
tuburi de televizor am făcut zece 
ghivece. Le-am umplut cu pă- 
mînt, le-am gunoit și le-am ur
cat în balcon. In șase am plan
tat cîte un răsad de roșii. în alte

două am plantat cîte două răsa
duri. iar în cele rămase am pus 
ardei și pătrunjel. Toate au 
crescut pînă sus, cățărate pe 
sfori. Ardeii iuți au dat rod a- 
bundent. Pătrunjel am pentru 
toate gospodinele de pe scara 
mea, iar roșiile au făcut cîte 
șase rînduri de ciorchini. Am 
numărat 420 de fructe. Fotogra
fia mi-e martor.

■ Time Dumitru, Bd. Gării 
Obor nr. 23, București : Pe 10 
iunie am fost programat să-mi ■ 
ridic lemnele de la depozitul de 

• „FLACARA" nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi.

care aparțin. Totul era plătit, 
(chitanța 287180). Nu mi s-au 
dat atunci pe motiv că sînt în 
restanță (ei). După aceea prețul 
lemnelor s-a reașezat și mi se 
pretinde diferența ? De ce mie ? 
S-o plătească cei. care au creat. 
restanța.

■ Angeleseu M. Constantin 
din Oarja, județul Argeș : Con- 
sRlul popular județean mi-a 
răspuns prin adresa nr. 36 din 
13 februarie 1981 că începînd cu 
1 ianuarie 1982, pentru taurul 
predat în greutate de 481 kilo
grame, voi primi porumb de la 
Industria cărnii Argeș. Aștept și 
azi, Alde Maria Marin,’ Chiriță 
A. Floarea, Chiriță C. Marin, 
Argeșânu Floarea, Stanciu Ma
rin, Ion G. Alexandru și Nedel- 
ca Petre — au primit. Eu de ce 
nu ?

■ Țîrlă Gheorghe, str. 23 Au
gust nr. 4, oraș Dr. Petru Groza, 
Bihor : Sînt muncitor la cîntar 
la Exploatarea minieră Bihor. 
La 1 martie 1982 jn-am adresat 
cu o reclamăție. Comisiei de ju
decată, dar nici pînă azi n-a fost 
soluționată.

■ Weist Cornel, Calea Grivi- 
tei 62, apartament 1, București : 
Sînt responsabil cu cartea de i- 
mobil a celor 26 de familii care 
locuiesc aici. Blocul este grav 
avariat, după cutremur. ICRAL 
Pajura ne duce cu vorba de 4 
ani. Zidul bucătăriei mele și 
balconul s-au deplasat, se pot 
prăbuși orieînd.

Pagină realizată de 
MIRCEA BUNEA ■

Poșta redacției
■ Emilia Ghimpu — Roman ; 

în timpul anului se acordă un 
avans de pînă la 80 la 
conf. retribuirii cooperatorilor 
personalului încadrat cu contract 
de muncă de C.A.P. întrucît 
ferma la care lucrați nu și-a 
realizat indicatorii. de plan și 
avansul din retribuire se acordă 
proporțional cu realizarea- aces
tora ■ Maria Bogiea — Brad : 
1) Puteți veni, cînd doriți. Ia 
secția de scrisori, probleme ce
tățenești ; 2) Acționați-o in ju
decată ■ Nelu Babliac — Sucea
va-: Cererile do transfer se de
pun la decanatul facultății, care 
urmează să primească studentul, 
numai după încheierea situației 
școlare a anului de studii în 
care a. fost înscris, cel mai tîr- 
ziu cu zece zile înainte de înce
perea anului universitar ■ Ion 
Istrate — București : Conf. legis
lației în vigoare, fac parte din 
familie : soții, copiii, precum și 
părinții soților întreținuți de a- 
ceștia. Ginerele, nepoții au drep
turi locative fără să fie luați în 
considerare la calculul chiriei f/*" 
Constantin PaJade — Bruștepl 
(Suceava) : Nemulțumirea pe 
care o aveți o puteți formula 
printr-un memoriu pe care să-1 
adresați procuraturii județene ■ 
ton Răcani — Deva : Reveniți. 
Nu reiese clar pentru cine ne 
solicitați, pentru dv. sau pentru 
părinți ? ■ Victor Olani — Bîr- 
lad : De la Federația de rugby 
am, primit pentru dv. o broșură 
cu instrucțiunile cerute. Cînd 
veniți în București, treceți și pe 
la redacție ■ Eliza Trașeă — 
Cujmir (Mehedinți) : Interesa- 
ți-vă la inspectoratul școlar ju
dețean ■ Ion Cotea — Scutel- 
nici (Buzău) : Din scrisoare re
zultă că aveți peste 10 ani lu
crați în C.A.P., cu normele în
deplinite și vîrsta de 65 ani. în 
acest caz. puteți să vă adresați 
celor două C.A.P. in care ați lu
crat să vă întocmească dosarul 
de pensionare ■ Vlad Ion — 
Satu-Mare : Transferarea de la 
o unitate școlară la alta se face 
numai în perioada legală, pe 
posturi publicate vacante care 
vor fi publicate’în revista Tribu
na școlii ■ Virgil Stoenescu — 
Craiova : Cereți sprijinul C.O.M. 
al întreprinderii Ia care sînteți 
încadrat ■ Alexandru Beleiu — 
București : Se poate aproba 
schimbarea domiciliului din alte 
localități în orașele declarate, 
potrivit legii, orașe mari, celor 
care au fost încadrați în muncă 
cu contract oe durată nodeter- 
minată, înainte de 1 ianuarie 
1975. la unitățile socialiste din 
aceste localități, dacă cei în cau
ză au domiciliul în localități 
de unde nu au posibilitatea de 
a face navetă și numai dacă 
unitățile socialiste la care sînt 
încadrați le asigură condiții de 
locuit corespunzătoare ori aceș
tia au locuință asigurată.

MARGA NEDELEA ■



EcuafU critice 9

Dc la valoare la difuzare (I)
O părere care capătă din ce în- ce mai mulți adopți este 

aceea după c'are poezia română de azi ar fi printre cele 
mai originale de pe continent și chiar și din lume ; gin 
dese așa mai multi scriitori români și, uneori, feluriti 
intelectuali străini, cunoscători ai fenomenului românesc. 
Cind nu e o propozițiune „triumfalistă", pronunțată de noi 
in momente sărbătorești, și cind nu provine de la străini 
amabili care uită enunțul de indată ce l-au rostit, această 
idee încheagă, pentru cine voiește să clarifice momentul 
actual, ® perspectivă profund tulburătoare. Intrueit mă 
privește, sînt încredințat că acesta e un adevăr ; litera 
tura română nu a suferit ucigătoare sincope în desfășu
rarea ei istorică și s-a mișcat, dimpotrivă; intr-o acumu
lare continuă de valori, rezultate dintr-o cronologie in
ternă proprie. Puterea creatoare nu se pune la îndoială, 
efectele ei se văd, avem o poezie temeinică și diversă, 
lirici importanți, opere consolidate. Insă chestiunea cea 
mai de seamă nu e, în aceste condiții, aceea a creației, 
care se dezvoltă independentă de instrucțiuni și ucaze, ei 
aceea a „difuziunii". Teza „universalității intrinseci" a 
vetustă, căci nu stinge absurdul complex de „provincia
lism", ei îl adincește ; obligația poeziei românești de azi 
este, ea atare, aceea a difuziunii. Pentru mulți, propaga
rea literaturii române ar fi un proces fără șanse, a cărui 
piedică esențială e socotită limba, lipsită de „circulație 
internațională". Cu toate acestea, nimic nu i-â împiedicat 
pe „europeni" să-l citească pe Ibsen, deși acela scrisese 
în norvegiană, să-i aprecieze pe Seferis, Ritsos și Ody- 
seus Elytis, deși, să admitem, puțini sînt vorbitorii de 
neogveacă în țările Europei. Dar Kadare, albanezul, dar 
Krleza, dar poeții sovietici de azi ? Hotărit lucru, „pro
vincialismul" limbii nu e un argument, ci un pretext, a 
cărui consolidare nu poate decit să împiedice cultura ro
mână de la schimbul mondial de valori. Dacă poezia ro
mânească este valoroasă și e reprezentată de autori nu
meroși și originali, atunci ea trebuie difuzată sistema
tic, departe și prin orice mijloace. Cea mai lesnicioasă 
metodă pare a fi, neîndoios, aceea a întocmirii de „an 
tologii". O antologie prezintă fenomenul în extensiune, 
dă nota obligatorie a diversității și e un „îndreptar" co
mod și accesibil care substituie, deocamdată, un raft de 
bibliotecă. Nu ascund că un astfel de „rezumat" are în
semnate defecte si cine se mulțumește numai eu anto
logii, nedezvoltate prin opere semnificative ale cite unui 
autor, nu realizează mare lucru. „Antologia" • preistoria 
difuzării.

Din nefericire, poezia românească e propagată, deocam
dată, mai ales prin antologii, fapt încă stimabil dacă a- 
sestea ar putea da o imagine onorabilă asupra materiei 
pe care o prezintă. Un examen cit de sumar ne arată 
că nici au poate fi vorba de așa ceva. Mai iutii, „antolo
gatorii" : ei sînt, in general, scriitori străini cunoscuți, cu 
© cunoaștere imperfectă a limbii române și a istoriei li
teraturii ei, obligați, prin aceasta, să-și convoace un „con
silier" român, menționat cîteodată drept coautor, alteori 
anonim. In acest chip, traducerea sporește în valoare, dar, 
adeseori, selecția e tulburată de „mina nevăzută". Alte 
antologii emană de la scriitori de origine română, stabi
liți în străinătate, și care se sforțează, după puteri, să 
propage literatura țării de origine prin eforturi adeseori 
eroice. Inițiativa acestora, emoționantă și demnă de toată 
Stima, nu produce decit întimplător selecții sigure, căci 
gustul acestor „antologatori" e, în chip aproape general, 
vetust și totuși despotic. Ei aleg ceea ce coincide cu poe
zia română a tinereții lor. făcînd abstracție, fără voie, se 
înțelege, de ceea ce aceasta a cîștigat de atunci și pînă 
astăzi.

In fine, antologia e produsă, mai recent, Ia noi, și e 
semnată de un traducător adeseori experimentat și eare, 
teoretic, ar trebui să cunoască bine fenomenul în mijlo
cul căruia trăiește. Acestea par a fi șl cele mai percu
tante esteticește (autorul iși cunoaște contemporanii și 
nimic au-l împiedică să aleagă ce este mai buni, tafrun- 
tînd piedici numai în momentul, ca să zic așa, „comer
cial". ideea este pe deplin lăudabilă, totuși aceste „cu
legeri" sînt încă puține și nu acoperă deloc teritoriile 
culturale „cu circulație". Cele mai însemnate piedici pe 
care le au a le birui acestea sînt. paradoxal, „antologiile" 
mai vechi ale poeziei românești, unele apărute cu nu mai 
mult de 10—15 ani în urmă. Ceea ce prezintă acestea sea
mănă cu o literatură fără vîrfuri, monotonă, în adevăr 
creația unei culțuri „provinciale", „intîrzlate", „comple
xate". In Argentina, de exemplu „44 poeți români", tra
duși de Pablo Neruda în 1967. conține cite cinci poezii de 
M. Breslașu (cit G. Bacovia), cinci de R. Boureanu, out 
de Maria Banuș. Mai departe: Octavian Goga — 2 (cit 
Ștefan Iureș), Lucian Blaga — 3 (cit Eugen Frunză și 
mai puțin decit Veronica Porumbacu). Ion Barbu, Vlnea, 
Ion Filial nu figurează aici, ca și Fniinescu (care apă
ruse, e drept, în 1958, în volum separat, tradus de R. Al
berti). Reprezentarea istorică e cu desăvîrșire absentă, 
lirica ultimelor promoții nu pare a exista.

«Antologia da poesia romena" de Nelson Vainer, din 

ietele „Arcadia", editate 
de Cenaclul literar-artis- 
tjc „Arcadia" din Slobo
zia. Și mai departe, de a- 
celași autor : „afară sînt / 
vîrtejuri / de fată mare / 
mă-ntreb / ce-ți faună-n 
priviri ! / afară / doruri
le tale / zvîcnesc în ză
mislirea / nezăvoritei 
mame" ; „Să te joci / să 
faci / să schimbi / la 
semnul tâmplarului / se- 
mănînd într-un fel / cu 
Bethoven / (sic !) să te 
aplauzi ore in șir / ne
mulțumit / de acustica / 
pavilioanelor / masca și 
loja" ș.a.m.d. O nedume
rire poate și mai mare ne 
provoacă criticul Titus 
Nițu, care (în „Margina- 
lii“„.), după ce avertizea
ză s „Am știut de la 
început că demersul meu 
de a descifra într-o sin
teză poezia lui Ion lano- 
îe nu va fi ușor", atra
ge luarea aminte, într-un 
stil gongoric, pe aceeași 
lungime de undă ' cu ma
teria studiată, că avem

de-a face, în cazul verbu
lui poetic al lui I. I., cu 
o „calitate' superlativă" 
(! ! !). tncercînd un sen
timent de jenă pentru cei 
care girează astfel de e- 
lucubrații, ne întrebăm : 
Cui prodest o asemenea 
reeditare a poveștii cu 
„împăratul gol" ? (Victor 
Bibieioiu).

Jalnica fundație 
din Parcul
„23 August"

Scriam, într-unuî din 
numerele trecute ale re
vistei, despre inițiativa 
lăudabilă a Teatrului 
„Țăndărică" de a prezen
ta spectacole în curtea u- 
qor școli din Capitală, pe 
timpul vacanței de vară. 
Arătam atunci cum dărui
rea și profesionalismul 
reușesc să învingă dificul
tățile de „ordin tehnic* 
legate . de asemenea re

1966, apărută iu Brazilia, pornește de la folclor și apoi 
de Ia Budai-Dcleanu, cuprinde pe Emineseu, pe Alecsan- 
dri și Arghezi (ceea ce, istoricește, e lăudabil). Ion Barbu 
și Lucian Blaga nu sîriț, dar, se înțelege, nu pu
teau lipsi Dumitru Corbea, Dan Deșliu, Victor Tulbure, 
M. Breslașu, Veronica Porumbacu, Maria Banuș,

In Franța, la 1968, cind Alain Bosquet tipări „Anto
logie de la poesie roumaine", apăruseră deja T. Arghezi 
(în 1963), Bacovia (1968), Maria Banuș (in 1966), 
și de două ori M. Beniuc (în 1960). M. Emineseu fusese 
cunoscut in 1958, o singură dată, așadar, cu numai „4 
poeme". Antologia nu este orientată rău istoricește, por
nește de la folclor, Miron Costin și Anton Pann, cuprinde, 
pe lingă marii poeți, și pe Urmuz, Aron Cotruș (despre 
care la acea oră nu se scria în România), Al. Busuioceanu 
ș.a. „Contemporanii" menționați mai înainte sînt, însă, re- 
prezentați consistent alături de D. Neculuță...

O mai veche „Antologia de la poesia romena" (1961). 
editată in Italia de Mario de Micheli, pornea de la I. Bu- 
dai-Deleanu și lancu Văcărescu, fără omisiuni esențiale 
pentru literatura veche ; dar șirul canonic care începe cu 
D. Neculuță, A. Toma, M. Breslașu etc., etc. nu este uitat. 
O corecție s-a făcut totuși, căci, din 1967, Mario 
de Micheli număra intr-o culegere a poeților de după 
război, pe Arghezi, Ion Barbu, Philippide, cot la tot, de- 
sigur, cu cei din „șirul canonic", dar și cu, „a novissimi", 
Nichita Stănescu, Ion Gheorghe, Ioan Alexandru, Adrian 
Păunescu. Un aer nou pătrunsese aici, cu destule piedici, 
vizibile prin coexistența unor generații ale căror valori 
nu se pot compara cu nici un chip.

Nu altfel e și o antologie englezească de poezie română 
contemporană, tradusă, în 1969, de Roy Mc Gregor Hastie, 
unde apar V. Voiculescu, Emil Botta, Stelara, Leonid 
Dimov, dar rămîn mal toți vechil „senatori de drept" po
meniți mai sus. Uneori, desigur, cu piese notabile. Ceea 
ce supără însă este insistența cu care sînt impuși, în 
dauna altora.

In jur de 1970, reprezentarea valorilor părea că s-a 
definitivat : o antologie a poeziei românești, alcătuită de 
Tașko Sorov, la Skoplie, în 1972, era bine orientată, alta, 
tipărită in aceeași perioadă în Spania, nu poate să pro
ducă discuții de sumar, ca și acelea apărute in Cuba, in 

■ două numere de revistă, dedicate poeziei românești. Insă 
pentru domeniul hispanic contribuția lui Darie Novă- 
ceanu, prezent mereu ca traducător și „antologator", a 
împiedicat, în chip salutar, stridentele defecțiuni.

Toate aceste antologii (de unde am eliminat pe acelea 
apărute înainte de 1960, care nici măcar nu pot fi discu
tate !) sint culegeri „instituționale" »și promovează, fără 
nici o bază estetică, un număr de curioase discriminări, 
cu atît mai ciudate cu cit „antologatorul" e, de obicei, un 
scriitor străin care ar fi trebuit să se țină departe de 
„presiunile", cunoscute, ale momentului cultural de aici. 
O trăsătură ireductibilă a lor este eliminarea unor poeți 
fără de care poezia românească nu se poate defini (Ba
covia, Blaga. Arghezi, Voiculescu, Philippide, Pillat, Goga 
chiar și Emineseu) și promovarea unor „barzi ai conjunc- 
turalului". Explicația cea mai la îndemină c că astfel de 
„antologii", itaduse și editate de scriitori străini, sînt, de 
fapt, „pliante" propagandistice in care se discern niște 
interese clare.

Antologiile mal noi ? Le vom examina într-un articol 
viitor.

ARTUR SILVESTRI ■

Un ziarist dăruit
Unut din vechii ziariști ai acestei târî a murit : 

Gheorghe Cîrstea, redactorul șef, pînă nu demult, 
al gazetei „Orizont" din Rm. Vîlcea. A murit de 
acea boală neiertătoare, de inimă, care nu~i cruță 
pe cei aleși, pe cei care se jertfesc, pe cei ce dau 
totul pentru alții, nepăstrînd nimic pentru sine. 
Așa a fost Gică Cîrstea : un om care, vreme de 
trei decenii, nu numai a scris ziare, dar a și făcut 
ziare, a făcut ziariști, un jertfitor nu pentru sine. 
O natură ultrasensibilă, un bun, un blind, un vul
nerat pină și de mișcarea aerului, un ales. Un în
verșunat doar atunci cind trebuia să apere o idee, 
un subaltern nedreptățit, un confrate, o nemuri^ 
re a cugetului sau numai o promisiune. Să nu-1 
uităm, prieteni de la „Orizont" ! (Ilie Purcaru).

prezentații (scenă mon
tată ad hoc, bănci aidoma 
etc.), izbutind „săli pline" 
și spectacole de calitate. 
Ca un trist revers, iată- 
ne în situația de a vorbi 
acum de un fapt cu totul 
anticultural, antieducativ^ 
și anti... comercial ; în 
Parcul „23 August" exista 
pînă acum cîțiva ani buni 
un mini-teatru de păpuși, 
un spațiu de bun gust și 
eficiență garantată. în 
vara trecută, mai puteau 
fi văzute acolo doar sche
letele celor cîteva rindurî 
de bănci șl căsuța păpu
șilor — un fel de cabană 
din bîrne — căzută în pa
ragină, cu urmele vizibile 
ale unui serios incendiu ; 
Intr-un cuvlnt, într-o 
stare cu totul dezolantă. 
Zilele trecute am putut 
vedea că lucrurile s^au 
schimbat substanțial : nu 
mai sînt nici măcar acele 
relicve, care mai întreți
neau speranța într-o do

rită renovare și repunere 
în drepturi a micului tea
tru. A rămas doar funda
ția căsuței, servind de 
bazin de înot stolurilor 
de vrăbii ale parcului, o- 
ferind deci un „specta
col" amuzant, dar întîm- 
plător... Nu ne mai între
băm cine a dispus acest 
lucru, cine, în loc să în
ființeze asemenea mini- 
teatre și în alte parcuri, 
le distruge și pe cele care 
există deja ! Spunem 
doar că, dincolo de efi
ciența estetic-educativă a 
acestora, pe care nu mai 
e nevoie s-o mai subli
niem, fie și un simplu 
calcul de rentabilitate ar 
fi de ajuns : 2 spectacole 
luminica, 206—300 de spec
tatori (minimum) de fie
care dată, 5 lei biletul... 
Măcar așa văzute lucru
rile, poate vom fi înțeleși 
de toți factorii de decizie 
în această mică, mare 
problemă care este edu
cația preșcolarilor (T.R.)

Un dicționar șl grijile lui
„Dicționarul de artă modernă" scris de Constantin 

Prut și publicat de Editura Albatros este o carte 
a cărei utilitate se vădește în mai multe chipuri, și 
nu doar pentru că e prima de acest gen ce-o avem. 
Fiind un dicționar al personalităților în pictura, 
sculptură, grafică, arte decorative și arhitectură și, 
totodată, un îndreptar în mulțimea de grupări, școli, 
direcții și manifestări cu caracter revoluționar pe
trecute de un veac și mat bine încoace, de la im- 
presioniști pînă în contemporaneitate, ne slujim de 
el ca de' oricare alt tom enciclopedic : ne informăm 
ori confruntăm niște informații, ii frecventăm opi
niile ori le considerăm critic.

Un dicționar, chiar și pe întinderea a cinci sute 
de pagini, nu-i, totuși, decit o prefață. Dacă, bună
oară, citești fișa dedicată „Bauhaus“-ului și pe urmă 
te simți presat de-o aprinsă curiozitate să mergi în 
bibliotecă și să înveți din bogata bibliografie a ter- 
menului ce a vrut școala de la Weimar și ce minți 
a fecundat ideile ei, înseamnă că „Dicționarul..." lu
crează cum trebuie, că iși împlinește unul din prin
cipalele lui rosturi. Asta întrucît dicționarul bun e 
acela care se pricepe să activeze concepte, care 
pune inteligența într-o plăcută agitație, care pro
duce la cititor un soi de nesaț la privit lucrări de 
artă și la citit studii asupra artei.

Cu vreo două decenii în urmă, librăriile noastre 
vindeau un dicționar franțuzesc de artă modernă 
bogat ilustrat (Ed. Fernand Kazan), care, cu toate 
că părea a da în sutele de fișe un panoramic al 
valorilor din toată lumea, era, în esență, o carte 
despre pictura produsă de francezi sau în Franța. 
Străinii, cîți încăpeau aici, țineau de „școala din 
Paris". Cei cîtiva americani, italieni sau germani 
citați abia își spuneau nația în puzderia de artiști 
parizieni de toată mina. Să deschidem „Istoria ar
tei" în cinci volume de Elie Faure și sâ-i cîntărim 
părțile. Vom vedea, de asemenea, că „istoria" e aici 
tot a artei franceze și că paginile referitoare la 
Asia, spre exemplu, abia de fac un capitol scurt.

Așa stînd lucrurile — cu toate dicționarele de artă 
modernă, de fapt, ce apar pe planetă — Constantin 
Prut trebuia să plece la drum cu un plan. Lumea 
artei nu-i numai Europa de Vest. Dacă „școala de 
la Paris" se mîndrește cu atîția pictori și sculptori 
români sau născuți și școliți mai intîi în România, 
înseamnă că un alcătuitor de dicționare are obliga
ția să cerceteze mai întîi starea artei moderne din 
România și să-i prezinte personalitățile și vigorile. 
Să redăm țărilor Europei de Est mulțimea de nume 
inventariate atît de grăbit de arta franceză ori de 
arta altor țâri și continente și. vom avea uimirea 
unei alte Europe a artiștilor plastici. Constantin 
Prut acordă, prin urmare, artiștilor români un loc 
bun în „Dicționar...". Și nu numai artiștilor români.

Muncind zece ani la „Dicționar...", Constantin 
Prut a avut, desigur, revelația unor valori puțin 
știute și a unor tărîmuri aproape ignorate. Pînă la 
urmă, un astfel de dicționar e o chestiune de părți 
și proporții. O privire grăbită și nu neapărat super
ficială te asigură de onestitatea deplină a autoru
lui.-O privire în amănunt — fără a diminua impre
siile hotărit bune și credința in calitatea întreprin
derii sale — dezvăluie lucrarea unui om cu pa
siuni clare, dar și cu slăbiciuni. Sigur, Grecia a dat 
hernii pictori și sculptori remarcabili, numai că e 
cei puțin temerar să crezi că aproape 40 (!) de ar
tiști greci își pot revendica loc într-o enciclopedie — 
foarte selectivă — a artei moderne, într-un dicțio
nar în care figurează doar 18 spanioli, 8 (!!!) olan
dezi, 14 japonezi, 27 englezi și 4 (!!!) mexicani. 
Muralismul mexican înseamnă în arta modernă ca
tegoric mai mult decit arta plastică a Finlandei. 
(Una este arhitectura unor mari nume finlandeze și 
alta pictura și sculptura din Finlanda). E destul de 
probabil că, pătrunzînd în unele teritorii ale artei 
plastice neglijate de istoricii și comentatorii artei 
moderne. Constantin Prut a trăit cu frenezie nou
tatea și calitatea acestora și că a țintit la o dreptate. , 
Curios sau, oricum, greu de explicat famine faptul 
că într-o lungă listă de țări Constantin Prut află 
abia unul sau doi artiști de interes internațional 
(vezi : Chile, Brazilia, Australia, Columbia, Israel, 
Canada (!), Suedia, Scoția, Venezuela).

E adevărat, in țările continentului african puțini 
artiști au izbutit operă plastică de notorietate, dar 
momentul african cerea o fișă. (în Statele Unite arta 
„afro-americană" are manifestări de marcă și exe- 
geți calificați). Dacă „modernitatea" semnifică — 
așa cum spun cărțile de estetică și teoria artei 
„consonanța operei de artă cu epoca și cu mediul 
socio-cultural în care ea apare" e drept să ne inte
resăm și de arta unor locuri îndepărtate, precum 
Australia.

Cit privește reprezentarea artei românești ea se 
întîmplă, în general, cu justețe, Constantin Prut, 
semnînd „Dicționarul...", are căderea să aprecieze 
statura internațională a unei opere și să aibă re
zerve la creația a o seamă de artiști, altfel cunos
cuți. Dacă ne intrigă oarecum distanța față de un 
Marius Bunescu sau Cecilia Cuțescu-Stork (și, deci, 
absența lor din „Dicționar..."), ne intrigă și mai 
mult tonul și felul în care e pusă problema moder
nității la Baraschi, Caragea și Naum Corcescu. Iată 
ce gindește Constantin Prut despre Baraschi : „Co
recta redare a anatomiei, supunerea față de model 
este dublată, în cazul unor monumente, de o nedisi
mulată retorică a gestului și atitudinii, care se sub
stituie problemelor de înscriere a operei în spațiu". 
Un fel mai subtil de a-ți manifesta neîncrederea în
tr-o operă nici nu se putea. Atunci, dacă astfel so- 
coate Constantin Prut, de ce se simte totuși obligat 
să ofere spațiu, dacă nu șf stimă ?

O ciudățenie a „Dicționarului..." e interesul ară
tat cîtorva pictori și sculptori ce n-au avut, la drept 
vorbind, răgazul să-și dovedească talentul în reali
zări de marcă, dar care s-au născut mai sus de 
Bacău, prin partea Botoșanilor și a Dorohoiului și 
a Neamțului, adică în Moldova de sus, de unde vine 
și Constantin Prut. Cită vreme Constantin Prut nu 
are motive să discute într-o fișă pictura și sculptura 
tînără — Cîlția, IKpveanu, Florin Ciubotaru, losef 
Krijanovski, Florin Maxa, Vladimir Zamfirescu, 
Paula Ribariu, Mihai Bandac, Mihai Buculei —• 
cit timp Doru Bucur suferă încă o nedreptate, iar 
un pictor stimabil, dar fără operă ca A. M. Agrippa 
găsește un loc între celebrul Alvar Aalto și marele 
Andreescu, să conchidem că „Dicționarul de artă 
modernă" e o lucrare care — ca tot lucrul perfec
tibil — poate să devină, într-o a Il-a ediție, un vo
lum, într-adevăr, de referință în domeniu.

TUDOR OCTAVIAN £



Cenaclul Flacăra și tinerii const 
ublimă unire dintre munca eroi

Basarabi ți Cumpăna, două puncte fierbinți ale bătăliei pentru realizarea marelui obiectiv Canal Dunăre-Marea Neagră, devenite două imense receptoare,'sensibile si

Cenaclul văzut de un om 
al munții de pe șantierul 
Canalului Dunăre — 

Marea Neagră 
„Pe toți Dunăre 
ne cheamă"

Localitatea ; Cumpăna, Tabăra șantie
rului național ('anal Dunăre-Marea 
Neagră, 4 august 1982
Condiții de desfășurare : aer liber
Număr de spectatori : 4 090
Calitatea spectacolului : bună
Atmosfera : reținută la început, entu
ziastă mai apoi
Durata : 3 ore
Aportul organizatorilor ; bun 

■■■■■■■«■■■■■■■■■■■■■■■■a 
''Ce masiv un om, ec semeți niște oameni 
cufundați în plinătatea cumințeniei lunii ! 
Da, luna venind dinspre mare și luînd-o 
spre Dunăre, apoi, de o parte și alta, în 
fața lor, în pomi, pe acoperișuri, chiar, 
priviri și miini ridicate puternice, mîini 
aruncind ropote de aplauze.

„Vă rog să ne credeți că vă rugăm să 
vă simțiți bine" spuse întru înăeput, din 
inimă, sînt convins, poetul Adrian Pău
nescu.-Șis-a dovedit a fi așa.

Cenaclul Flacăra se- afla, * de această 
dată.* nu într-o sală anume, țanțoșă, pe 
scenă ; ci totul se petrecea afară, 
sub un cer plin de august, la Cumpăna, 
iar spectatorii chemindu-se fiecare în 
parte și toți la un loc — invitați. Și încă 
de on dare. O nouă dovadă, recunoaștem, 
de plecăciune a oamenilor de artă în fața 
făuritorilor' de istorie nouă, de zidire co
munistă/ Și cine alții sint aceștia dacă nu 
înșiși mînuitorii utilajelor și autobascu
lantelor gigant, ai kilometricelor benzi 
transportoare, alți meseriași - de ordinul 
miilor, tehnicieni, ingineri — civili ori mi
litari, cei care, uniți și prin eforturi greu 
de bănuit înalță, cel mai de-proporții și 
important obiectiv. al românilor de pînă 
acum : Canalul Dunăre — Marea Nea
gră.

Și dacă în momentele de început ale 
spectacolului, din seara zilei de 4 august 
a.c, un anume baraj' se înălță in amonte 
și aval de suflete, in doar cîteva minute 
atmosfera devine galantă, una de pro
porții, cu perspective de durată și satis
facții do o parte și de alta. Adevărat. 
George Nicolescu, Nieu Alifaniis și Cris

tian Minculeșcu, Florian Pittîș și Mircea 
Vintilă, Mihaela Popescu și Ștefan Hrușcă, 
alți tineri în plină ascensiune în cenac.lu 
și ei înșiși în plină ascensiune, fac din 
fiecare clipă, prin vers, voce, și gest, ati
tudine, adevărată revelație. Apoi, șlagă
rele internaționale și cîntecele interpre
tate de grupul-folk „Ecoul", grupul-rock 
„Iris", unele în premieră, momentele ve
sele și triste ale grupului „Mesaj", deter
mină pe cei prezenți a nu păstră nici cea 
mai mică rezervă în a ar feuda prelung, în 
a-și manifesta dorința prin biletele ori 
rosti ri șoptite, de-a asculta alte și alte 
cîntece și poezii. Versuri de George Baco- 
via, Miron Radu Paraschivescu, de alți 
poeți români clasici și moderni, sînt cîn- 
tate, reluate în murmur de cei numiti 
toți. Și cum pe noi ne caracterizează ver
sul : „Pe toți Dunăre ne cheamă"...

Că întîmplarea de muzică și poezie ce 
ne-a fost dăruită nouă celor de la Cum
pănă de poetul Adrian Păunescu și 
inimoșii și talentatii săi colabora
tori nu a trecut de orele 23. s-a datorat 
cred faptului că a doua zi, în zori, aveam 
a ne afla în centrul „bătăliei" Dunării 
spre Mare. Ni s-a promis însă : „Vom re
veni. Poate duminică., 8 august 1982, la 
aceeași oră". Așteptăm.

VASELE MIC ■ 
tehnician I. T. Auto Satu Mare 

(Cronică realizată din public, la propune
rea conducătorului cenaclului)

La Techirghiol, oamenii an probat eu succes efectele terapeutice ale artei tinere

Tineri și liberi â 
shbsmousbkmbmmmmmmmmmmkm

Localitatea : Techirghiol
Locul <le desfășurare : Grădină de vară
Numărul spectatorilor : 2 500
Aportul organizatorilor : foarte bun
Atmosfera spectacolului : participare 
totală
Calitatea spectacolului : de ® ridicată 
factură
Noutăți : ia ființă grupul Flacăra Pop 
Reapar în cenaclu Tudor Gheorghe și 
grupul Poesis. A xlebuiat Asan Fetizi

Cenaclul Flacăra al Tineretului Revolu
ționai’, organizat de C.C. al U.T.C. și re
vista Flacăra, condus de poetul Adrian 
Păunescu, a avut la Techirghiol în ziua 
de 8 august 1982 o intîmplare de poezie 
și muzică. Din această seară a încetat să 
mai existe formația Continental prin 
pierderea lui Nicolae Enache, exclus pen
tru repetate beții. Alexandru Zărnescu, 
Teodor Mazilu, împreună cu Idu Barbu și 
Romeo Beianu au alcătuit un nou grup, 
„Flacăra Pop". Le dorim succes. La Te
chirghiol au -revenit în cenaclu cei doi 
membri ai grupului constănțean „Poesis", 

Eugen Baboi și Marius Batu, doi tine 
de o vie sensibilitate, care au interpret; 
compoziția lor muzicală pe versurile It 
Zaharia Stancu „Cintec șoptit". Vocile Ic 
curate și sincere au fost primite o- a 
plauz.e de publicul spectator din «um 
de vară a TechirghioluîUi. Renacrul Fia 
căra aduce în fața spectatorilor o star 
a culturii române de aceea porțile sal 
sînt deschise tuturor celor care au cev 
de spus. Pe scena cenaclului a debuta 
Asan Fetizi din Techirghiol. Grădina s- 
umplut de ochi, de voci, de suflete 
înserarea era risipită de mîinile care s 
legănau pe acordurile chitarelor sub sem 
nul luminii, al luptei, al libertății. Noap 
tea cobora neagră, ca nămolul ghiolului 
cobora spre noi îmbrățișîndu-ne, inten 
ționind parcă să ne păstreze mereu ti 
nerețea. La cîntecele de o profund: 
sensibilitate noaptea era luminată ni 
numai de inimile noastre, ci și de flă
cările chibriturilor aprinse din mîinili 
spectatorilor. Astfel se croia un drum di 
lumină prin noaptea liniștei. Zvîcnea ti
nerețea în noi. Ne 'simțeam stăpînind toa 
te visele noastre. Ridicam mîinile liber: 
spre stele, fixîndu-ne tălpile sigure p< 
pămînt. în, luminile scenei, p<5 ritmul ne
bun al pieselor formației „Iris", trupurile 
noastre cerșeau mișcare. Tișnea din no
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iCtori ai magistralei albastre sau
i arta adevărata, revoluționară

Un careu de ași : Vasile Șeicaru, George 
Nicoleșcu, Florian Pittiș, Nicu Alifantis.e. vibrînd Ia arta autentică

ieși din acest impas, conducătorul cena
clului a luat hotărirea de a fi prezenți în 
dcea scafă și la Bă’&rabi. Așa avea sa 
se și întîmple. Spectacolul de ia Cumpă
na începe deci mai devreme. La 7 și 15 
minută întră în ordine pentru a. citita 
sau recita Valeriu Penișoară, grupul 
„Poesis" din Constanța, Constantin Dra-

irea ca dintr-o fîntînă tăinuită. Eram 
eri și liberi. Un recital excepțional a 
sținut Tudor Gheorghe. Chiote de bucu- 

. veneau din grădină. Incredibilă setea 
de artă. Cu cit ne stîinpăram se- 

, u " \ cu atît o simțeam lipsindu-ne 
.i mult. Promisiunea că vom reveni la 
chirghiol a făcut-o în numele nostru 
idueătorul Cenaclului Flacăra, poetul 
rian Păunescu, prin versurile scrise 
ar acolo.

zi, iubito, vine virstă-doua,
om merge liniștiți la Teshirghlbl, 
vom cămine pentru totdeauna 
u& statui uscate de nămol!

SORINA FEIER B

entru creatorii
iii Dunări
MaaMaaMManMMsiMaaawi
Localitatea : Cumpăna, Tabăra șan
tierului național Canal Dunărc-Marea 
Neagră, 8 august 1982
Număr de spectatori : 5 000
Calitatea spectacolului : bună
Atmosfera : plină de entuziasm
Durata : 3 ote și 30 minute
Aportul organizatorilor : de aecastă 
dată nu știm cc să zicem

gomir, Mihaela Popescu, Ducu BeTtzi, 
Arpad Domokos, poetul Valeriu Armea
no, Gi4 loniță. Actorul Mihail Stan reci
tă poezia „Mistrețul cu colți de argint". 
după care urmează recitalurile lui Nicu 
Alifantis, Mircea Vjntilă’și Florian Pittiș, 
care smulg celor prezenți ropote de 
aplauze. Cită bucurie emană ochii aces-; 
tor oameni care, după o săptâmină de 
muncă istovitoare au răbdarea de ă gusta 
din acest izvor nesecat de cultură și artă 
adevărată care este Cenaclul Flacăra. La 
Ora 20 și 20 minute, cei' care terminaseră' 
să se exprime în fața publicului pleacă 
în grabă spre Basarabi, peiitru a începe 

. spectacolul de acolo, urmînd ca poetul '
Adrian Păunescu cu ceilalți membri ai 
Cenaclului să vmă după ce vor fi termi
nat spectacolul de la Cumpăna, unde de 
asemenea oamenii n-avea.u nici o vină. 
Tudor Gheorghe a susținut un recital 
care a cuprins cîntece din toate regiunile 
țării. Formațiile „Iris" și „Flacăra-Pop" 
intră cu piese pline de ritm care invită 
la dans pe tinerii prezenți. Se cîntă apoi 
„Trăiască România". Făuritorii marelui 
canal al cărui vizionar este tovarășul 
Nicolae Ceaușescu cîntă, împreună cu 
cei prezenți în scenă :

Trăiască-n fericire și liniște .poporul, 
Trăiască România, trăiască Tiicolorul ! 

Intră în scenă Vasile Șeicaru, grupul 
satiric „Mesaj", grupul feminin „Ecoul" 
și George Nicoleșcu, care se întrec pe 
ei înșiși. în sityăția existentă la , începu
tul spectacolului, știindu-se că vor trebui . 
să fie susținute două spectacole în 
aceeași seară și în locuri diferite, fie
care membru al Cenaclului a dat tot ce 
avea mai bun în el pentru reușita fiecă
rei manifestări. Astfel se și cuvenea să 
facem pentru acești minunați oameni în 
fața cărora ne plecăm cu respect frun
țile, munca lor fiind demnă de eele mai 
mari laude. Spre finalul spectacolului 
s-a primit un bilet eu următorul conți
nut : .„Vă rugăm să primiți mulțumirile 
noastre cele mai alese pentru efortul ce 
l-ați făcut de a veni pentru a doua oară 
în mijlocul constructorilor care prin efor
tul lor durează pentru viitor cel mai 
mare obiectiv Canalul Dunăre — Marea 
Neagră. Vă mulțumim pentru orele mi
nunate în care am trăit și am simțit va-

Scrisoare din public
-Sînt o mare admiratoare a Cenaclu

lui Flacăra, cenaclu pe care dumnea
voastră îl conduceți și aș dori să vă 
transmit cîteva din impresiile mele.

Am fost duminică seara intr-una 
din tribunele Stadionului 1 Mai din 
Constanța și trebuie să recunosc că, 
chiar și acum, îmi e foarte greu să-rrli 
reviii — intrrățît am fost de impre
sionată !... . Totul a fost absolut mag
nific I

Pot să mărturisesc că am avut chiar
unele rezerve cu privire la acest spec-
tăcol ; mi-era teamă că nu voi vedea 
și nu voi auzi nimic, închipuindu-smi 

ț un stadion ifnens de mare și o scenă 
enorm de mică. Scena a fost chiar 
foarte mică dar au încăput valori 
mari, însă stadionul a fost mult prea 
mic — mai ales pentru cei ce n-ăveau 
locuri. ''

Acest cenaclu a pătruns adine în 
viața mea, a devenit — pur și simplu! 

— un al doilea „eu“ al meu. (Să știți 
că nu spun vorbe mari: eu nu strig 
lozinci. Așa sînt eu.) Ador vocile și 
cintecele sale pînă la fanatism, nici 
nu-mi dau seama cum, dar așa este !

Pînă acum aproape doi ani credeam 
că numai ,ADBA", „BONEY-M", 
„LA BELLE EPOQVE" ș.a. știu să 

I facă muzică șl să cinte... Dar nu ! Nu 
este adevărat ! Avem valori de netă
găduit, valori ce-ar putea concura ală-
turi de amintitele 
mondială.

Revenind însă la 
impresionat foarte

formații de talie

spectacol, m-au 
mult poeziile citi-

junși Ia Cumpăna cu două ore înam- 
începerii spectacolului, am constatat 

publicul își ocupase deja locul în ciuda 
relui arzător de august. Cei prezenți 
ntîlnirea cu noi erau oameni obișnuiți, 
în ochii cărora se putea citi acea 

urie de a fi făuritori ai noului drum 
care urmează să-l străbată marele 
tru fluviu, spre a întîlni apele albastre 
mării. Nu știam în acea clipă că în 

lași timp eram așteptați de alte cîteva 
de oameni într-o altă tabără a Șan

ului național, la Basarabi, aceiași oa- 
11 care după cum aveam să aflu puțin 
tîfziu ne așteptaseră și cu o zi înain- 

Acest lucru s-a datorat unei erori de 
mizare, izvorînd și dintr-o indife- 
ță regretabilă a tovarășilor care ne-âu 
s că nici la Straja, nici la Basarabi nu 
te avea loc cenaclul, pentru că ar fi 
lat. Noroc cu telefonista din Basarabi, 

3 suna să ne anunțe din sfert în sfert 
oră că sîntem așteptați și acolo. Am 
t insă că telefonista reprezenta do- 
a' celor 10 000 de oameni care ocupă-' 
i Valea Seacă de la ora două. Cena- 
era pus în situația de a părea el’ ne-

08 în fața acelor mii de oameni care 
aveau altă vină decît că ei doreau să 
primească în mijlocul lor. Pentru a

loareâ ^deVărată a muzicii și 
Colonel Cucu“.

La ora 22 și 40 de minute ne

poeziei

luam
rămas bun de la cei pentru care Dunărea 
inseamna. viața lor, sufletul lor și ne 
.îndreptam cu grabă spre Basarabi, unde 
colegii noștri se aflau în plin spectacol.

(Continuare în pag. 14)
Cronicile inserate aparțin manifestărilor eu 
601, 602, 603 și 604.

ȘTEFAN HRUȘCÂ S

te-n ropot de aplauze și de ploaie în 
mijlocul tunetelor și al fulgerelor ve
nite la marea sărbătoare a Cenaclu
lui Flacăra (păcat de lipsa poeziei 
„Mistrețul cu colți de argint" de Ște
fan. Augustin Doinaș) ; mi-a făcut o 
deosebită plăcere s-ascult (pentru-a 
cita oară 1) cintecele atît de'dragi mie: 
„Rugă pentru părinți", „Sacra banali
tate", „Aruncarea in valuri", „Taina", 
„La o cană cu vin", „Colind", , Dor de 
Eminescu", țfiînd s-o împărțit norocu", 
„Zurgălăul" ș-atitea alte cîntece, fie
care mai frumos ca celălalt...

Vocile au răsunat dulce pe stadion,

Fotograîii de GHEORGHE AMUZA H 
numerele : 596, 597, 598, 599, 60«,

Programul Cenaclului Flacăra in perioada următoare

In continuarea turneului pe care îl întreprinde în județul Constanta, 
CENACLUL FLACARA' AL TINERETULUI REVOLUȚIONAR, organizat de 
C.C. al U.T.C. și revista Flacăra, condus de poetul Adrian Păunescu, face 
cunoscut iubitorilor săi următorul program al manifestărilor viitoare: 13 
august 1982 — MAMAIA ; 14 august 1982 — CONSTANȚA ; 16 august 1982 
— SATURN ; 17 august 1982 — MANGALIA ; 19 august 1982 — ADAMCLISI ; 
20 august 1982 — TECHIRGHIOL și 21 august 1982 — CONSTANȚA,

în aplauzele frenetice ale publicului 
entuziasmat încă de la apariția fiecă
rui artist, a fiecărui grupt a dumnea
voastră, de la primele acorduri. Peste 
iot a'domnit buna-dispoziție, toată lu
mea dansa ; toți cei din tribune au 
pus mult suflet în tot ce au făcut... 
Aceste voci meritau să fie descoperite 
și-ar fi fost o adevărată crimă să nu 
se ji-ntimplat așa și să fi rămas ne
cunoscute marelui public. Sint o ade
vărată hrană pentru suflet.

Si știți că doar cu excepția unor 
cazuri izolate — majoritatea lor n-au 
rămas in anonimat — și oameni trecuți 
de prima tinerețe (cei ce-ntineresc 
alături de noi) apreciază la adevărata 
lor valoare străduințele minunatilor 
artiști ai genului de manifestare tină- 
ră lansat de dumneavoastră și prin 
dumneavoastră, Mai există — din pă
cate ! — oameni îmbuibați cu prejude
căți, oameni cu vederi strimte — ca 
din spatele unor ochelari de cal. Pă
cat! Dar asta nu trebuie să dezarme
ze, trebuie să îndirjească, pentru a do
vedi netemeinicia acestei idei pornite 
din capete de babe birfitoare. Noi, 
restul — mult mai multi, înmiit mai 
mulți! — sîntem alături de dumnea
voastră și suferim mult cină unii în
cearcă să lovească (oncum și oricind) 
în manifestarea muzicii tinere, adu- 
cînd dovezi de-a dreptul absurde. Dc 
cite ori primiți ceva de la ei — orice, 
de la scrisori pînă la fluierături și 
gesturi indecente — să vă aduceți 
aminte de NOI. Sîntem alături de 
dumneavoastră șl cit stăm ca un zid 
în jurul dumneavoastră nimic nu vă 
poate lovi ; mai întii, ar trebui să lo- 
vească-n noi și apoi in dumneavoastră 
(vă rog să scuzați repetiția acestui cu- 
vint) și asta nu se poate întimpla, fi
indcă nu are voie să se întîmple !

Revin din ttou la spectacol și vă 
spun (a cita oară ?) că a fost jibsolut 
magnific. Dar lipsea ceva. Ngi, toți cei 
din tribune, am simțit ceva.'.. Lipseau 
stelele ! Și-atunci... le-am făcut noi in 
tribune,'în timpul cîntecului „Rugă 
pentru părinți" interpretat atît de sen
sibil de Ștefan Hrușcă. Mai lipsea 
doar Luna... Și atunci a venit, insă 
mult mai tirzlu ș-atunci am aprins iar 
stelele... Ele-ntîrziau s-apară I

Nici acum nu pot să-ni dau seama 
cum a trecut timpul. Cînd s-a termi
nat, îmi părea atit de rău incit refu
zam ideea de a mai pleca ; aveam im
presia că spectacolul va continua...

Abia aștept spectacolele de la Năvo
dari. Mamaia, dar și cele de la Con
stanța de pe 14 august și, respectiv, 21, 
aceeași lună (dacă-mi aduc . ine amin
te din ce-am citit in „Flacăra") oine- 
ințeleș,. dacă voi „prinde" bilete.

In speranța că voi ' reuși această 
performanță, răspund „Dați sufletului 
cit mai multă hrană !" și

La revedere
Cu multă stimă și respect

Miercuri 4 august 1982

CARMEN CORNAȚEANU B

muumbioks «BHMauKaBcaoa*>
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Divinii oameni CENACLUL FLACĂRA AL TINERETULUI REVOLUȚIONAR

Localitatea : Valea Seacă — Tabăra 
Basarabi, 8 august 1982, ora 22 fi 11 
minute.
Condiții de desfășurare : in aer liber, 
la poalele unui deal.
Numărul de spectatori : aproape 10 000 
de oameni.
Calitatea spectacolului : extraordinară. 
Atmosfera : fantastică, evoluind de Ia 
o încordare și nemulțumire pe deplin 
justificate la un entuziasm fierbinte 
și sincer.
Durata : 4 ore.
Aportul organizatorilor : dubios, orga™ 
nizatorii de drept fiind absenți 1

i îmi aduc aminte de o întîmplare pe care 
i am trăit-o cu ani în urmă. Fiind nevoit 

să plec undeva cu un tren, spre mirarea 
mea am aflat, odată ajuns la gară, că 
trenul respectiv are întîrziere vreo două 

Ș ore și ceva. Firește am renunțat să-I mai 
aștept, aminîndu-mi plecarea pentru a 
doua zi, nu concepeam ca un om să aș- 

: tepte mai -mult de 10—15 minute la o în- 
tîlnire, fie ea și de dragoste. Și, totuși, la 
Basarabi peste 10 000 de oameni ne-au aș
teptat. în jurul orei 22 a descins o parte a 
membrilor Cenaclului Flacăra, ceilalți fiind 

’ încă în spectacol la Cumpăna. Așadar, 
ț actorul M. Stan a făcut oficiul de pre- 
s zentator. Cu toată strădania celor care se 
' perindau prin fața microfonului, ceva nu 

era în regulă : se fluiera în stingă, se 
mai rîdea în dreapta, ba se mai găsiseră 
și oameni bine dispuși care să dea sfaturi 
de pe margine. Dar la ce nu se pricepe 

, omul cînd prinde un rachiu în nas ! î 
’ în sfîrșit, pe la ora 23 sosesc și ceilalți 
î membri ai cenaclului, împreună cu poetul 
r Adrian Păunescu. Fața spectacolului se 

schimbă ca prin minune. închipuiți-vă un 
i amfiteatru natural, un deal, de fapt, care 
f se deplasa încolo și încoace, care se făcea 

când mai mare, cînd mai mic. Ca să fiu 
sincer, un sentiment ciudat a pus stăpî- 
nire pe mine. Am avut, la un moment 
dat, senzația că-n fața noastră nu este 
un deal, ci chiar Atlantida renăscînd din 

, mare cu oameni cu tot. Cu acei oameni 
< care se bucurau că sînt locatarii și mar

torii unei întîmplări neobișnuite pe pla
neta Pămînt. Din mulțime vine un bilet 

‘ pe care conducătorul cenaclului îl citește : 
■ „Tov. Adrian, rugăm în numele mai mul

tor tineri pe care-i aveți în față și care 
vă roagă să ne spuneți cînd puteți să 
veniți, că veți fi și mai bine primiți în 
acest orășel de carton, ce este cam de 
mult uitat, mai ales de artiști și de per

Prin prezența noastră aici, tridentul lui Neptun semnifică, parcă, acum, cele trei idei : „Lumină, Luptă, Libertate"

sonalități". Firește că o să revenim, a 
spus conducătorul cenaclului, dumnea
voastră meritați toată dragostea noastră.

în încheiere, vă cer scuze că în pu
terea condeiului meu au stat doar cîteva 
cuvinte care, probabil, nu au putut să 
aducă la zi chipul unei nebunii de 24 de 
carate, în înțelesul bun al cuvîntului. A 
fost frumos ce-a fost. A fost dumnezeiesc.

VALERIU ARMEANU 3

Legitimitatea ♦ 
tinereții

Localitatea : Neptun, 9 august 1982 
Condiții de desfășurare : Teatrul de 
vară.
Numărul de spectatori : 3 500.
Calitatea spectacolului : foarte bună. 
Atmosfera : reținută la început, entu
ziastă pe parcurs.
Durata : 5 ore.
Aportul organizatorilor : perfect.

Cine își putea închipui că după două 
spectacole obositoare care entuziasmaseră 
prin participarea celor care lucrează la 
importantul obiectiv economic Canalul 
Dunăre-Marea Neagră, repetiția de prinz 
se va transforma într-o întîmplare de 
muzică și poezie. Așa s-a întîmplat și cele 
cîteva sute de turiști strînși în jurul 
membrilor cenaclului au asistat la un 
spectacol cu nimic mai prejos decît în- 
tîmplările ce au loc pe scenă. După un 
binemeritat somn de după-amiază ne în
dreptăm spre Neptun unde o mare ds 
oameni iubitori de muzică și poezie ade
vărată ne așteptau cu două ore înainte 
ca spectacolul să înceapă. Impunătoarea 
grădină de vară, putem spune stingheri
toare la început, a creat în membrii ce
naclului o stare de tensiune care a dis
părut odată cu desfășurarea în timp a 
întîmplării. Seara noastră începe sub 
semnul „Dorului de Eminescu" iar do
rința covîrșitoare a publicului de a cînta 
a făcut ca acest minunat cîntec al lui 
Alexandru Zărnescu să fie reluat. Am 
putea scrie multe despre contribuția celor 
din cenaclu la realizarea spectacolului dar 
ne vom opri la momentele mai deosebite 
ale serii. Actorul Mihail Stan a interpre
tat strălucit „Mistrețul cu colți de argint" 
acompaniat foarte bine la orgă de Idu 
Barbu, noul component al grupului „Fla

căra-Pop“. A triumfat și la Neptun for
mația „Iris" și alături de ea grupul fe
minin „Ecoul" în mare ascensiune în 
gustul tinăr. Grupul „Poesis" cu „Cîntec 
șoptit", o izbîndă a geniului tinăr, a pro
dus o mare surpriză. Se scrie în bilete, 
se strigă din sală. Vrem „Jurământ la 
Putna", iar Gil loniță alături de toți mem
brii cenaclului și întreaga sală cîntă la 
lumina bețelor de chibrit aprinse instan
taneu ca pentru a lumina mormintul sim
bolic al voievodului. La recitalul lui Geor
ge Nicolescu, Vasile Șeicaru se cîntă, se 
dansează dar se și ascultă într-o liniște 
deplină „Foaie verde spic de pîine“ și 
„Imposibila nuntă" cîntate pentru prima 
oară în acest turneu. Au fost trimise nu
meroase bilete care ne-au mulțumit pen
tru tot ce s-a făcut în această seară pen
tru ca oamenii cu sufletele pline de spe
ranță să se simtă, cît mai bine. Au fost 
și trei bilete care spuneau că tinerii se 
manifestă prea zgomotos și aplauzele nu 
trebuie însoțită de strigăte de bucurie, 
în răspunsul său poetul Adrian Păunescu 
spunea : „Tinerii trebuie să fie tineri, să 
trăiască și să se manifeste într-o libertate 
riguroasă". Lăsînd la o parte micile 
inexactități tehnice putem spune că și 
seara de la Neptun a fost excepțională.

MIRCEA VINTILA 3

Sărbătoare medie

l ocalitatea : Mangalia.
Locul de desfășurare : grădina de varA 
Spectatori : 4 000 cu cei de pe garduri. 
Condiții de desfășurare : bune
Aportul organizatorilor : bun

Ajunși marți seara la Mangalia ne-am 
dat seama că luați cu treaba, programul 
cenaclului fiind foarte încărcat, am trecut 
de numărul celor 600 de ședințe, cea de 
la Mangalia fiind a 604-a. In fața unui 
public numeros ce stătea pe toate locurile 
posibile și imposibile, conducătorul cena
clului a hotărît să sărbătorim aici cele 
600 de întîmplări nu printr-un program 
special ci printr-un program obișnuit, așe
zat sub semnul sub care au fost așezate 
toate celelalte, semn ăl respectului față 
de public, față de artă, dăruit tinerilor 
din tot sufletul. Sărbătorind cele 600 de 
ședințe sîntem tentați să privim un pic 
în urmă încercând să realizăm poziția 

cenaclului în conștiința oamenilor și să 
analizăm actuala componență a cenaclu
lui. Această sărbătoare găsește la lucru 
oameni din toate timpurile cenaclului î 
Vintilă, Pittiș. Stan, loniță — de la 
începuturi, Șeicaru, Alifantis și ultimii, 
dar nu cei din urmă, Nicolescu, Hrușcă, 
Ecoul, Iris, uniți cu meșteșug de condu
cătorul cenaclului timp de aproape 9 ani 
într-o formulă tot mai dorită de public, 
tot mai iubită de mii și mij de oameni, 
turneul acesta fiind mărturie pentru toa
te. Au trecut 600 de ședințe, peste o lună 
se vor face 9 ani, dar toate aceste întîm
plări nu au însemnat doar bucurie, doar 
fior de plăcere cînd auzi săli arhipline 
cîntînd, nu au fost băi de miere, iar oa
menii care alcătuiesc cenaclul nu au trăit 
numai triumful spectacolelor ci și mo
mente în care nu au fost înțeleși șl 
uneori priviți cu „ochi de pește" aștep= 
tîndu-se greșeala, măsurindu-li-se gestu
rile. E atît de ușor să stai în umbră, să 
urmărești fiecare mișcare, s-o pui sub a 
zodie îndoielnică, să împroști cu noroi 
o muncă făcută fără menajamente, să lo
vești in oameni care au venit cu pieptul 
descoperit și care nu au făcut decît 
marea greșeală de a începe să albească 
după atâția ani petrecuți în slujba artei. 
E adevărat că spre exemplu unii mem
bri ai cenaclului poartă blugi, că nici 
unul nu apare pe scenă în costum, că 
nu sînt asortați de la pantof Ia cravată,, 
dar ei vin să muncească și să transpire 
pe scenă, după spectacol tot ei sînt cei 
care string, stațiile de amplificare și 
chiar așa îmbrăca ți ei vin să cînte, să 
recite, pe Eminescu, Bacovia, Goga, Doi
naș, Beniuc, Vulpescu, Labiț, Blaga, 
Sorescu, Dumitru Popescu, Ioan Alexan
dru, Nichita Stănescu, Adrian Păunescu 
și multi alții, din • tot sufletul, fără pre
judecăți, așa cum își iubesc și țara, sim
plu direct, cum le stă bine tinerilor. Așa 
cum s-au petrecut faptele de-a lungul 
celor 600 de ședințe nici întîmplarea d® 
la Mangalia nu s-a abătut de’ la regulă. 
Momentele de admirație ale spectatori
lor au depășit uneori limitele, dar en
tuziasmul general nu putea să nu 
răzbească pînă în final, reușind și de 
această dată un spectacol bun dar nu 
mai mult dat fiind și numărul extrem da 
mare al spectatorilor veniți din drdg<tfja 
pentru cenaclu, dar care nu au știu! j 
totalitate să-și stăpînească firile în mo
mentele în care se cerea mai multă in
trospecție. Spectacolul în sine a avut în- 
tîmplările lui. George Nicolescu rămîne 
dintr-o eroare la Hotel, e adus după a 
oră. Radio vacanța a fost prezentă cu 
un car de înregistrări pentru memoria 
pe bandă a acestui spectacol. Dintre 
apariții remarcăm cu plăcere o nouă 
compoziție excepțională purtînd marca 
arhicunoscută Vasile Șeicaru — „Să 
vînăm lumina lunii", versuri A. Pău
nescu. recitalul edificator al lui Nicu 
Alifantis, cuprinzînd de asemenea o nou
tate „Ce bine că ești", versuri Nichita 
Stănescu, prospețimea vechiului cuplu 
yintilă-Pittiș, care rie amintește de pe
rioada fructuoasă de la Bulandra, rezis
tența de tăvălug a lui Mihail Stan, iar 
referitor Ia Iris vom cita din sală : „Iris" 
nu se poate traduce. în toate limbile nu 
se poate spune decît Iris". După 5 ore de 
spectacol. Cenaclul Flacăra părăsea Man
galia, în gînd ramînîndu-ne biletul venit 
din sală din care cităm : „Aici în clima
tul minunat al cenaclului dumneavoasc* 
mă simt excelent și gata să făt tot ce 
îmi stă în putință pentru ca frumusețea 
tinerilor să se facă și mai mult simțită 
în sufletele noastre", iar în trupuri 
puțină oboseală atenuată de mulțumirea 
că am. reușit să dăruim cîteva clipe deo
sebite oamenilor din Mangalia.

AL. BERTZi ■

„Voi scrie și voi rescrie <imne>
pentru sufletul neamului meu"

(Urmare din pag. 9)

fletului românesc. Cum am ajuns Ia 
aceste ..Imne" și la limba lor ? Eu vin, 
cum știți, din Transilvania. Strămoșii mei 
au fost, în parte, iobagi, dar și dieci. Au 
păstrat limba română pe calea cîntării. 
Pînă, la tatăl meu, au avut, se spune, a 
voce foarte frumoasă. Și prin contactul cu 
limba românească a cazaniilor,, ca și cu 
aceea a satului lor, au căpătat o dexteritate 
în limbă. .Sînt sigur că, fără acest contact 
de mai multe generații cu limba română, 
mi-ar fi fost mai greu să mă apropii de 
firescul sacral al limbii lui Eminescu. Și 
nu e vorba mimai de limba vorbită în 
Transilvania. Știți foarte bine că în acest 
ținut s-a păstrat, de-a lungul veacurilor, 
legătura de limbă eu celelalte ținuturi 
românești. La mine în sat a ajuns Cazania 
lui Varlaam, ca și alte cărți fundamentale 
pe care a crescut limba noastră. Transilva
nia n-a fost niciodată „provincie", în acest 
sens. Carpații sînt ciuruiți de cărări pe care 
au circulat cartea împreună cu oaia. Mii 
de tineri cu vocație din Transilvania au 
umplut ctitoriile basarabe și mușatine. 
cînd în lăcașurile lor modeste de lemn 
s-a pus foc sau s-a tras cu tunul (cum 
s-a întîmplat cu peste 100 din aceste 
lăcașuri, la începutul secolului al XVIII- 
lea). Cine vorbește despre „ardelenism", 
în sens literar, cred că greșește. Un poet 
se naște din unitatea .sacrală a unei se
minții. Deci venind eu din spațiul tran
silvan și descoperind Moldova și Țara 
Românească, mai mare fericire pentru 
mine n-a fost decît să trec în cuvînt 
toată această moștenire, pe care am gă- 
8it-o ca pe propria mea moștenire.

Dacă ar fi să vă înhămați încă o dată 

la carul acestei mari întreprinderi, unică 
in lirica noastră, ați tnai face-o ?

— Dacă aș fi cu 14 ani în urmă, tot 
așa aș face. Adică aș scrie din nou „Im- 
nele Țării Românești", „Imnele Transil
vaniei", „Imnele Moldovei"... La ora de 
față sînt la fel de fericit, ca și acum 14 
ani, asupra spațiului și sufletului româ
nesc. Incit știu că, de fapt, pentalogia 
aceasta de „Imne" va fi îmbogățită pînă 
la sfirșitul vieții mele. Voi scrie și voi 
rescrie aceste „Imne" față de sufletul 
neamului meu și, în acest feL față de 
sufletul umanității întregi. «

— Știm că pentru „Imnele" dv. ați făcut 
și ceea ce se cheamă o serioasă documen
tare, ați umblat mult prin (ară, trecînd, 
ea și N. lorga, pe la toate marile ctitorii 
ale naemului, vechi sau noi. Sau poate 
că modelul dv. n-a fost lorga, ci Emi
nescu? Criticul Mihai Ungheanu ne-a 
povestit despre o tulburătoare confesiune 
pe care i-ați fi făcut-o: și anume, că nu 
vă veți socoti un poet integral pină cînd 
nu veți reface traiectul geografic, istoric, 
intelectual, spiritual al lui Eminescu. E 
adevărat?

— Am umblat pe urmele lui lorga, cu 
cărțile lui lorga în sac. Voiam să văd 
cum arată țara de astăzi, față de cea pe 
care a văzut-o eL Cît de mult s-a schim
bat în bine fața acestei țări, nu mai e 
nevoie să vă spun. Dar dv. m-ați întrebat 
pe cine, de fapt, am urmat, pe lorga sau 
Eminescu? Cred că poeții au însămînțat 
în cuget drumul pe care trebuie să-I 
bată. Eminescu a bătut, într-un fel, dru
mul lui Dosoftei, ca și drumurile repre
zentanților Școlii Ardelene, care erau și 
ei niște pelerini. Oare sacul cu manuscrise 
al lui Șincai este altceva decît lada cu 

manuscrise a lui Eminescu, pe care acesta 
o purta pretutindeni? Nu numai poeții 
români au în suflete drumul pe care tre
buie să-1 bată. Și un Claudel, în Franța, 
a făcut drumul spiritual al patriei sale, 
ca și Holderlin, în Germania. Canonic, 
orice poet trebuie să-1 facă în patria lui.

— Despre „Imnele" dv. s-a spus eă au 
an „model bizantin". Ce v-a îndemnat la 
alegerea lui?

— La Horez, Brâncoveanu avea cea mai 
importantă bibliotecă din Răsărit. Veneau 
să se documenteze aici, ca la un mare 
centru spiritual al Europei, învățați de 
departe, chiar și de la Ierusalim. Iată ce 
devenise Bizanțul în Țara Românească! 
Bizanțul nu mai era, dar era Țara Ro
mânească, fiica Bizanțului, mai importan
tă decît mama ei, retrasă din istorie. „Mo
delul bizantin" nu înseamnă, deci o sub
ordonare, pentru că Bizanțul a fost o sin- 
.teză a lumii. „Modelul bizantin" nu e 
neapărat etnic, ci universal. Și ca orice 
model universal, el nu subordonează, ci 
declanșează. Pot să vă spun că Bizanțul, 
poezia bizantină mi-au declanșat izvoarele 
lăuntrice, pentru a ridica istoria na
țională în simbol universal. Sînt culturi 
care mor, cum au fost atîtea dintre cultu
rile antice, și sînt culturi eterne, care sînt 
spiritualități. Bizanțul este o spiritualitate 
eternă. Asta îl face încă de o arzătoare 
actualitate. La mari universități ale lumii, 
poezia veacului al Vl-lea, al lui Justinian, 
ctitorul Sfintei Sofii, e studiată ca și cele 
mai recente noutăți. Logosul întrupat în 
spirit bizantin este etern. Cum a fost ieri 
e azi și va fi mîine. De aceea socot că a 
ne descoperi Bizanțul lăuntric, plămădit 
în noi de un mileniu și jumătate, rumegat 
de strămoșii noștri din tată în fiu, este 
un lucru hotărîtor. Ce are mai intim acest 
popor ține de această spiritualitate. Este 
spiritualitatea care ne-a finisat făptura 
lăuntrică și ne-a scos din bolboroseala 
biologică Ia freamătul cosmic al unei 
limbi înfiorate de. sublim. Nil credeți 
că-i așa?

— Pledoaria dv. e prea frumoasă ea s-o 

întrerupem. Continuați!
— Limba noastră, căci despre ea vor

beam, a apărut din zecile de mii de ma
nuscrise ale evului nostru mediu. Ma
nuscrise în slavonă, pe urmă în chirilice, 
pe urmă în transliterate... Se știe că o 
limbă apare ca și fructul toamna pe 
copac, după efortul de un an al rădăcini
lor, al scuturării florilor, al bătăii vuitu
rilor. Deci limba apare ca o sinteză, după 
un efort milenar de spiritualitate. Mi se 
pare greșită, de aceea, căutarea cu orice 
preț a limbii, cînd aveam spiritul. Iden
titatea de cuget din „învățăturile" lui 
Neagoe Basarab, din „Istoria hieroglifică" 
a lui Cantemir și din „poemele tîrzii" ale 
lui Voiculescu este perfectă. Aceeași iden
titate pe care o citim in cărțile lui Ioan 
Casianu din Dobrogea veacurilor al 
IV-lea, al V-lea, în limba latină, și în 
cartea de învățătură a lui Varlaam, în 
Umba română.

— Cînd vorbiți de o căutare greșită, „ca 
orice preț", a limbii, în dauna spiritului, 
ce să înțelegem? Că am pierdut nedînd 
prioritate acestui spirit, subordonîndu-I 
lingvisticii, în cercetarea moștenirii noas
tre culturale?

— întocmai! Manuscrisele de la Putna 
sînt ale noastre, ca și Codicele voronețean. 
Toată această literatură in limba slavonă, 
de veacuri, este a noastră, așa cum ale 
noastre sînt mormintele martirilor din 
Dobrogea veacurilor III—VI, sau inscrip
țiile funerare din Ardeal, din aceleași 
veacuri primare, sau muzica din timpul 
lui Brâncoveanu. al lui Matei Basarab sau 
al lui Ștefan, care ne-a hrănit sufletele și 
ne-a înnobilat ființa. Cîtă vreme nu se 
ține seama de ființa interioară a oame
nilor, care se formează atît de greu în 
istorie, se poate ișiora o astfel de lite
ratură. o astfel de artă. Dar eu trebuie 
să țin seama, ca poet în primul rînd, de 
această ființă interioară, știind, cum vă 
spuneam, la ce proces îndelung trebuie ea 
supusă ca să-șl desăvârșească și gă-și 
desfolieze măreția.
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Doua cazuri in atenția Ministerului Educației și Invâțâmintului

Întîmplare deloc 
întîmplătoare

Să-i zicem, deocamdată, întîmplare ! 
Cu toate că, la un examen de admitere 
nu întîmplarea este cea care așază lu
crurile în firescul lor. Și totuși, nefirescul 
și-a pus amprenta la unul din examene
le de admitere de la Liceul „George 
Enescu" din București, la instrumentul 
fagot, treapta I. In urma testului de ap
titudini, candidata Cărmen Tănase obți
ne»? la studii tehnice și 7 la interpretare. 
Nemulțumită de notele primite face con
testație și obține, în urma audierii benzii 
de către comisia de contestații, 9 la inter
pretare, deci dintr-o dată două puncte 
în plus. Adrian Jojatu, eînd află de a- 
ceastă răsturnare de situații, face și el 
contestație, numai că i se menține nota 
primită inițial — 8. Nimic nefiresc pînă 
aici, poate doar cele două puncte dife
rență în. aprecierea elevei Tănase Car
men, două puncte însemnînd, orice s-ar 
spune, mult prea mult cînd e vorba de 
un concurs de admitere. întîmplarea de 
care vorbeam la început ni se dezvăluie 
de aici încolo. In cazul elevei . Carmen 
Tănase a fost audiat întregul program, 
în cel al lui Jojatu nu a putut fi audiat 
decît parțial : prima. parte a Concertului 
în Do Major de Vivăldi și Trei piese ro
mânești. Restul concertului plus două 
studii tehnice nu au fost. prezentate comi
siei de reexaminare. Așadar, reexamina - 
torul de specialitate (oare tot o. întîm
plare să fie că â fost pus în comisia de 
contestații un singur fagotist, în yreme 
ce în comisia de 'examinare erau prez'enți 
doi profesori de fagot și un profesor de 
corn — deci tot suflător?) a fost puș în 
situația de a nu avea o viziune de an- 
- mbJu în compararea aptitudinilor can
didaților. Cu toate acestea, comisia de 
contestații în loc să ia atitudine față de 
o atare situație dispune menținerea notei" 
inițiale în cazul lui Jojatu și a celor 
două puncte în plus în cazul elevei Car- ’ 
men Tănase.

Am solicitat sprijinul, în deșcîlcirea 
firelor acestui examen, unui alt fagotist 
de excepție, Miltiade Nenoiu, prim solist 
în orchestra simfonică Șadio,. Ascultăm 
împreună cu directoarea liceului și cu o 
reprezentantă a Inspectoratului școlar," 
banda. ,Ni se explică : „De aici începe 
Jojatu Adrian I" Lipsește deci pînă și 
partea de bandă care stabilește identita
tea elevului. Se derulează^ partea I din - 
concertul de Vivaldi după care se intră 
direct în piesele românești. Unde au dis

părut părțile a doua și a treia ale concer
tului lui Vivajdi ? Unde sînt cele două 
studii tehnice ? „Probabil a fost o de
fecțiune tehnică de înregistrare" -— în
cearcă o explicație tovarășa directoare 
Cpman Lavinia. „Sau poate o până de 
curent" — Intervine altcineva. Dacă este 
să ne spunem și noi părerea, am 
adăuga : sau poate a fost la mijloc o rea 
intenție !

Oricum, o asemenea „întîmplare"— fie 
ea defecțiune de înregistrare sau orice 
altceva (chestiunea ar merita elucidată !) 
— anulează însuși dreptul la contestație 
al candidaților, cîtă vreme contestația 
este susținută doar de bandă ! „In si
tuația lipsei benzii — comenta «întîm
plarea» Miltiade Nenoiu — și a nepu
tinței noastre de a rejudeca tot exame
nul, prin comparație, cred că nu există 
decît o soluție : să fie reexaminați din 
nou cei doi candidați la aceste probe de 
aptitudini. Sau, în cel mai fericit caz,®să 
se mai acorde un loc pentru fagot". De 
ce' așa și nu altfel ? Pentru că așa este 
echitabil ! Pentru că nu s-a luat nici un 
moment în , considerație că Jojatu avea 
și un avantaj față de toți ceilalți concu- 
renți : a cîntat un concert întreg —

Respins 
la un examen 
la care a fost admis

Numai cine nu a dat in viața lui vreun 
examen nu - va pricepe. Cum învățămîn- 
tuî este însă de multă vreme general și 
obligatoriu iar învățămîntul înseamnă și 
examene, este de înțeles că aproape toată 
luinea va fi de acord cu motivele care 
i-au îndemnat pe soții Natalia și Horia 
Olărescii din București să adreseze redac
ției, de curind, o scrisoare. în vara a- 
ceasta. în urma concursului de admitere 
pentru treapta a 2-a la Liceul de arte 
plastice „Nicolae Tonitza", atelierul tex- 
tile-monumentale, fiica lor, Olărescu 
Ioana, a obținut media 9.50. întrucît a- 
ceeași medie a fost obținută de doi can
didați. a fost necesară susținerea probelor 
de baraj. La aceste probe ea a obținut 
media io și a fost declarată admisă la 
concursul ale cărui rezultate au fost afi
șate și s-au aflat la vederea oricui. Trec 
vreo trei săptămîni și, ca din senin, spre 
stupefacția familiei, apare înștiințarea că 
eleva Olărescu Ioana a fost respinsă ca 
urmare a repartizării unui loc de la ate
lierul textile-monumentale la atelierul de 
sculptură. „Deducem — scriu părinții ele
vei — că la baza revenirii asupra hotărîrii 

ceilalți doar cîte două părți dintr-un 
concert. Or, după ■ părerea specialiștilor, 
partea I și finalul intr-un concert pre
zintă probleme tehnice diferite. A inter
preta un întreg concert, pe lingă efortul 
de memorizare; presupune și" capacitatea 
de memorizare tehnică a întregului ma
terial al concertului respectiv.

Nu poate fi luată de bună o greșeală 
care denaturează rezultatele unui con
curs ! Iată de ce apreciem că M.E.I. tre
buie să intervină de urgență pentru so
luționarea echitabilă a acestui" caz, dis- 
punînd reexaminarea candidaților sau re
venirea la situația de dinaintea reexami
nării părtinitoare. Cu atît mai mult cu 
cît comisia de admitere — din care au 
făcut parte : un profesor specialist . de 
la Conservator, un prim fagotist la Fi
larmonică Și un profesor de corn, deci tot 
suflător — a apreciat, fără dubii, motivînd 
în fișe aprecierea, 7 pentru Carmen Tă- 
năse, 8 pentru Adrian Jojatu. Este 
greu să acuzi de subiectivitate 3 specia
liști și să declari obiectivă reexaminarea 
făcută doar de unul 1

GEORGETA ȘTEFAN ES CU ■

inițiale a stat contestația elevei Stan 
Antoanela, de la atelierul de sculptură, 
care a obținut la examenul de treaptă 
media 9,33 iar la examenul de baraj media 
8,83. Anularea rezultatului unui examen 
nu poate fi făcută însă decît pe baza unui 
viciu de fond, nu unilateral și în nici un 
caz pe baza unei repartizări de locuri re
clamate după încheierea acelor examene. 
Singura repartizare judicioasă și legală 
este aceea rezultată din actele oficiale 
care au stat la baza susținerii examene
lor, omologate de forurile școlare în drept 
și prezente în dosarele de arhivă ale șco
lii". Nu poate fi lipsit de interes, se mai a- 
rată,: că eleva Olărescu Ioana a . obținut 
premiul I în anul școlar abia încheiat ca 
și în majoritatea anilor precedent! iar la 
disciplina de specialitate — textile — a a- 
vut pe durata școlarizării cea mai mare 
medie anuală.

Părinții elevei se adresează Inspectora
tului școlar al municipiului București și 
primesc un răspuns din care se vădește că 
n-a fost înțeles obiectul cererii lor, ceea 
ce-i determină să revină cu o precizare : 
„Scrisoarea noastră constituie o contesta
ție și nu un memoriu. Prin ea nu solici
tam o suplimentare de locuri, așa cum 
rezultă din răspunsul dv„ ci reclamam re
punerea în drepturi legale obținute oficial 
la examen de către fiica noastră. Acest 
drept a fost substituit printr-o denaturare 
a rezultatelor examenului, efectuîndu-se o 
transferare de locuri abuzivă, lipsită de te
mei și în afara circumstanțelor legale, în 
favoarea altei candidate la concurs care a 

fost respinsă și a obținut medii mai mici".
Luni, 9 august, inspectorul Corneliu Ra

dulescu he-a spus că singurul care cu
noaște bine situația este tovarășul Costin 
Pelinescu, inspector general, care se află 
în concediu și urmează să se întoarcă 
spre sfîrșitul lunii, cînd am putea reveni 
și noi pentru lămurirea acestui caz". Dar 
dacă este vorba despre o suplimentare 
de locuri, ne-a mai spus inspectorul cu 
care am vorbit, atunci, să știți că nu se 
poate face nimic, locurile sînt hotărîte 
prin decret".

Din două motive, așadar, întîi pentru că 
sfîrșitul lunii este încă departe și al doi
lea pentru că, fiind stabilite prin «decret, 
nu vedem de ce locurile acestea sînt tran
sferate de colo-colo că piesele unui joc 
de noroc; în aceeași zi, 9 august, am mers 
și la Ministerul Educației și Învățămîntu- ’ 
lui unde, vom spune, am constatat că o - 
problemă ce ține de inspectoratul șco'țr 
este mai bine cunoscută decît’ ia Inspecto
ratul școlar al municipiului. De o bună
voință despre care nu ezităm să spunem 
că a fost perfectă, tovarășul Gheorghe . 
Rușitoru, directorul Direcției învățămîn- 
tului liceal și tehnic profesional, ne-a în
credințat că știe cazul elevei Olărescu 
Ioana și că, în vederea unei rezolvări, pă
rinții elevei au fost înscriși în audiență 
la conducerea ministerului.

Ce face un copil care se prezintă la 
examen ? El face, desigur, ce-i spun pro
fesorii. Dă probele care i se cer, scrie și 
vorbește răspunzînd la întrebări și apoi 
așteaptă, cu inima sțrînsă, rezultatul. Și 
dacă-și vede numele printre cei admiși, ce 
face el ? Sare în sus de bucurie, chiuie, 
plînge de fericire și își simte inima elibe
rată ca o pasăre diritr-o colivie.. Acasă, 
măcar o vreme, este răsfățatul familiei. 
Pe urmă poate că pleacă la bunica la țară 
ori cu părinții lâ mare. Pe unde se duce 
este întrebat dacă a luat examenul și el 
răspunde că da, a reușit. Dar ce-i rămîne 
lui de făcut dacă, după - ce se întoarce, 
aude că a fost respins totuși ? Să admi
tem, cel puțin, că-1 copleșește o subită și 
totală neîncredere în oameni. în caoacițâ; 
tea lor —• scurt, cuprinzător .vorbind — de 
a fi serioși. Acesta fiind și motivul pen
tru care am zice că Inspectoratul școlar al 
municipiului București se poate hotărî ca 
prin exercitarea corectă a îndatoririlor 
sale să-și aducă o contribuție mai substan
țială pentru ca vara elevilor — cel puțin 
a elevilor buni — să nu mai fie un ano
timp al compunerilor-memorii, ci răs
timpul binemeritat de odihnă și de va
canță. Un elev respins la un examen la 
care a fost admis — cum vine asta ? Că 
vine, orice s-ar zice, strîmb, miezul aces
tei strîmbătăți este umed și întunecos ea 
o peșteră încă nedescoperită și pînă una- 
alta, pînă la descoperirea peșterii în ches
tiune. ca să zicem așa, rămîne b glumă 
infantilă și de gust îndoielnic să-i spui 
cuiva „stai" și-n timp ce el dă sa se așeze 
să-i tragi scaunul.

O. CONSTANTINESCU ■

Un fizician este totuși un fizician
(Urmare din pagina 1)

oameni care Ia rindul lor îi vorbesc cel 
puțin la fel, că anomalii organizatorice 
și comportamentale din colectiv sesizate 
de ea au fost cocoloșite, singura reacție 
fiind una împotriva ei, în fine că, mutată 
abuziv din colectivul în care lucra de 
mulți ani, și-a dat demisia iar conduce
rea i-a desfăcut cu plăcere contractul de 
muncă. Am fost la Alba Iulia, am discu
tat cu șeful colectivului de cercetare, 
Emil Molia! ; am fost la Brașov unde am 
stat de vorbă cu directorul centrului, 
Silviu Cândea, cu președinta C.O.M., 
Eugenia Iamb, și cu directorul Centralei 
industriale pentru produse refractare, 
Bujor Roșea.

Mai întîi să vedem care era vina con
cretă a Dianei Hossu și pe ce temei a 
fost mutată. Emil Mohai : „Pentru dînsa. 
conducerea centrului nu exista. N-o băga 
în seamă. Vorbea urit la adresa ei. Eu 
sînt aici numai din decembrie 1980. 
Eu. împreună eu tovarășul inginer Ioan 
Oană. organizatorul grupei sindicale, am 
încercat să creăm o atmosferă mai sănă
toasă. Prin comportarea noastră, a mea și 
a dînsului, am determinat-o să participe 
la adunările de sindicat și să-și achite 
cotizația. Tot cu tovarășul Ioan Oană am 
zis ca la premiile trimestriale s-o propu
nem și pe dînsa. Era cam ocolită, ce-i 
drept e drept. I s-a oferit ca la fiecare. 
A devenit mai maleabilă. . Situația însă, 
s-ă înrăutățit în trimestrul trei, cînd s-au 
acordat gradații. Ea n-a primit și s-a su
părat. Dar se acordau de către centru. 
Au luat cercetătorii cei mai buni. Crite
riu esențial : rezultatele obținute în munca 
de cercetare în 1980 și 1981. (Calificativul 
ei în 1980 : FOARTE BINE. Aprecierea 
pe 1981 nu se găsește la centru — n.n.). De 
la grupa noastră n-a luat- gradație decît 
Doina Vâsiu. Diana Hossu iar nu mai 
venea la ședințele grupei de sindicat; In 
urma acestui fapt, tovarășul Ioan Oană 
a întocmit un material în care propunea 
să fie mutată din grupa de cercetare și 
1-ă trimis la centrul nostru de la Brașov". 
Pe Ioan Oană ni s-a spus că nu-1 găsim 
fiindcă tocmai a intrat în concediu ..de 
azi". Tovarășul director Silviu Cândea. 
în decizia de desfacere a contractului de 
muncă, pe care a semnat-o,, nu precizează 
alt temei al. acestei măsuri decît cererea 
Dianei Hossu în care spunea : „vă rog să 
luați act că demisionez ca urmare a 
schimbării locului de muncă fără consim- 
țămîntul meu". N-a avut nici o impor
tanță tot ce preciza specialista mai jos, 
„Am luat această hotărîre — spunea ea 
în continuare — și datorită următoarelor 
motive,.." Erau numerotate șase asemenea 

motive. Măcar la primele trei dacă ar fi 
cugetat cu simț de răspundere directorul, 
poate că nu s-ar mai fi grăbit să sem
neze decizia de desfacere a contractului 
de muncă.

Directorul Silviu Cândea împreună cu 
președinta C.O.M. Eugenia lacob au făcut 
în fața noastră afirmații fără acoperire la 
adresa Dianei Hossu. Afirmații grave 
pentru care, dacă le-am face publice, fi
ziciană ar putea să-i cheme în judecată, 
dacă ar dori. Nu facem acest lucru. Dar 
Diana Hossu a fost acuzată tocmai de 
lipsă de deferentă față de șefii ei ! ? 1 
Sesizările sale erau considerate neînteme
iate aprioric pentru simplul fapt că ve
neau de la ea. Este o vină a conducerii 
centrului, și vina este fără nici o acope
rire. Degeaba se încearcă improvizarea 
unor acoperiri prin tot felul de slalomuri 
verbale. A cerut organizatorul grupei 
sindicale să fie îndepărtată — trimisă să 
execute o muncă nouă, pentru care n-are 
nici o atracție, cu care se socotea pedep
sită — și a fost. Cine este Ioan Oană ? 
încadrat în colectivul de asistență tehnică 
al centrului de la Brașov, el are treabă 
în diverse întreprinderi din țară, avînd 
comun cu grupa de cercetători de la Alba 
Iulia doar culoarul aceleiași clădiri în 
care are și el un birou, fiindcă are domi
ciliul în Alba Iulia. Emil Mohai ne spu
nea că ..mai mult e plecat în deplasare 
decît aici".

Nimeni de la centru n-a verificat cu 
imparțialitate ce sesiza Diana Hossu. Alt- 
fel ar fi aflat și de constatările unui co
lectiv desemnat de comitetul sindicatului 
șă verifice, în 1979. o sesizare a cercetă
toarei. Pe lingă nereguli ce-l vizau chiar 
pe Ioan Oană ca organizator de grupă 
sindicală, colectivul a mai constatat că 
intr-adevăr, de la 1 ianuarie 1973 Diana 
Hossu nu mai primise nici o gradație, 
pentru a conchide : „Față de activitatea 
profesională, și rezultatele obținute, colec
tivul de verificare consideră că tovarășa 
Hossu Diana este îndreptățită să primeas
că gradația a 5-a pe funcția respectivă în 
condițiile prevăzute de lege." Și mai cităm 
tot din acest document : „Referitor la se
sizarea privin® acordarea primelor din 
anul 1975 rezultă că tovarășa Hossu Diana 
a primit prime situate sub jumătate din 
media primelor acordate celorlalte cadre 
de cercetare. în 1976 nu a beneficiat de 
prime, în anii următori fiind exclusă în 
unele trimestre. Pe viitor considerăm că 
este echitabil ca la acordarea primelor să 
se țină seama mai mult de activitatea 
profesională a tovarășei Hossu Diana, ast
fel îneît în condițiile unei activități și a 
unor rezultate bune să nu fie exclusă de 
la premiere." Iată deci că includerea ei la 

premii în a doua jumătate a anului 1931. 
nu emana nici din generozitatea lur Emil 
Mohai, nici din principialitatea lui Ioan 
Oană, cum ne lăsa să înțelegem primul 
dintre ei.

Ni s-a mai sesizat că spre deosebire de 
ceilalți cercetători ai colectivului. Emil 
Mohai nu răspunde de nici o temă de cer
cetare. Lucrul este adevărat. Omul decla
ră că e bolnav și își așteaptă vîrsta de 
pensionare. Are acordul tacit al șefilor 
săi care ne-au spus că il știu suferind și 
n-au ce face. în realitate, dacă se prefac 
a nu ști, cu toții pot afla ce este de făcut 
dintr-o sursă, demnă de toată încrederea ; 
reglementările legale ale acestei țări. Fal
sa generozitate frizează ilegalitatea. O în
toarcere cu fața spre lege ar proba o ati
tudine nu numai corectă dar și onorabilă. 
A mai reclamat Diana Hossu că nu este 
în regulă încadrarea și creșterea retribu
ției lui Emil Mohai. Și iată ce am con
statat : La Alba Iulia, Melania Sandu, 
contabil principal, ne-a arătat decizia de 
încadrare a lui Emil Mohai, semnată de 
Nicolae Burtan care îl înlocuia pe direc
torul Silviu Cândea. Este Decizia nr. 146 
din 30 noiembrie 1980, în care am citit : 
„Cu data de 30 noiembrie 1980. tov. Mohai 
Emil se încadrează prin transfer în inte
resul. serviciului pe funcția de cercetător 
principal III, în cadrul Laboratorului de 
cercetare produse refractare colectiv Alba 
Iulia cu o retribuție tarifară de 4 890 lei, 
clasa 35 gradația 6." La Brașov, la cen
tru. Mariana Lăcătuș, șef birou plan, ne-a 
arătat altă decizie. Este drept că poartă 
tot numărul 146 și aceeași dată de 30 no
iembrie 1980 ; este adevărat că a semnat-o 
același Nicolae Burtan, directorul tehnic 
al centralei, pe care nu l-am găsit în uni
tate : dar este o altă decizie prin conținu
tul ei. Prin ea. Emil Mohai devenea cer
cetător principal II, „cu o retribuție tari
fară de 4 670 lei, clasa 34 gradația 5". Și, 
ca și eînd cineva s-ar fi temut că lu
crurile nu sînt destul de încurcate, in car
netul de muncă al lui Emil Mohai, penul
tima înscriere corespunde conținutului a- 
cestei de a doua decizii, dar nu. se înțe
lege în baza cărui act e făcută. Ultima în
scriere precizează : corectat retribuția 
conf. Deer. 100/79, anexa 6, la 1 august 
1981 în cercetător principal II, clasa 36, 
gradația 6, cu o retribuție lunară de 4890 
lei, în baza Deciziei nr. 146 din 30 noiem
brie 1981 ( 1 ? ! n.n.). Amintitele „decizii" 
arată clar atitudinea față de lege și grija 
pentru, respectarea ei. Oare numai ele ?

Și a mai sesizat Diana—Hossu că nu i se 
arată, necum să mai și semneze; aprecie
rile anuale. Ei bine, nu numai că este 
adevărat în cazul ei, dar am văzut zeci de 
aprecieri în această situație. Astfel, în cel 
mai bun caz, formalismul unor birocrati 
metamorfozează o pîrghie democratică și 
eficientă în stimularea aportului de efort 
și creativitate ale încadraților într-o tristă 

și chiar supărătoare parodie. Alt lucru se
sizat de Diana Hossu este situația unui 
om al muncii pe care, deși este 
membru al unei secte interzise, nimeni 
nu-1 deranjează în obscurantismul său fe
roce, pentru eă are grijă de asta Ioan 
Oană. Ioan Oană care a apostrofat-o pe 
Diana Hossu cînd a încercat să deschidă 
discuția despre acest lucru in grupa sindi
cală, decretînd cu de la sine putere : „Nu. 
ne privește ce face omul în timpul liber !“ 
Omul respectiv se numește Visalon Hăpri- 
an și are domiciliul în comuna Daia Româ
nă. Am încercat să-I vedem. „E plecat din 
unitate în interes de serviciu", ne-a spus 
Emil Mohai. Un alt muncitor, Vasile Bre
tea, ne-a spus însă lucruri interesante : 
„Păi despre Hăprian ce să vă spun ? Poa
te ați auzit că e sectant. Și el și soția. O 
cheamă Ana Hăprian. E și ea muncitoare 
la noi. Ce sectă ? Martorii lui lehova. 
Discutăm deseori cu el. De ședințe nici 
nu vrea să audă. De multe ori vorbim 
despre secta asta,, dar nu-1 scoate nimeni 
din ale lui. Așa am discutat după ce s-a 
dat la televizor filmul ăla cu o fetită care 
n-a putut fi salvată de medici fiindcă ta
tăl ei. din aceeași sectă ca și Hăprian an 
nostru, n-a acceptat să i se facă transfu
zie copilului. Noi l-am întrebat cutremu
rați : Cum, mă. și tu ai fi făcut la fel, 
chiar dacă îți murea copilul ? Da. ne-a 
răspuns el. de mai multe ori..." La Brașov 
nimeni nu știe nimic de acest caz. așa 
cum pretinde și Emil Mohai că n-are 
habar, n-a auzit și se. vede clar că nici 
nu-1 interesează tocmai acum înainte de 
pensie.

Iată deci că nu tot ce sesizează Dia,na 
Hossu este inexact ! Din păcate supărarea 
unora a atîrnat mai greu în balanță decît 
corectitudinea și omenia și valoarea ei de 
fizician ; fizician care, în. treacăt fie zis, 
mai știe și. cinci limbi străine. Inginerul 
Vasile NaumescU — „este plecat din uni
tate în interesul serviciului", ne-a spus 
tovarășul Silviu Cândea — omul care 
controlează activitatea cercetătorilor de 
la Alba Iulia este printre cei de care s-a 
plîns Diana Hossu. Dar un asemenea lu
cru îl puteau verifica cel puțin directo
rul Silviu Cândea și președinta C.O.M. Or, 
dînșli nu mai pridideau eu'elogiile'la a- 
dresa inginerului Naumescu, parcă și-ar 
fi propus să-l îngroape definitiv sub 
ploaia de superlative, întrerupte doar de 
paranteze care să ne transmită părerea 
lor desnre Diană Hossu, Căreia totuși, ca 
și Emil Mohai, nu-i reproșează nimic pro
fesional 1 ! ! Pînă la urmă, probabil în- 
tr-un moment de neatenție, tovarășul Sil
viu Cândea ne-a spus că a discutat și 
dînsul cu Vasile Naumescu fiindcă n-a 
procedat excelent vorbind necontrolat și 
nedelicat cu Diana Hossu. Iată deci cine 
și cum o judeca pe fiziciană pentru exact 
același lucru : pentru nedelicatețe.
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De la munte la mare
„Un sejur bun 
înseamnă sâ ți se 
pară ieftin chiar 
și ce-i scump"

fc Convorbire cu
ION SCAUNAȘ 

director al O.J.T. Prahova

— Tovarășe Ion Scăunaș. dumneavoas
tră, care sinteți directorul Oficiului Jude
țean de Turism Prahova, ati încercat să 
vă plimbați vreodată prin Sinaia așa, ca 
om al muncii, ca unul venit la odihnă, ea 
un cetățean ce se trezește deodată că dis
pune de timp, dar știți, timp mult, 24 de 
ore din 24 ?

— E mult de lucru. Acum, cînd purtăm 
această discuție, de exemplu, e duminică, 
ora prînzului și eu nu sînt cu familia, ci 
aici, in Sinaia, în sediul O.J.T.-ului, după 
ce tocmai am fost pe un șantier. Aș vrea 
să am odată 24 de ceasuri libere, să nu 
ara nimic de făcut, să mă plimb așa, cum 
spuneți, ca un om al muncii la odihnă, 
dar nu prea sper să le am curînd.

— Știți ce vreau să vă spun, de fapt : 
că, în ciuda a ce este astăzi și a ceea ce 
poate să pară Sinaia, uneori poți să te as- 
tenizezi de plictiseală. E duminică, in
tr-adevăr, dar pentru populația ocazională 
a stațiunii, pentru omul la odihnă, fiecare 
zi e o duminică. Am căutat, în toată Si
naia, un loc, cum să-i zic, pentru amiciție, 
unde să fie tihnă, să nu-ți spargă timpa
nele stația eu muzică „disco“, unul din a- 
cele locuri de bistro și de club, totodată, 
unde vii, pur și simplu, să te simți bine, 
unde nu te îmboldește la consum ospăta
rul, unde nu stai un ceas sau două cu 
grija notei de plată. Intr-o stațiune omul 
urcă pe munte dar, mai ales, stă. O ne
voie prin excelență umană e intimitatea 
cadrului. Vă rog să-mi spuneți dumnea
voastră unde găsesc eu. turistul, un cadru 
intim, pe care să-l frecventez timp de 12 
zile, cit e concediul și de care să-mi amin
tesc pe urmă cu nostalgie ?

— Vă. răspund dacă-mi numiți un astfel 
de local tip bistro, pentru taifas cama
raderesc, în București.

— Prefer să revenim la Sinaia.
— La Sinaia he-am pus problema și cu 

„Salonul alb" de la Complexul „Păltiniș", 
renovat de curînd și regî’ndit în ideea a- 
ceasta, a unui cadru cordial, cu o notă 
familială, chiar, de pensiune și club in
tim, la „Salonul alb", prin urmare, am gă
sit și o rezolvare.

— Să dăm „Păltinișului" ce-i al „Pălti
nișului", dar e de ajuns un singur salon 
familial? Gigantismul hotelier este o so
luție ?

— Marile hoteluri — Montana, Sinaia — 
s-au clădit pentru a putea prelua în con
diții bune un număr mare de turiști, în 
tranzit și pentru sejur. Pentru un hotel. 
Intr-adevăr, un bar de zi e aproape o ser
vitute, însă una intrinsecă. Acum, gîndul 
nostru e spre hoteluri de 100—150 de locuri, 
dotate cu cluburi. Planul de investiții pre
vede un Centru de agrement. Este con
strucția de care Sinaia are neapărat ne
voie. Un centru cu săli de jocuri (popice, 
șah. table, remi), cu o mare bibliotecă pu
blică, cu săli de spectacole. In centrul sta- 

; țiunii se mal construiește, e drept, încă 
. un hotel mare, pentru ca împreună cu 
; „Palas" și „Caraimăn" să se închege ideea 

urbanistică, dar tot aici se preconizează o 
t serie de spații comerciale mici, boutique- 

uri, și localuri de 30—40 de locuri Ia masă. 
De asemenea, pentru a proteja hotelurile 

Sărbătoare în Lunca Prigoanei

Urcînd pc Valea Frumoasei și lăsînd în urmă barajul Oașa. ultima ispravă a hi- 
droenergeticienilor pe riul Sebeș, drumul forestier se deschide în superba luncă a 
Prigoanei. Aici, duminică, mii de localnici și turiști, sosiți călare, cu căruțe sau 
mașini, au sărbătorit, împreună cu harnicii gospodari ai pădurilor din Alba, „Ziua 
forestierilor", manifestare ajunsă la a 14-a ediție, ceea ee ne îngăduie s-o numhn 
tradițională.
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propriu-zise de turiștii în căutarea unui 
rost, la actualele discoteci ori in barurile 
de zi, vom construi la hotelul „Montana" 
o mare discotecă pentru tineret. Numai 
pentru dans, fiindcă localurile de danș pe 
care le avem nu-s chiar ce-ar trebui să 
fie.

— L-am întrebat pe unul din angajați! 
O.J.T.-ului — eu promisiunea de a nu-i 
deconspira numele — care ar fi hotelul 
sau pensiunea la care ar vrea să-șî pe
treacă el concediul, dacă ar trebui să a- 
leagă. Mi-a răspuns : Liliana, Paring, Păl
tiniș. L-am întrebat și la ce pensiune nu 
i-ar place să servească masa și mi-a răs
puns că la pensiunea Sinaia, pentru că e 
lume foarte multă, în trei serii și că din 
acest motiv parcă ai fi la o cantină, nu la 
pensiune.

— E momentul să discutăm despre două 
lucruri, unul bun și unul rău. E un lucru 
foarte bun că restaurăm o seamă de vechi 
hoteluri și că, asigurînd aici un confort 
modern, ne străduim să păstrăm, odată cu 
înfățișarea de odinioară, cu sugestia ei. 
mai corect spus, și un anume aer de epo
că. „Păltinișul", al cărui nume revine în 
discuție, deoarece e tot ce-am izbutit mal 

Jjine pînă acum, se bucură si de serviciile 
unui personal de calitate. Șefa restauran
tului. Ana Burlacu, și șefa unității, Cecilia 
Drăguș, sînt persoane cu experiență și, 
mai ales, cu un simț deosebit al climatu
lui. E greu de povestit ce-i acela un cli
mat special, dar la „Păltiniș" omul are 
sentimentul că in prețul sejurului s-a so
cotit și o anume bunăstare sufletească : 
muzica ,e discretă, personalul îndatoritor, 
curățenia îți impune din prima clipă. 
Vreau să spun că un climat bun e acolo 
unde indilerent cît plătești, ți se pare că 
e ieftin.

— Și lucrul rău ?
— Nu știm să facem reclama cuvenită 

celor realmente bune. Iată, de pildă, si
tuația piscinelor. Marile hoteluri au pisci
ne, controlul calității apei e riguros, un 
ceas, două aici e o adevărată destindere, 
numai că tineretul se învîrte pe străzi, în 
loc să meargă la piscină. Ar trebui să 
avem la tot pasul panouri cu informații, 
inteligent prezentate, astfel ea omul să 
se lase convins. De fapt, la Sinaia și ai ce 
face, și n-ai ce face. Ai avea, dacă recla
ma ar funcționa-la nivelul condițiilor rea
le ale stațiunii. Cheia problemei, o repet, 
este reclama. Eficiența ei e cu totul dis
cutabilă. Și la un lucru atît de civilizat, 
cum ar fi bonurile valorice, nu i-am fă
cut destulă reclamă. Nu plătești, adică, 
masa și vrei, nu vrei consumi ce ți se dă. 
Ai în contul banilor achitați, bonuri de 
valoare. Poți servi masa în mai multe 
locuri, dacă ai sărit un prînz, poți cum
păra cu bonurile băuturi sau un meniu 
mai bogat. Pînă la urmă, ideea de turism 
spre care tindem e aceasta : să ți se pară 
ieftin chiar și ce-i scump.

TUDOR OCTAVIAN 9

Costinești: 
expresie a grijii 
partidului 
față de tineret

Stațiunea Tineretului Costinești este cei 
mai mare centru de odihnă și recreere ai 
Uniunii Tineretului Comunist. întreaga 
activitate, în conținut și obiective, se 
subordonează preocupărilor de formare

multilaterală a tineretului. An de an, în
tre 16 mai și 2 octombrie, în jur de 50 000 
tineri evidențiați in activitatea dc pro
ducție artistică, sportivă, de organizație și 
la învățătură sînt prezenți aici.

Așa cum ne spune Cornel Gogoașă, di
rectorul educativ al stațiunii, la Costi- 
nești, prin ce se propune turiștilor se ur
mărește să se împlinească cerințele con
tinuării, în forme specifice activității de 
vacanță, a acțiunii de educare a U.T.C.- 
Iștilor. Stațiunea constituie un model de 
organizare a unor activități pentru cei 
care vin aici din toată țara. Stațiunea 
Tineretului Costinești este o expresie 
a grijii pentru tineret a partidu
lui. Principalii beneficiari ai stațiunii 
Sînt tinerii muncitori. Mai mult de jumă
tate din turiștii care se perindă într-un 
sezon la Costinești sînt tineri care parti
cipa efectiv la crearea bunurilor ma
teriale.

Pe lîngă turiștii români, muncitori, stu
dent! și elevi, în fiecare an ne vizitează 
țara petreeîndu-și vacanțele la Costinești 
și 10 000 de tineri turiști . străini din 
U.R.S.S., R.S. Cehoslovacă, R.P. Ungară, 
R.D. Germană, R.S.F. Iugoslavia, Franța, 
Italia, R.F.G., Olanda, Anglia. Sînt aștep
tați tineri din Maroc, Tunisia și S.U.A, 
La inițiativa P.C. Francez, anul acesta 
și-au petrecut vacanța la Costinești copii 
din Franța provenind din familii nume
roase sau destrămate. Tinerii străini par
ticipă la întîlniri cu cei din țara noastră și 
cu cei din țările vecine, contribuind la o 
mai bună cunoaștere a tinerilor de pe toate 
meridianele globului. Sînt organizate dis
cuții de cunoaștere a realităților româ
nești. Mai ales tinerii din țările capitalis
te se interesează despre viața de familie, 
despre condițiile de muncă, despre viața 
ordonată și protejată a tinerilor din Ro
mânia. Trebuie subliniat, remarca tovară
șul Cornel Gogoașă, că noi nu chemăm 
la acțiune pe nimeni. Participarea este 
benevolă. Tinerii iau parte la toate for
mele activității noastre pentru că le gă
sesc interesante, instructive. Activitatea 
desfășurată în cele trei cluburi, dotate cu 
biblioteci, săli pentru dezbateri, expozi
ții și întîlniri, unde se clarifică și se a- 
profundează unele aspecte ale politicii 
partidului și statului realizate cu propa
gandiști ai C.C. al P.C.R. sau U.T.C., unde 
se dezbat teme privind dezvoltarea econ- 
mică, pacea, noua ordine, contribuția ti
nerei generații pent.ru apărarea păcii, sînt 
unele din manifestările preferate.

Viața artistică a stațiunii este o adevă
rată stagiune. într-un sezon au loc 80 de 
spectacole. In fiecare serie sînt cel puțin 
3—4. încercăm să programăm toate genu
rile pentru a crea posibilitatea unor ti- 
neri veniți din toate colțurile țării de a 
lua contact cu toate genurile artistice, în 
spectacole de înaltă ținută, susținute de 
ansambluri de prestigiu din țară. Specta
colele de folclor sînt susținute atît de 
formații profesioniste cît și de formații 
evidențiate în cadrul manifestației ,;Cîn- 
tarea României", care își petrec concediu 
pe litoral. Am reînviat la Costinești tra
diția horei românești. în fiecare săptâmî- 
nă la Costinești se prind în horă mii de 
tineri români și străini. Am creat o tra
diție în organizarea an de an a unor ma
nifestări cu largă audiență : Salonul re
publican de grafică satirică al tineretului, 
Galele jazzului, Festivalul filmului pen
tru tineret, etc. In fiecare zi, în cadrai 
manifestării „De la 1 la 3“ se organizeazi 
concursuri de dans de virtuozitate și dis- 
tractive. Pare de necrezut dar între aces
te ore dansează o mie de tineri. în fie
care serie, la Costinești se organizează 
serbări. între 9 dimineața și 3 noaptea au 
loc crosuri, jocuri distractive pe plajă, a- 
legerea Miss și Mister Costinești, mani
festări de voie bună ce se finalizează cu 
uit foc de tabără. încercăm să invităm la 
manifestările noastre toți oamenii intere
sant! care se găsesc pe litoral. Multi din 
ei vin, deși posibilitățile de a-i remunera 
silit modeste. Considerăm, ne spune în 

încheiere tovarășul Cornel Gogoașă, poa
te cel mai tînăr director cu care am pur
tat un dialog, ca datoria noastră este să 
promovăm un, turism activ, în care spiți-j 
tul să fie adus în prim plan.

OPREA GEORGESCU 3

Olănești, speranța 
de sănătate 
împlinită

Ceea ce trebuie precizat dintr-un în
ceput este că Stațiunea balneoclimaterică 
Băile Olănești este aproape în exclusivi
tate o stațiune a bolnavilor. La Olănești 
nu se vine pentru odihnă, pentru confort 
sau pentru agrement, ci pentru tratarea 
suferinței la care boala a supus rinichii : 
aparatul digestiv sau respirator șj îucl. 
altele, lista tratamentului balnear de ;,tip 
Olănești" fiind încă lungă, de la afecțiu
nile dermatologice da cele ginecologice, 
boli profesionale șl așa mai departe. Ca 
una dintre stațiunile în cadrul căreia se 
îmbină armonios doi importanți factori de 
cură, anume factorul climatic și factorul 
hidromineral, Olăncștiul rămîne în conti
nuare extrem de căutat, solicitat și chiar 
asaltat în lunile, de vară, atunci cînd lo
cuințele particulare, vilele, căsuțele și 
chiar corturile ajung a fi puține, mult 
prea puține. Capacitatea stațiunii abia 
trece de o mie de locuri de cazare pe 
serie, însă în limite cele mai solicitate la 
mesele cantinei se așază aproape de cinei 
ori mal mulți oameni, locuind și dormind, 
cum spuneam, care pe la particulari, care 
în corturi sau chiar în mașină. Maî e oare 
nevoie să precizăm că stațiunea și-a în
deplinit și depășit toți indicatorii de plan, 
ocupînd în ultimii doi ani mereu locul I 
în cadrul O.J.T.-ului Vîlcea ?! Anual aici, 
înt-o localitate care nu numără, inclusiv 
satele componente, dccît vreo 5 000 de 
locuitori, sosesc aproape 40 000 de oameni 
suferinzi în căutare dc sănătate, pe care 
mai totdeauna o găsesc la cele 17 izvoare 
de ape minerale folosite in cura internă, 
ca și la celelalte forme de tratament. Izvo
rul 5, se știe, scade glicemia. 7 și 15 sînt 
pentru alergii, eczeme și alte asemenea, 
iar 24, cel mai renumit dintre ele. comba
te afecțiunile renale cu o forță care, la 
drept vorbind, a făcut renumele principal 
al Olăneștiului. Dar, în afara unui sana
toriu cu circuit restrîns, la Olănești ulti
ma construcție a fost ridicată în 1935. iar 
acest lucru începe să se simtă. Doar 155 
din cele o mie de locuri de cazare sînt, 
de confort I, 308 sînt de confort II. iar 
restul de 564 din al III-lea. Directorul 
Nicolae Marin ne spunea despre acțiunea 
de creștere a gradului de confort la vilele 
existente, dar și despre construcția pri
mului- hotel al stațiunii, 425 de locuri, ce 
va fi gata probabil chiar anul viitor. In 
afara acestui hotel, al rețelei turistice, 
U.G.S.R.-U1 are aprobată construcția unui 
super-hotel de peste 1 200 de locuri de ca
zare, bază de tratament, piscină etc., uni
tate care va aduce intr-adevăr Olăneștiul 
la nivelul stațiunilor de pe Valea Oltu
lui, aflate. în cadrul aceluiași O.J.T.

Dar, chiar în condițiile amintite, de 
cerere mult deasupra ofertei, gospodarii 
stațiunii se gîndesc serios la creșterea 
gradului de mulțumire al oamenilor ve
niți la tratament. O dovedește, între al
tele, amplul chestionar la care au fost 
invitați să răspundă un număr de peste 
200 de turiști, întrebările vizînd calitatea 
și cantitatea meniului, curățenia și liniș
tea vilelor, solicitudinea personalului, ati

pent.ru
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tudinea medicilor, aceleași chestionare 
așteptînd și propuneri concrete de îmbu
nătățire a activității. Aici, Radu lorgu- 
lescu propune ca serviciul în sala de mese 
să fie mai activ și mai atent, Ștefan Do- 
brin (38 de ani) dorește mai multe filme, 
spectacole de teatru, reviste și formații 
populare, ba chiar dans de 3 ori pe săp- 
tămină, iar pensionarul Petru Pascariu 
sugerează oprirea cu desăvîrșire a fuma
tului în stațiune, desigur mai ales în vile 
și in cabinetele medicale. Constanța Radu 
și Rodica Dusu sînt de părere că la can
tină se mai fac și unele favoruri. Emil 
Copăceanu dorește măcar de două ori pe 
săptămînă lapte în loc de ceai la micul 
dejun, iar Neculai Vasiliu solicită o mai 
mare atenție cu reparațiile tehnico-sani- 
tare și cele electrice, în special a apara
telor de radio. Calculate foarte minuțios 
în procente, răspunsurile sînt în marea 
lor majoritate favorabile actualei stări a 
lucrurilor, micile observații vizînd aspecte 
doar prea puțin semnificative, mai mult 
amănunte ale vieții de stațiune. Sigur, 
semnificativă ni se pare observația lui 
Felix Baron, care scrie „se poate și mai 
bine !“ Așa e.
, La rîndul nostru, am mers și am stat 
de vorbă cu oaspeții vilei (e doar un fel 
de a spune, unitatea arătînd foarte a- 
proape de ceea ce înțelegem în mod obiș
nuit prin denumirea de hotel) aparținînd 
Uniunii naționale a cooperativelor agrico
le de producție, adică țărani cooperatori 
precum Nastasia Sătmar din Cășei (Cluj), 
57 de ani, al patrulea an consecutiv la 
Olănești, Maria Miclea din Chiheru de 
Jos (Mureș), 54 de ani, venită aici ca la 
ultima speranță de tratament, Ștefan 
Torok din Căpușu Mare (Cluj), 60 de ani, 
care la sosire abia de se mai putea îndoi 
din șale. Ion Hulpus din Racovița (Sibiu) 
sau Alexandru Neicu din Stîlpu (Buzău), 
65 și, respectiv, 67 de ani, operați la sto
mac și de hernie, cu pietre la rinichi și 
dureri la fiere, oameni care au plătit în
tre 767 și 840 de lei pentru 18 zile de tra
tament, masă și casă. încercăm să-i tra
ge1' de limbă, cum e masa, cum e eu doc- 
•^. ii, dar e într-adevăr bine, nici unul 
n-are de ce să se plîngă, totul e aici să
nătatea, iar restul contează desigur mult 
mai puțin și dealtfel necazurile nu-s de
loc mari ca să merite să le bagi în sea
mă. Iar cînd o întrebăm pe Marla Miclea 
de ce se simte atît de bine, ne răspunde 
simplu, tăindu-ne aproape respirația : 
„Scrieți că ne bucurăm că am ajuns și 
noi, țărani de la C.A.P., domni și nu mai 
sînt timpurile cînd trebuia să-ți vinzi o 
bucată de pămînt ca să vii într-un sana
toriu !“ Olăneștiul, așadar, chiar dacă e 
cu mult mai solicitat decît poate face față 
la ora actuală, rămîne un oraș-stațiune al 
tuturor bolnavilor, muncitori și țărani în 
egală măsură.

G. DUMITRU g

Turism
im înseamnă doar 
masa și casa

In vîrf de sezon, stațiunea Eforie Sud 
trăiește atmosfera strălucitoare a marilor 
vacanțe estivale. Prin dărnicia cu care a 
fost dăruită de natură și prin ospitalitatea 
deosebită a gazdelor, stațiunea oferă tu
riștilor români și străini condiții din cele

Citcva 
probleme 
de 
educare 

mai bune pentru petrecerea unor zile de 
neuitat.

Economistul Nicolae Olteanu, directorul 
comercial al I.H.R., ne prezintă în cîteva 
cuvinte starea la zi a stațiunii : „Eforie 
Sud, denumită și stațiunea-grădină, pen
tru numărul ei mare de parcuri și spații 
verzi, este cochetă, frumoasă, cu o am
bianță elevată, bine gospodărită, și dispu
ne de toate dotările necesare pentru a 
oferi vizitatorilor noștri, în spiritul tra
dițiilor de ospitalitate ce ne caracterizea
ză, o vacanță de neuitat. Eforie Sud este 
în primul rînd o stațiune a oamenilor 
muncii din România. Din cele mai bine de 
12 000 de locuri, capacitatea pe serie, 5 000 
sînt ocupate prin contractele pe care le 
avem cu U.G.S.R. Oameni ai muncii de 
cele mai diferite profesii vin împreună cu 
familiile să-și petreacă aici vacanțele, 
să-și caute sănătatea. Răspundem, spe
răm. tuturor gusturilor și pretențiilor. Pe 
lingă marile hoteluri, cu o capacitate de 
4 800 de locuri, avem șf multe unități mici, 
vile și căsuțe, preferate îndeobște pentru 
atmosfera lor mai intimă, mai liniștită. 
Faleza plăcută ne-a oferit posibilitatea a- 
menajării unor campinguri mult solicita
te pentru confort și pentru apropierea de 
plajă. Pe lingă campingul Cosmos, cu 500 
de locuri, în acest sezon am deschis altul, 
pe care l-am numit Olt, cu o capacitate 
de 500 locuri. Să mai amintim cele două 
sanatorii pentru copii, Argeș și Pescăruș. 
Primul, cu activitate permanentă, are cla
se de școală și, bineînțeles, profesori. Pe 
lingă echipele noastre de localnici de la 
restaurantele Cosmos, Mercur, Cazino, 
Vienez, în fiecare sezon sînt detașate e- 
chipe complete de la unități de prestigiu 
din țară. De exemplu, la restaurantul Mă
gura — unde în această seară. în cadrul 
manifestărilor ..Serbările mării", are loc 
concursul „Miss Litoral ’82“ — lucrează o 
echipă din cadrul ICSAP Timișoara con
dusă de șefii de unitate Ion Stancu și 
Gomboș Crăciun, echipă de care atît noi 
cît mai ales oaspeții noștri sîntem foarte 
mulțumiți. La restaurantele Splendid, Ca
pitol. Excelsior. Crisana lucrează echipe 
de la OJT Brașov. ICSAP Cluj, OJT 
Arad și OJT Predeal. Facem tot posibilul 
să le permanentizăm pentru a asigura 
continuitatea unor servicii, pentru a oferi 
o solidă tradiție unităților noastre. Dacă 
oamenii se simt bine, revin an de an în 
stațiunea noastră. în fiecare serie găz
duim 200 de mineri de la Baia Borșa, Lu- 
peni. Cîmpeni, Uricanl. de la toate între
prinderile miniere din țară. în urma indi
cației secretarului general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, minerii be
neficiază în exclusivitate de un hotel ,în 
stațiunea noastră. Și pentru că prin tu
rism nu înțelegem doar masă și casă, ci 
un turism activ, am pus la îndemîna oas
peților noștri programe atractive, diversi
ficate în funcție de preferințe : excursii 
pe diferite trasee din județul Constanta, 
jocuri mecanice, terenuri de sport, mini
golf, piscine cu apă de mare și apă dulce, 
discoteci și videodiscoteci. Practic, orice 
dorință poate fi satisfăcută la Eforie Sud, 
ca dealtfel în oricare stațiune de pe li
toral. Pentru sezonul viitor avem în ve
dere, în continuare, ridicarea gradului de 
confort, îmbunătățirea calității și diversi
ficarea serviciilor".

Da. Se pare că la Eforie Su'd singura 
problemă rămasă nerezolvată de către 
conducerea stațiunii este ploaia. Dar ea, 
cum vine, se duce.

D. CONSTANTINESCU g

(Urmare din pagina 1)

cred. Erau idei pe care ei înșiși, ca educatori, ie 
afirmă în diverse acțiuni. Erau idei chiar care-i iă- 
cuseră pe ei să fie ceea ce sînt. Căci erau idei 
legate de ideea de durată a patriei, a libertății, a 
partidului. Și atunci de ce nu doreau respectivii edu
catorii de ce nu acceptau entuziasmul tinerilor ? 
Probabil, înainte de orice, din niște rigori ale ru
ginii din oasele lor. Dar mai presus decît asta, acei 
educatori dovedeau lipsă de competență, pentru că 
odată dezlănțuit fenomenul libertății responsabile 
îți trebuie vocație și curaj să te așezi și să-l diri
jezi cu adevărat. Niște tineri timorați și care aplau
dă la comandă sau tac de frică sînt mai ușor de 
manevrat și acțiunea se termină mai repede, poți 
să te duci și tu la ale tale, te așteaptă familia, 
prietenii, un șpriț. Dar niște tineri cărora actul de 
educație le provoacă pofta de muncă, pofta de 
cîntec, pofta de viață sint niște tineri periculoși pen
tru comoditatea și competența aproximativă a ace
lor responsabili cu educația care nu sînt dispuși 
să-și riște stabilitatea personală de dragul furtunii 
entuziasmului public. Incit încheind rîndurile, de 
față, mi-aș permite să afirm că din experiența unor 
manifestări organizate împreună cu conducerea miș
cării de tineret din România, acțiuni cărora această 
conducere le acordă un prețios credit, dovedind im
plicit o reală competență în problema educării tine
retului, reiese cu claritate că astăzi nu poate face 
educația tineretului acela care nu are competență 
în probleme de educație, de cultură, de spirit,'acela 

’ care nu are o convingere politică puternică, acela 
care nu-și iubește țara atît de mult îneît să fie gata 
să dea drumul în arenă bucuriei obștești, chiar cu 
riscul că această bucurie ii va primejdui fitilul lămpii . 
proprii.

Fără competență, actul educațional are soarta 
unui simplu accident rutier pe serpentinele des
tinului.

Ce e nou cu lulică
Răspundem cu acest prilej celor 128 de 

scrisori care ne-au parvenit in intervalul 
de timp scurs de la apariția ultimului ar
ticol (FI. nr. 24, 18 iunie a.c.) privind pre
ocupările medicului veterinar lulică Voi- 
nea din Arad, ca și tuturor celor care 
ne-au telefonat sau ne-au vizitat la re
dacție. Mai întii va trebui să precizăm că, 
așa cum s-a stabilit, lulică Voinea n-a 
mai tratat pe nimeni în această perioadă, 
in ciuda solicitărilor numeroase și mai tot
deauna disperate. Evident, bolnavii aveau 
și ei dreptatea lor. Ei spuneau că toată 
iumea este decisă să aștepte analizarea 
memoriului înaintat de medicul arădean 
comisiei de medici din cadrul Academiei 
de Științe Medicale, aici implicindu-se pa- 
ciența revistei noastre, a lui lulică Voinea, 
chiar a bolnavilor pină la un anumit 
punct.

De curînd, tovarășul profesor Eugen 
Proca, ministrul sănătății, a primit din 
partea Academiei de Științe Medicale o 
adresă care figurează drept răspuns la 
memoriul înaintat forului sanitar național 
de către medicul veterinar lulică Voinea. 
Ne-am grăbit sâ aflăm despre ce este vor
ba. Amabil, tovarășul ministru Eugen 
Proca ne-a pus la dispoziție o copie :

„în legătură cu memoriul tov. dr. 
Voinea lulică, medic veterinar, domi
ciliat in Arad. str. 9 Mai nr. 20, privind 
^Tratamentul bolilor canceroase după o 
metodă personală»-, înregistrat la Cabi
netul dv. cu nr. VI C 1-2 321/7 VI 1982 
și transmis spre avizare Academiei de 
Științe Medicale, vă comunicăm ur
mătoarele :

1. Memoriul sus-menționat a fost 
analizat in cadrul Academiei de Știin
țe Medicale de o comisie de experți, 
compusă din prof. Al. Trestioreanu, 
prof. I. Moraru și prof. P. Sirbu, a că
ror părere concordă în a considera in
formațiile. prezentate de autor, ca in
suficiente pentru a se putea decide 
asupra oportunității experimentării 
metodei terapeutice propuse.

Din rezumatul observațiilor a șase 
cazuri tratate după metoda autorului, 
considerate „vindecate", nu se poate 
trage nici o concluzie, întrucît nu sînt 
prezentate documentele medicale care 
să ateste diagnosticul înainte și după 
tratament.

2. Explicațiile date de autor privind 
cauzele tumorilor, reprezentate de 
„agenți etiologici denumiți Fx. în care 
x este o entitate care diferă de la caz 
la caz", precum și faptul că „deosebi
rile respective se determină prin apli
carea de tratamente diferențiate, ur
mărind eficacitatea fiecărui preparat 
administrat", denotă carențe grave și 
confuzii privind cunoașterea clinicii și 
patologiei bolii canceroase.

Metoda propusă, aplicată în astfel 
de condiții, prin administrări per os, 
irigații, gargare, instilații și local 
(pome zi), a unor substanțe medicamen
toase, în funcție de localizare și tole
ranța bolnavului, determinate empiric 
de autor, nu oferă nici o posibilitate 
științifică de control și contravine re
glementărilor in vigoare în toate țările 
din lume, precum și o încălcare a legi
lor țării noastre.

3. Academia de Științe Medicale con
sideră că avizarea oportunității de ex
perimentare clinică a metodei propuse 
de . tov. dr. Voinea lulică depinde de

Cronica șoselei

Un șofer de suflet 
salvează patru vieți

Nu cred că mai există șofer care să nu 
știe (chiar să fie convins) că esențialul în 
conducerea auto este să te ferești de ne
cazurile care ți le-ar putea provoca alți 
parteneri de circulație (nu neapărat, șo
feri. tractoriști, bicicliști, căruțași, dar 
chiar și pietoni, mulți dintre aceștia avînd 
deseori fantezia- de a-ți apare la cîțlva 
metri în fața mașinii). Ca să nu vorbesc 
de trecătorii distrați, care au intrat nu o 
dată cu capul în partea din spate a ma
șinilor în mers, fără ca pilotul să aibă 
cea mai mică posibilitate să evite o ase
menea secvență, inspirată parcă din fil
mul „Un om trece prin zid", Ce-i drept, 
avem încă destui confrați în ale volanului, 
care se bazează în exclusivitate pe pru
dența. pe reflexele, pe experiența, aș spu
ne chiar pe înțelepciunea celoi' cu care 
împart panglica îngustă de asfalt. Nu-i 
măi' puțin adevărat că. deși îngustă, ge
neroasa șosea e totuși destul de lată 
pentru șoferi, care, atunci cînd pilotează 
mașina, fac și un lucru extrem de impor
tant : gîndesc.

Viorel C„ elev la un curs de speciali
zare din București după terminarea lice
ului. primise cu o zi înainte permisul de 
conducere. însoțit de încă trei tineri, rula 
la volanul Moskviciului de culoarea oului 
de rață (cumpărat de tăticu) pe traseul 
București—Pitești—Sibiu (via Transfăgă- 
rășean).

Timpul frumos, soare, șoseaua netedă ca 
palma, corect marcată, cu alte cuvinte con
diții perfecte pentru circulație. L-am vă
zut pe pilot la ieșirea din Pitești, un tî- 
năr cu obrajii de culoarea mărului dom
nesc, cu sprincene frumos arcuite. Dacă

. le uitai foarte atent la dînsul, ziceai , ca 
e o domnișoară. De fapt și întregul său 
comportament era mult mai aproape de- 
cel al sexului frumos. Tînărul cu obrajii 
rumeni explica in timp ce autoturismul se 
afla la 10 km de Curtea de Argeș, celor
lalți băieți comenzile mașinii, performan
țele ei, susținînd faptul că ia ușor 120 pe 
oră. în procesul demonstrației, pilotul tre-

Voinea ?
analiza prealabilă a substanțelor folo
site ca agenți terapeutici, sub aspectul 
toxicității și eficacității lor la animale 
de experiență, folosindu-se in același 
timp și datele disponibile in informația 
științifică internațională.

Potrivit legislației în vigoare, 
OSIM a desemnat titular de brevet al 
dosarului de invenție a tov. dr. Voinea 
lulică Institutul de cercetări chimico- 
farmaceutice (I.C.C.F.) al Ministerului 
Industriei Chimice, care urmează sd 
efectueze cercetările preliminare men
ționate mai sus.

In conformitate cu legislația interna
țională și din țara noastră, privitoare 
la verificarea activității farmacologice a 
unor substanțe noi antitumorale, numai 
după primirea rezultatelor acestor cer
cetări efectuate de I.C.C.F. Academia 

poate aprecia utilitatea începerii ex
perimentării clinice pe om a produ
sului". j

PREȘEDINTE, î
Prof. dr. CONSTANTIN ARSENI

Ce ar fi de observat ? în primul rînd 
că, spre deosebire de multe alte cazuri, 
acum, datorită fermității conducerii mi
nisterului în respectarea democrației 
noastre, cazul medicului lulică Voinea s-a 
bucurat — chiar dacă formal, am putea 
spune — de atenție, dovadă existența a« 
cestui răspuns la două luni după ce doc
torul arădean a fost la București. Din pă
cate, cercetînd mai atent răspunsul, nu 
mai împărtășim aceeași satisfacție. Ceea 
ce am fi așteptat atît noi, cît mai cu sea
mă cercul larg de cititori și suferinzi 
totodată, nu era o exegeză a filelor in
titulate poate pretențios „Memoriu" și 
semnate de lulică Voinea, care nu cu
prinde în fapt decît o sesizare a proble
mei, o înștiințare a forurilor sanitare su
perioare despre preocupările lui, ci o cer
cetare atentă îndeosebi a cazurilor vinde
cate sau ameliorate, a metodei efective 
de tratament. Aceste lucruri, din păcate, 
n-au stat în atenția onoratei comisii amin
tite. înțelegem că o comisie de înalte 
competențe nu-și găsește poate răgazul să 
stăruie mai îndelung asupra rezultatelor 
concrete pe care le propune vreun medic 
sau altul, dar competențele respective pot 
pune în stare de alertă un aparat cores
punzător pentru a se deplasa și cerceta în 
teren măcar cîteva din cazurile semnalate 
și, în fond, dacă realitatea pledează favo
rabil, să-l ajute practic în întocmirea ace
lei documentații pe care o pretinde jude
cata Academiei de Științe Medicale.

Altfel, după două luni de așteptare — 
uneori în condiții dramatice, așa cum 
menționează cea mai .mare parte a scri
sorilor primite — ne aflăm tot la început 
cu cercetarea „cazului Voinea" ! Sperăm 
însă ca rezultatele studiilor efectuate de 
Institutul de cercetări chimico-farmaceu- 
tice, titularul de brevet — raza de spe
ranță sau portița deschisă pe care o lasă 
adresa A.S.M.-lui — să se facă repede 
cunoscute. Am propune cu această ocazie 
și un amendament, în sensul ca la cerce
tările privind toxicitatea și eficacitatea 
produsului antitumoral, la experimentările 
pe animale îndeosebi, să participe nemij
locit și autorul; omul într-adevăr avizat 
să-și susțină și să-și verifice metoda de 
tratament. Nu va fi nevoie, garantăm, de
cît să i se dea un telefon la Arad !

DUMITRU GRAUR y

buie să depășească un autocamion, oprit 
pe dreapta drumului din pricina unei pene 
la motor. Se angajează în depășire, făcînd 
totul cum l-a învățat instructorul la școa
lă, m a i puțin „banala" asigurare că din 
sens contrar nu se apropie nici o mașină. 
A mai făcut el așa și nu s-a întimplat 
nimic. Iată însă că de data asta dinspre 
Curtea de Argeș rulează un autocamion 
cu remorci. între autoturism și mașina 
grea nu-s în clipa aceea nici 30 de metri. 
Situația e disperată. Rumenul pilot e blo
cat, pierdut. Deși profani în conducerea 
auto, tinerii pasageri amuțesc așteptînd 
cu sufletul la gură ce o să se întîmpla- 
Șoferul autocamionului ia însă rapid de
cizia salvatoare. Calr3, el rotește ușor 
volanul spre dreapta, ieșind cu două roți 
pe acostament, iar cu celelalte escaladînd 
șanțul șoselei. Norii de praf, stîrniți de 
trecerea mașinii pe partea neasfaltată, 
reduc vizibilitatea aproape la zero. Șofe
rul autocamionului, un tînăr de 25 de ani, 
de la o autobază din Pitești, își continuă 
mersul. Rulează mai departe și autoturis
mul. Mîinile tânărului șofer tremură pe 
volan. A redus mult viteza. Colegii nu 
scot o vorbă.

,.Viorel C.. ați mai condus vreodată ma
șina pe un drum de munte ?“

„Aveți, așa, în linii mari, idee despre ce 
înseamnă Transfăgărășanul, cu pante și 
rampe dure, cu zeci de curbe ac de păr?" 
„Cum adică ac de păr ? Eu am întrebat pe 
tăticu. care e director (nu uită să subli
nieze acest lucru), cum e drumul și el 
mi-a zis câ-i bun, asfaltat, fără gropi. 
„Du-te băiete, o să vezi ce frumos îi pe 
acolo".

„Mircea R., ați salvat viața a patru oa
meni, dînd dovadă de o prezență de spirit 
excepțională și de o iscusință rar întîlni- 
tă. Cum apreciați cele întîmplate 2“

„Ce să vă spun 1 Nu e zi să nu mi se 
întîmple așa ceva. Ce-i drept, nu situații 
atît de periculoase ca cea de azi".

Mircea R„ om modest, corect, unul din
tre cei mai buni șoferi la autobaza unde 
lucrează, consideră întîmplarea ca un fapt 
divers. Un erou al drumurilor. Cîți oameni 
n-a salvat el de la moarte ! Oameni la 
care, deseori, atîrnă mai greu în balanță 
cîteva secunde decît propria lor viață.

VICTOR BEDA g
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Un nume nou în ,^ăleria“ Năstase, Comăneei, Uaiu...:VaH Ionescu
Duminica trecută, în Poiana Brașov 

era o vreme superbă. Deși nu avea 
antrenament, proaspăta recordmană 
mondială a săriturii în lungime se afla 
tot pe stadion, privindu-și colegii. A- 
lățuri de ea, ca întotdeauna, soții Za- 
haria, Mihai și Georgeta, antrenorul 
campioanei și „secondanta" sa. Cu 
toții, departe de zgomotul și tumultul 
Capitalei, pregătind in liniște perfor
manțele viitoare. Au ajuns aici doar 
o echipă a televiziunii și noi, pentru 
interviul care urmează.

— în primal rînd am vrea să te între
băm cttm ie simți în noua postură — atît 
cea de recdrdmenă mondială, cit și cea 
de primă „vedetă" a atletismului ? Spu
nem asta intrucît, dacă nu greșim, multă 
vreme Vali Ionescu n-a existai deeît ca o 
„umbră" a Anișoarei Cușmir, o „rezervă" 
a celei de la care se așteptau rezultate 
deosebite !

—. E o mare satisfacție, fără îndoială. 
Un' vis împlinit. Cum mă simt 1 Parcă 
plutesc. Am mai revenit un pic eu picioa
rele pe pămint.e adevărat, dar sini încă 
suficiente. momente, mai ales seara se în- 
tîmplă, cînd mă culc, în care mi se ,deru
lează in minte din nou „filmul", con
cursului de la București.,,

— Și ce vezi in „filmul" tău *
— în primul rând stau și mă minunez 

de tăria pe care am avut-o. După ce A- 
nișoara a .'sărit 7,15 bătind recordul mon
dial, mă „văd" cum' m-am ridicat de pe 
iarbă, știam. că toți ochii. sînt spre noi, 
m-am dus și am felicitat-o, apoi m-am 
întors la locul meu, m-am așezat cu capul 
între genunchi, încercînd să mă izolez, să 
nu mai știu nimic. Fină la următoarea 
săritură erau alte atlete, dac nici uneia 
nu-i mai venea parcă să sară, le auzeam 
că-și spuneau una alteia că nu mai are 
nici un rost, „ne dă un metru înainte", 
ziceau, dar mă făceam că nu le aud. 
Cînd mi-a venit rîndul m-am pus hotă- 
rîtă pe elan, apoi m-am gîndit șă mă dau 
două' degete înapoi, să nu depășesc pra
gul. Am pornit, bătînd primul pas de 
parcă aș fi vrut să rup tartanul... și nu 
mai știu nimic ! Următoarea Senzație este

Telegrame...
Venit la meci fruntea eu-». Plecat ■ 

coadă intre picioare. Bătut la Reșița 
cu 4—0. socotit ca și promovat în C. 
Pierdut 5—0 la Strehaia, rămas județ. 
Ilie Pătruică, fost mare Reșița, sfătuit 
schimbat, arbitrii Strehaia, loc naștere. 
Arbitrat Petrescu, București, alți doi - 
aceeași tagmă. La încălzire, văzut poar
ta strimbă.- Transversală jos.. cocoașă 
pămînt sus. Rugat arbitru privit, poate 
măsurat. Refuzat. Cerut ruletă, metru, 
ceva, gazde zis trebuia adus ruletă Re
șița. Cerut acte omologare teren, n-a
vem !, Observator federal, Teciu, zii 
vedem treabă. Făcut fotografii, Mita, 
portar, 1.86 m, mina aproape trece 
transversala. Contestat teren, contestat 
jucător dublă legitimare. început meci. 
1—0. 2—0. Jucător sprijinit mîini, gol 
cu capul. Pauză. Măsurat acum poarta, 
lume amuzat. Lingă bară cam 2,35 m 
înălțime. Regulament : 2,44. La mijloc . 
nu măsurat, zice nu ține ruleta. După 
foto, calcul matematic : 26 mm (inălți- 
rnea porții), x 1,86 m (Mita), supra 21 
mm (înălțimea portarului), trei simplă 
»= 2,30 m. Aproape palmă lipsă. Obser
vator cerut hîrleț, săpat gliile din 

una sonoră, un vuiet îngrozitor ,pe care îl 
am în urechi, cel al tribunei, care văzu
se sărilura-record. Apoi, omul care întin
dea ruleta, șpumrid că i se pare săritura 
mai bună ca ă Anișoarei. Victor Firea, 
secretarul federației, rostind : 7,20 ! A- 
tunci m-am auzit urlind de bucurie, ca la 
un gol, ăm început să fug în neștire, apoi 
m-am dus la Anișoara. Ea încă plîngea. 
lacrimile de bucurie a recordului se a- 
mestecau cu dele de necaz, ne.-am îmbră
țișat și așa s-a încheiat cel mai frumos 
moment al carierei mele sportive. Piuă 
acum, cel puțin.

— înir-adevăr, „duelul" cu Anișoara 
Cușmir nu poale deeît continua. Aileții 
englezi Ovett și Coe, se știe, se evită cît 
pot. Cînd unul aleargă pe 800. celălalt 
merge pe 1 £00 și invers. Voi trebuie să 
săriți mai departe și am putea să ne aș
teptăm la o luptă sportivă ca intre Cuțov 
și Dobrescu.în box, însă la o altă scară, 
la scara valorilor mondiale. Am dori insă, 
acum, să ne întoarcem puțin in urmă. 
Cum ai ajuns la atletism, de ce practici 
lungimea, in fine, cine ești dumneata, 
Vali Ionescu ?

— Sint născută la Tr. Măgurele, însă 
■ de la vîrsta de un an m-am mutat cu 

mama la București. M-au selecționat de 
la școală și la început am făcut înălțime 
Am fost campioană națională de juniori 
II, la 15 ani, dar de 1,70 n-am reușit să 
trec niciodată. Aproape că mă lăsasem 
de atletism, dar pregătindu-mă pentru 
facultate m-am dus la un concurs pe 
Stadionul tineretului, unde m-a văzut 
Mihai Zaharia, actualul meu antrenori 
Era în vara anului 1979, aveam 19 ani a- 
proape și nu săream deeît 5.21 1 Antreno
rului meu. așa cum susține astăzi, i-am 
părut cu totul deosebită și a și spus-o 
dealtfel, pe loc. Erau de față alti antre
nori, Ciochină, Răducănescu, Doina An
ton,pe atunci campioană națională la lun
gime, și nu l-a crezut nimeni. A venit și 
mi-a propus să vin la Rapid. Mi-a spus 
că într-un an de zile mă face să sar 8 
metri 50 ! N-am zis nimic, m-am dus a- 
casă și i-am spus mamei, sfătuitoarea 
mea cea mai bună, i-am spus că am dat 
peste niște oameni nebuni, fiindcă și so
ția sa îi susținuse, care mi-au dat asigu
rări că-am să sar G,50 '. Pînă la urmă 
m-am dus la Rapid șl astăzi n-am nimic 
de regretat. Am, avut mereu cele mai 
bune condiții, trebuie neapărat s-o spun, 
la fel. de bune ca la Steaua sau la Dina
mo. La unul dintre primele concursuri: 
n-am sărit deeît 6,05, dar făcusem o en
torsă .coborând din autobuz ! tn. chiar 
vara următoare, așadar în 1980, am reușit 
să cîștig campionatul national, afirmîn- 
du-mă, scria ziarul, ca o măre revelație, 
Sărisem 6,54 m — deci antrenorul avuse
se dreptate ! Eram' cea mai tînără campi
oană națională, în vreme co Silă! era cea 
mai vîrstpi'că. In 1981 am sărit . în sală 
6,75 — la un centimetru de recordul „in
door", apoi am venit pe locul III la Cam
pionatele europene, la Milano, după: 
ce călătorisem toată noaptea . cu trenul. 
Anul acesta am reușit 7,05 la Debrețen, 
în Ungaria, la o săptămână după ce Cuș- 
mirbătuse recordul național, cu 7,00. Nu 
aveam pipă atunci deeît 6,75 ni record 
personal și, am aflat, cifra de la concur
sul din Ungaria a fost privită cu destulă1 
suspiciune. Din . fericire, am confirmat la 
București ! în rest -lucruri obișnuite, îm
plinesc 22 de ani la 31 august, sînt stu
dentă în anul III la Î.E.F.S., am 1,72 m 
înălțime și 52 de kilograme... ,

— La o asemenea greutate, dacă am '' 
răutăcioși, ana spune că te duce vîntul 
cînd sari ! Insă, să nu uităm, în momen

tul săriturii-record vîntul batea cu 0.5

poartă. .Arbitrul supărat foc, promis că 
ne va aranja : „Lasă, bă, • v-aranjez 
eu !“ Ținut cuvint. După puțin eliminat 
jucător cerut henț : „Henț, mă, henț !“ 
Tușier oprit jucător ofsaid, tribună 
ride. Om al muncii zice : ,,D-asta a 
trebuit să dăm 25 de lei la fabrică". 
Văzjit șl multe fițuici hiriie ziar, ștam
pilă asociație, bilete. 3—0. Tot noi ca- . 
Ufiâați. Min. 87, patru, jucători ofsaid. 
Tușier Dabreșcu întors public, făcut 
discută, nimic văzut,'gol. 4—0. Jucători, 
ceartă arbitru. . scandal, nimic elimi
nați. Prelungiri. 2—3 minute rămas, 
poate 11 metri calificați !? Șut la poar
tă, mingea în corner, respins portar. 
Arbitru fluieră gol : 5—0 ! Hoție dru
mul mare, nu mai rezistat. întrerupt, 2 
jucători și portarul eliminați. Zăpăcea
lă. Jucător eliminat nu iese, joacă mai 
departe. 3 minute prelungiri face unul 
singur. Fluierat sfîrșitul, plecat casă. 
Scris federație, scris „Flacăra". Trimis 
foto echipă linia porții. Prezentat co
misie portar, văzut înălțime, compa
rat foto. Nici o contestație aprobat. 
Portar suspendat 1 an. Doi jucători 6 
luni, unul („henț, mă, henț") 6 etape. 
Pierdut orice speranță federație și re
gulament. Apoi citit „Sportul" :

„Cîștigînd cu 4—0 primul meci 
susținut, pe propriul teren, cu Ar
mătura Sțrehaia, din cadrul bara
jului pentru Divizia „C“, cei de la 
Automecanica Reșița s-au și văzut 
prezenti la noua ediție a campio
natului acestei divizii. Și, probabil, 
că așa ș-ar.fi întîmplat.dacă echipa 
din Reșița ar fi abordat cel de-al 
doilea meci, din deplasare luînd 
măsuri de:întărire a defensivei, dar, 
rierenunțînd nici , la. arma atacului, • 
care, de fapt, vine în sprijinul apă
rării. (...) Rezultatul ? La pauză. 
Armătura refăcuse handicapul ce
lor 4 goluri, încheind meciul cu 5—0 

m/sec, din direcția opusă. Ce ar fi însem
nat dacă el ar fi bătut, iot regulamen
tar, cu aproape 2 m/sec în direcția favo
rabilă ?

— Antrenorul meu spune că ar fi fost 
aproape 7,40 m 1 în orice caz, e sigur că 
actualul record mondial nu va putea 
dura prea mult...

★
— Din cîte am aflat, tovarășe Mihai Za

haria, nu calitățile fizice, forța mai cu 
seamă, primează in cazul elevei dumnea
voastră...

— Nu. în nici un caz. Vali este o a- 
lletă foarte tenace, calitatea ei numărul 1 
este ambiția. Principala problemă a an
trenamentului este de a o opri la vreme, 
de a nu o lăsa să se antreneze prea mult! 
Doctorii mereu ne cheamă la control, să 
nu i se întâmple ceva. De asemenea, teh
nica. Săriturile ei sînt bune de kinogra- 
me. Are desigur detentă foarte bună, ca 
și viteză. Altfel, pentru săritură in lungi
me nu se poate. Aleargă 10,97 pe suta de 
metri cu start din picioare și cred că ar 
putea bate recordul național și în aceas
tă probă, dacă ea nu s-ar desfășura mai 
totdeauna la concurență cu lungimea ! 
Dar vreau să vă mai spun ceva. Uitați-vă 
puțin la ea. Nu vi se pare că seamănă cu 
cineva, mă refer la sportul nostru ?

— Năstase ? Ruzici ?
— Exact. Mă gîndesc de multă vreme 

la asta. Vali are ceva și din Năstase, și 
din Ruzici, și din Cristian Gațu, poate și 
din Nadia ! Dealtfel, la uri control me
dical cei care j-au văzut piciorul,, bolta 
plantară în special (astă- e „trambulina." 
săritorului !), ne-au spus că o asemenea 
boltă n-au mai văzut deeît la Nadia. 
După mine, și concentrarea o are la fel 
—■ vedeți povestea săriturii sale record. 
Am ajuns deci ,să cred că există o tipo
logie. a marelui campion român, și chiar 
o asemănare fizionomică ! De aceea vi 
se pare că seamănă- cu... cineva.-Privire 
expresivă, tip brunet, fibră musculară 
subțire și lungă, tehnică deosebită.

— S-ar putea să aveți dreptate. Dar 
vrem să ne explicați un alt lucru. Cum 
se face că avem în momentul de față în 
(ară, vă rog să nu vă supere comparația, 
două atlete la fel de bune în această pro
bă a săriturii în lungime, o probă foarte 
„populată", cum spunea cineva, în lumea 
întreagă ?

— Nu, comparația nu mă supără. Ea este 
reala, și e bine că e așa. S-ar putea ca. 
peste cîtăva vreme Anișoara s-o întreacă 
pe Vali, dar important e ca recordul 

. mondial să rămînă al nostru.. într-adevăr, 
proba e foarte atiactivă — în ațletișm nu 
e ca la lupte său canoe, iar în lungime, 
sare toată lumea !; Cred că noi,, românii,, 
avem talent la sărituri. Mă gîndesc.la lo- 
landa. Bajaș, la Viorica Vișcopoleanu, . la. 
Corbii, iar acum auțapăriit Văii și Anir 
șoafâ. Succesul lor, sînt sigur, va aduce 
multe alte .fete la atletism și, de ce, nu, 
la săritură în lungime..

— O ultimă întrebare: ce aveți de gînd 
în continuare ? .

— Dacă spui dinainte ce speri, ■ dai ceva 
din forța: ta, parcă așa! spunea Patzai- 
cbin ! Oricum, urmează concursuri grele, 
chiar la sfîrșitul acestei săptăriiîni e Bal
caniada, la București. Sper să fie mulți 
suporteri... rapidiști în tribune; fiindcă 
acum, din cîte. am văzut,au început să se 
pasioneze și de atletism ! Apoi, vîrful 
sezonului,. Europenele, la Atena, unde 
sperăm din tot sufletul într-o victorie ro
mânească. Așa-i Vali ?!

— Cum spuneți 
rășe antrenor.

dumneavoastră, tova-

OUM1TRU GRAUR ■

și calificîndu-se astfel pentru Divi
zia „C“ ! Cine a fost de vină ? Ar
bitrul și... observatorul federal, au 
socotit cei de la Automecanica. Ar
bitrul a fost Insultat, amenințat și 
bruscat, iar observatorul acoperit 
cu calomnii. Bineînțeles, Comisia 
de disciplină a . văzut altfel lucru
rile, hotărînd suspendarea jucători
lor .nedisciplinați, recalcitranți de. 
la Automecanica Reșița : Mita pe 1 
an, Șerban și Lungu pe cîte 6 luni 
și Drăghiceșcu pe 6 etape."

Ziarul publicat chenar colț pagină, 
titlu : „DE LA 4—0 LA... UN AN 
SUSPENDARE .!“ Scris prost, nesemnat 
nimeni. Cui folosit ? Greșeli multe 
(pauză doi, nu patru zero, prelungiri, 
eliminări etc.), credem, tendință. A- 
runcat noroi asociație. Sfîrșit, tot noi 
bătuți. Rugăm reparație.

CONSICTUL A.S. AUTOMECANICA
REȘIȚA

N.R. Faptele încriminate mai sus 
sînt, așa cum v-ați convins, strict au
tentice. Dealtfel, despre modul euin 
s-a desfășurat barajul pentru divizia C 
noi am mai scris ! Așteptăm probabil 
în zadar vreo măsură cu adevărat jus
tițiară din partea F.R.F. (care de la 
Craiova încoace..., deh, ce să mai vor
bim ?). Dar va trebui să reamintim tu
turor că una dintre cele două echipe 
încriminate mai sus, respectiv cea din 
Strehaia, este autoarea unei „perfor
manțe" puțin întâlnite în fotbal, 18—2 
cu C.S.M. Drobeta — Tr. Severin, în 
vara anului 1980, motiv pentru care, 
atunci, a și fost exclusă din campiona
tul diviziei C ! In rest, ce păcat că nu 
trăiește nenea lancu !

Omul care joacă

Lecțiile Mundialuluî (IH)
Nu-i greu să încerci să așezi iritr-o or

dine teoi’etică posibilele concluzii ale 
unui campionat mondial. Răsfoind însă 
paginile încărcate de notițe ce sînt și în
tâmplări dar mai ales idei ale unui car- 
nețer inspirat din ■articolele a felurite 
ziare sau din simpla privire pe micul 
ecran, ordinea posibil invocată pălește în 
fața puterii de reflecție ce ți-o dă cro
nologia celor întîmplate. De aceea, even
tualul film și al acestor mondiale trebuie 
privit mai mult ca sugestie deeît ca eve
niment. bineînțeles, trecător...

Am să continuu cu unele constatări 
aparținînd dinamicii combinațiilor de 
joc. Nici aici noutățile nu au fost deose
bite. Totuși, mai mult deeît pînă acum, 
s-a pus accentul pe pregătirea unor si
tuații de joc care, prin mișcare gîndită, 
să. ducă la punerea în valoarea a unor 
predilecții de exprimare fie ale unor 
compartimente, grupe, de’jucători . sau 
chiar ale unei singure personalități. Astfel, 
prin incercarea de a fixa cu Șergihho 
fundașii - centrali adverși, combinată cu 
apariția mult, la mijloc a lui Junior și 
prin poziția amenințătoare pe care o lua 
lateral stingă Eder, brazilienii î.și puneau 
în valoare tocmai piesele grele (Fafcao> 
Zico, Socrățes), imprevizibili. prin pu- 

. tarea de a apărea unde, adversarul se 
. aștepta ■ mai puțin și, desigur, deșcurcîn- 

du-se; încerc, fără riscul de a putea fi 
contrazis o paralelă. în■ același' sens și.cu 
jocul francezilor. Ei au apelat și, la două 
dar și 'la treit vârfuri de atac. âlegînd 
dintre Lacombe, Rocheteau, Soller și Six 
— polemica a fosț destul de lungă în 
presa frșriceză care credea că . trebuie 
jucat în continuare cu extreme —. iar 
venirile lui Amoros,, Bossis și Tresor 
eliberau și puneau în valoare puternica 
linie de mijloc Giresse, Platini, Q-(,pghi- 
ni, Țigana. Este foarte adevărat ca ’''.a- 
ceașta știa să se pună în valoare -prin 
fiecare component ăl ei, simțindu-se per
fect între ei și pregătind . cu măiestrie 
culoarele din care, pe rînd, au amenin
țat porțile adverse șutind din spații pre
gătite pentru a fi libere... Am apelat la 
particularitățile generale de mișcare di- 
namicb-tactică ale brazilienilor și fran
cezilor deoarece aii fost cei mai inven
tivi'artiști ai mondialbidr. Variațiunile 

- lor ăti fost făcute pe teme anticipate, 
sunetul și culoarea lor fiind mai preg
nante ca pricind. Și argentinienii, bene
ficiind de geniul incontestabil al lui 
Menotti, care! a simțit și el acest impe
rativ de creație al momentului, au ordo
nat jocul prin Ardileș, făcînd totul pen
tru a-1 pune în valoare' pe Maradona prin 
felurite deplasări de circulație, dar le-a 
lipsit acum Kempes ea formă, Bertoni ca 
prospețime a imaginației și, . îndeosebi, 
Luque '78 (s-a uitat ușor); ca prezență 
în lupta cu fronturile întărite nu numai 
prin marcaj ale apărărilor adverse. Și 
polonezii au făcut destul de mult pentru 
a facilita solo-urile de excepție ale' lui 
Boniek, iar-la aceșt capitol, al .p«, vii 
în valoare a unor calități de 
ținor, jucățori-uhica,t, mai'pot fi amintite 
combinațiile englezilor și ale acelorași 
argentinieni pentru a Valorifica lovituri
le de. cap ale lui Mariher (golul din se
cunda 27. din jocul cu Franța) și ale lui 
Passarella care, la cornere, lăsa impresia 
că. sare de. pe „taburet", cîștigînd toate 
duelurile. . -

Cunoscute și aplicate demult, venirile 
în atac ale fundașilor laterali au fost 
extinse și. mâi mult, aceștia fiind oamenii 
decisivi âi învăluirilor, ajutați și de de
marcările false în centru ale atacanților. 
în continuare, majoritatea echipelor care 
au vrut să încerce asumîndu-și riscuri au 
trimis și cîte un fundaș central în tere
nul advers, și nu numai pentru a-și de
bloca coechipierii... -

Mai trebuie spus că zonele de acțiune 
ale atacanților care intr-adevăr s-au re- 
mâteat prin, șarje încununate de goluri 
au fost greu de conturat, , cu toții ple- 
cînd și pregătindu-și loviturile de pre
tutindeni. încercați să vă,aduceți aminte 
pozițiile în care „au stat" Boniek, . Lato, 
Conti, ' Littbarski, Graziani (extremele 
au devenit, spre cîștigul dinamicii, ata- 
canți- laterali), mă opresc doar, la ei, și 
veți vădea că i-ați simțit parcă peste 
tot... Și Rossi sta mișcat deștul, dar : a 
știut să vină mai bine deeît toți acolo 
unde avea rendez-yous cu golul. Cîțiva 
dintre tehnicienii noștri, puțini (!), au 
afirmat de curând că echipele „mondiale
lor au avut premeditate unele trasee de 
joc. E adevărat, numai că la acest ni
vel este foarte greu să crezi că mingea 
poate fi purtatii de la poartă pînă în 
plasa adversă pe o eventuală rută lipsită 
de obstacole... De aceea, încheind aici 
puținele-mi constatări legate de dinami
ca combinațiilor de joc, cred că este mai 
bine să afirmăm că mișcarea echipelor 
a fost ordonată mai mult deeît intuiam 
pînă acum, pentru a pune în valoare 
calitățile specifice ale distribuțiilor din 
terenuri. Este un pas înainte cunoscut și 
aparent fără importanță, dsir care trebuie 
să ne dea și mai mult de gîndit și„. de 
făcut.

CORNEL DINU ■

Dinanjo — lider după două etape
Rezultatele etapei a n-a a otvtzlel A . 

F. C. Constanța — F.C.M. Brasov 1—’. Steaua 
—' Chimia Rm. Vilcea 2—I, S. C. Bacău — 
Univ. Craiova 2—1, Dinamo — Petrolul 6—0, 
F. C. Argeș — sportul stud. 1—2, A.S.A. Tg. 
Mureș — Poli. Timișoara 1—0, Corvinul — 
F. C. Bihor 3—0, c. s. Tîrgoviște — F. C. 
OH 0—1 și Jiul — Politehnica Iași 0—0. După 
două etape conduce tn clasament DINAMO 
— 4 puncte (golaveraj 1—ft), urmată de spor
tul studențesc — 1 p (4—t). F. C. Olt — » p 
(1—2), Steaua — 8 p etc., iar pe ultimele 
locuri F.c.M. Brașov șt C.S, Tîrgoviște, fără: 
nici un punet.
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E.C.M. BRAȘOV — DINAMO 0—1 CAMPIONII SE RESPECTA
Dudu Geofgeseu, imbr^ut de coechipieri, to al 215-Iea sol in Oiviiia A, to urm» penalty-ului 

din miu. St al meciului

F.a OLT — S.C. BACĂU 3—2 :
NOTA 10 CU FELICITĂRI - 

In imaginea noastră, tovarășul 
constants Neacșu, primarul comu
nei Scotnicești, “ • primind „Trofeul 
PetschovșchiS decernat pentru 
sportivitatea spectatorilor. Conduși 
la pauză- cu 2—0, ambițioșii jucă- 
idrj- olteni au reușit, în .'cele din 
urmă, să păstreze nota de sârbă- 
toace a zilei și să clștige la limită, 
dar meritat, primul meci al noului 

campionat • (Sus)

UNIVERSITATEA CRAIOVA 
— F.C. CONSTANȚA 5—0 : O 

PLASĂ PLINĂ 1
Debut bun al craiovenilor, care au 
umplut plină plasa porții lui Cos» 
taș (aici,, primind fără replică go
lul spectaculos marcat de Cîrțu? 
aflat pe .gazon). Greul- însă abia 

începe (stingă) ■

PETROLUL PLOIEȘTI — CORVINUL 
HUNEDOARA 2—9 : MATEIANU RE-

chimia RM. VlLCEA — nul 1-4»; 
PE MUCHIE DE CUTIT

DIV1VUS ?

Noua eclitpa * lud Viorel Ma^slanu a de
butat eu o victorie in fața unei laureate a 
sezonului trecu*. Aici, ini băiet fotbalistic 
hi sare iau parte atacantul Simacia șl par- - 

tarm hunedwean Atesa

Victorie dificilă a vâlcenilor, la care a eon* 
Sribuit din plin.., apărarea, in frunte ea 
Catarglu (ta fotogrâîle), Basne și Udrea» 

aHimuj debutant cu succes, in divizii» A

Așadar, a început ediția 1982—1983 .a Campionatului național de f itba', al 
65-lea ca număr. Cele 18 divizionare A au susținut de acum, in momentul care 
revista ajunge la dumneavoastră, și a doua etapă, insă, noi am ales, pentru-a 
semnala evenimentul, soluția prezentării celor 9 partide ale etapei inaugurale, 
disputată simbăta trecută, In speranța că ediția actuală, purtând un număr oare 
cum jubiliar, va însemna un pas important pe calea, atît de așteptată de iubitorii 
fotbalului, a redresării sportului cu balonul rotund in țara noastră, iată primele' 
„detalii" ale campionatului recent inaugurat.

E MULTA 
GREUTATE PE 
ACEȘTI UMERI !

SPORTUL STUDENȚESC. — U.S. ..TlRGOVIAw: i-t). . 
SESIUNEA, CONTINUA !

Admirabil îw l.wihn-Ue cu capul,-Mirceâ Sandu-înscria ■- ^41 •
al'partidei în '.poarta C&gb'vișUăndlui • Vo f - '

POLITEHNICA TIMIȘOARA — F.C. ARGEȘ 1—1 : Ut< 
PARIU CIȘTIGAT DE SȚANCU

Arbitrul M. Salomir pare să un pariu între eeUnr
două echipa ; ^crbăuoiy (.ur. ») și Stan cu Argeș)

POLITEHNICA IAȘI —'STEAUA I—I : UN «AS UU STlN- 
GUL, UN PAS CU DREPTUI.

Duel între fundașul bucureșt-ean Fodor (tricou înebis) >;i .
ieșean Kereszy, debutant în prima ’ divizie a. țăra

Noul antrenor prin
cipal al echipei Univ. 
Craiova, Constantin 
Oțet, pare încovoiat 
de greutatea sarețnej 

, câre-i revine. Noi 
a îi dorim succes t

F.C. BIHOR — A.S.A. TG. MUREȘ 4—1 : PE GOME- 
TER ÎL VA CHEMA GROSU ?

Cis KT de goluri la aptiv în sezonul trecut, Petre Crosu » 
reluat seria piuictelor JiiS<alse pentru echipa sa, U3>'v«a«l d« 
atM». ori iaiei, »ita ueuaiiy, descMrind «corul ia Oța ta!. Naște, 

eowlh* pe pictor «reșlt) iu poarta echipei dia Tg. 'Mureș

Pagină realizata de Dumiitoi G2AUR, cu sprijinul fotoreporterilor Aurel_HEASU
-’București). Ion MBHAIC* (Craiova), U<mîd SWATUtAT (iași), 
Vilcea). Virgil ANGHELOIU (Ploiești). ©h«ergb« OLARU (Scomicești), Vișin BRANCO 
(Timișoara) ș> ludovic BARTA (Oradea).
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Lumea in care trăim

Dacă ar
Desigur din punctul nostru de vedere, al celor ce trăim 

astăzi, viitorii 70 de ani, adică de acum pînă în anul 2050, re
prezintă o perioadă îndelungată. Mai exact, o viață de om. 
Din punct de vedere al istoriei omenirii insă, 70 de ani re- 

j prezintă doar o clipă. Și totuși această clipă ar putea 
schimba radical înfățișarea planetei noastre, viața de fiecare 
zi a locuitorilor ei.

Revista americană „The Land" a publicat, nu de mult, un 
amplu articol al președintelui unui institut de viitorologie, 
F. Golden, care încearcă să anticipeze viața oamenilor în ju
rul anului 2050.

Evident, nu este nici primul și nici ultimul articol, studiu 
sau volum consacrat viitorului societății omenești. în ultimii 
ani o asemenea literatură a proliferat fantastic. Oamenii vor 
să anticipeze cum vor trăi urmașii noștri, cum va fi viața, în 
speranța că aceasta o să fie mai bună, mai liniștită, fără griji. 
Din acest punct de vedere, articolul amintit nu este nici el 
lipsit de interes, multe din previziunile alhunțate conturîn- 
du-se încă de pe acum pe baza numeroaselor descoperiri și 
realizări ale științei și tehnicii contemporane. Așadar cum va 
arăta omenirea peste șapte decenii ?

După toate calculele se apreciază că mortalitatea infantilă 
va fl eliminată complet și va avea loc o prelungire conside
rabilă a longevității — oamenii vor trăi în medie 100 de ani. 
Pentru a asigura hrana populației — problemă ca 'itală a 
viitoarelor decenii — se așteaptă ca geneticienii să dezvolte 
noi specii de plante și animale cu o capacitate fotdsintetică și 
biochimică mult mai mare decît a florei și faunei actuale. Va 
începe exploatarea masivă a oceanelor șl se va ajunge la 
creșterea „industrializată" a unor animale acvatice. De ase
menea, va începe exploatarea agricolă a regiunilor tropicale 
ale globului. Ținînd seama de precipitațiile abundente și 
temperaturile ridicate din aceste zone, noile plante, pe care 
geneticienii le vor vrea — adecvate condițiilor tropicale — 
ar putea produce cantități imense de alimente.

în ceea ce privește sursele de energie pe care omenirea le 
va utiliza în jurul anilor 2050, acestea vor fi — după previ
ziunile revistei amintite — aproape în exclusivitate energia 
solară și cea produsă prin fuziunea nucleară.

Cît despre domeniul industriei, electronica — pe baza fo
losirii microprocesoarelor — va revoluționa întreaga tehnică. 
Microcomputerele, calculatorul de buzunar, ceasul electronic 
existente deja, pot fi considerate ca primele modeste realizări 
în acest domeniu. Practic, computerele putînd fi perfecțio
nate la nesfîrșit, vor fi produse în cantități uriașe și la un 
preț de cost deosebit de redus. Ele își vor găsi astfel adapta
bilitatea in toate domeniile de activitate : de la marea in
dustrie automatizată la industrializarea agriculturii, de la do
meniul administrației de stat pînă la comerț, de la procesul 
de învățămînt pînă la producția de jucării. Va începe era

ti «inul 2050 .
roboților electronici. Industriali sau casnici, ei vor fi progra
mați să efectueze o gamă infinită de munci fizice și intelec
tuale. Telefoanele vor deveni portabile, cu ecran, iar televi
zoarele cu imagini tridimensionale.

S-ar mai putea spune, desigur, încă foarte multe lucruri 
despre arhitectura construcțiilor viitorului, despre dezvoltarea 
mijloacelor de transport sau despre programele de cercetare 
extraterestre în scopuri industriale, ca de exemplu, exploa
tarea unor resurse minerale de pe alte planete.

Dar, bineînțeles, toate acestea vor fi înfăptuite, oamenii se 
vor bucura de realizarea lor, intr-un singur caz : dacă ome
nirea va supraviețui pînă atunci.

Da, dacă Terra va supraviețui pînă atunci, dacă se va pune 
capăt o dată pentru totdeauna stărilor de tensiune și conflict, 
războaielor, cursei înarmărilor, pericolului declanșării unui 
război nuclear nimicitor. Din păcate, despre toate acestea în 
previziunile sale, revista americană nu amintește nimic. Nu 
amintește despre evoluția armelor și arsenalelor, despre evo
luția bazelor militare și a armatelor, despre modalitățile de 
rezolvare a unor probleme importante, dificile, delicate și pri
mejdioase cu care este și va fi și în viitor confruntată 
omenirea.

Ce se va întîmpla cu mulțimea armelor nucleare și de dis
trugere în masă 1 Se va ajunge la oprirea aberantei curse a 
înarmărilor? Cum se va înfăptui acuta cerință a tuturor po
poarelor lumii pentru realizarea dezarmării și în primul rind 
a dezarmării nucleare 1 Se va pune capăt subdezvoltării și' 
decalajelor economice ?

Fără îndoială, viitoarele șapte decenii vor putea schimba 
radical înfățișarea de astăzi a Terrei și viața locuitorilor ei. 
Aceasta însă numai în condițiile în care popoarele lumii vor 
trăi în pace și liniște, vor dispare conflictele, stările de ten
siune și încordare, dacă se vă pune capăt războaielor, precum 
șl ruinătoarei curse a înarmărilor cu tot cortegiul ei de nea
junsuri pentru popoarele lumii.

Terra anului 2050 are toate posibilitățile de a fi fericită. 
Fericirea trebuie să înceapă însă cu eliberarea popoarelor de : 
pericolul războiului. într-o lume pașnică, forța creatoare a • 
omului își va descătușa energiile, își va dovedi, pe deplin, 
potențialul. Pentru ca tabloul înfățișat de revista americană 
„The Land" să devină realitate, va mal fi necesar ca relațiile 
dintre state să se întemeieze pe echitate și egalitate, să se 
pună canăt nedreptăților, împărțirii flagrante în țări bogate 
și țări/să ape. Altfel, unii (bogății) voi' fi in anul 2050 înzes
trați cu tot ceea ce imaginația umană a produs, iar alții, (să
racii), vor rămine în... primitivismul subdezvoltării.

Anul 2050 trebuie să adijeă tuturor locuitorilor planetei 
aceleași bpem ii și aceleași speranțe...

AL. PINTEA M

Mondo umana ?

Afară șuieră gloanțele.
Are 41 de ani. Aproape jumătate i-a 

petrecut -în închisoare.
A parcurs cu o tandră ferocitate drumul 

de la precarele celule comune la dormi
torul confortabil, e drept cu ferestre ză
brelite. Este un pușcăriaș de lux. în în
chisoarea Ascoli Piceno primește de trei 
ori pe—zi ziarele, are televizor color și 
videocasete, își comandă prînzurile și ci
nele cu o meticuloasă exigență, cîteva 
frapiere cu șampanie îi asigură un con
fort intelectual, iar caseta cu trabucuri 
este mereu împrospătată. „II professore" 
se balansează de dimineață pînă seara in- 
tr-un balansoar perfecționat, iar ritmul 
lent și dulce al mobilei îl stimulează în 
dirijarea imperiului său dinafară unde 
cîteva sute de zbiri îl fac resimțit acolo 
unde trebuie.

„11 profess‘ore“, pe numele său adevă
rat Raffaelo Cutolo, este un mafiot din 
generația care a debarcat Mafia {"adițio
nală, este un bandit cu mănuși care a pre
ferat stiloul în locul flintei și tehnica re
ciclării banilor în locul jafului vulgar și 
sîngeros. Aceasta nu înseamnă că aface-

pușcărie iNiiștcâ di* catifea..;
rile sale nu ar lăsa în urmă bălți de singe. 
Cutolo punînd mina pe lumea interlopă 
a Neapolului a creat o instituție de o înal
tă competitivitate, pe care a denumlt-o 
„noua Camorră organizată".

S-a înlocu't așadar o Camorră veche și 
în debandadă care folosea, pumnalul și ca
rabina cu una nouă și eficientă avînd la 
îndemînă mitraliere cu amortizoare, gori
le în veston, Rolls-uri simandicoase, bănci 
și firme de construcții, Cutolo și-a condus 
ani de zile din pușcăria sa de catifea un 
imperiu în continuă dilatare și a reușit, 
între două cupe de șampanie, să împingă. 
Neapolul spre ritmurile de o criminalitate 
fabuloasă pe care le trăia Chicago în anii 
'30. Dar toate grandorile își au și deca
dența lor. Poliția își strînge rîndurile, 
echipele anti-Camorra se, ambiționează, 
șefii clanurilor mafiote încep să cadă 
unul după altul, cîteva represalii în stil 
Camorra la sediile Camorrei derutează 
armata lui Cutolo, ba mai mult decît atît, 
ca o supremă lovitură psihologică „II pro
fessore" se vede transferat din luxosul 
său dormitor „trei stele" într-o celulă or

dinară fără trabucuri, fără șampanie, fără 
videocasete, ba chiar și fără balansoar. 
Nemaibalansîndu-se „II professore" țră- 
dea ă în ultima vreme un anumit abulism, 
o indiferență perfidă a început să-1 ma
cine. afacerile se încîlcesc, gloanțele zbi
rilor săi șuieră mai leneș, cîțiva locote- 
nenți se lasă tiriți în mici afaceri oneste, 
pe* scurt. Camorra se moleșește și face 
eru-Oe.

t i- plină degringoladă a acestei institu
ia e re nu demult era nouă și organi
zată p rafală dt> automat seceră, ca în 
vremurile bune, pe comisarul de poliție 
Ahtonio Ammuturo, patronul echipelor 

. apti-C-morra. Stupefacție : asasinatul este 
.semiyd Brigăzile roșii. Stupefacție : zia
rul „II Matino" primește un document din 
care rezultă că Brigăzile roșii au acțio
nat în operațiunea mai sus-menționață ca 
o expresie a „considerației" lor față de 
Camorra. Evident, față de aceea nouă și 
organizată.

Gurile rt-le șoptesc asiduu că „II pro- 
fessorc" își va recăpăta balansoarul. Vor 
urma trabucurile, șampania, televizorul, 
dejunurile și cinele ? Depinde cum vor 
șuiera gloanțele, departe de liniștea de 
catifea a pușcăriei...

RADU 8UDEANU ■

Universul in imagini Condamnați înainte de a se naște

Senzație în lumea muzicii : unul din pu
ținele portrete autentice al lui MozaH 
existente în lume a fost recent descoperit, 
în mod cu totul intimplător, la o expoziție 
în aer liber de către sculptorul suedez T. 
EngMrem. Posesorul nu cunoștea valoarea 
exponatului (în fotografie).

Michele Colonna. 10 ani, italian, a fost 
vîndut de părinții săi exasperați de sără
cie contra sumei de 5 000 de lire (circa 
5 dolari) și 8 kg de brînză lunar. Stăpânul 
turmei pe care copilul o îngrijea îl forța 
să muncească cum puțini adulți ar fi 
putut. Zi de zi, sculat la 3 noaptea, tre
buia să curețe grajdul, să ducă cireada 
la pășunaț, să mulgă vacile alături de care 
dormea, să smintîneascâ laptele. Patru ani 
a rezistat micuțul Michele cu gîndul că, 
prin munca sa. frații săi mai miei* nu vor 
muri de foame. Patru ani de muncă e- 
pulzantă au trecut pdstetfaoest. pui de om 
care n-a cunoscut jocurile copilăriei, nici 
lumina științei de carte. Atît a putut re
zista, patru ani. Și s-a sinucis.

In 1959, Adunarea Generală a O.N.U. 
adopta în unanimitate .„Declarația dreptu
rilor copilului", care proclama, printre 
altele, imperativul „izbăvirii capiilor de 
toate formele de desconsiderare, cruzime 
și exploatare". In 1982, peste 75 000 000 de 
copii sînt nevoiți să muncească, releva 
un raport al Biroului Internațional al 
Muncii intitulat „Copiii la muncă". Nu în 
timpul liber pentru bani de cinema sau 
patine cu rotile ci. ca orice adult, pentru 
a-și întreține familiile aflate intr-un sta
diu de disperată sărăcie. Italia este 'cam
pioana europeană a utilizării muncii in
fantile, dar chiar și în R.F.G.. Anglia, 
S.U.A., Spania, sute de mii de copii con
stituie „forța de muncă cu pantaloni 
scurți". In Asia și Africa trăiesc mai bine 
de 90 la sută din copiii care muncesc și 
sînt înregistrați ca atare, oficial, în sta
tistici. Dintre toate meseriile enumerate 
în anuarele UNICEF și practicate de 
copii — și nu lipsește nici una care să 
nu presupună, un îndelungat și istovitor 
efort fizic! — îngrozitoare ni s-a părut 
cea de „confecționer de jucării". Majori

tatea jucăriilor cu marca Hong Kong sînt 
asamblate de copii! Ei muncesc pe banda 
de montaj cu mințile golite de orice do
rință, păpuși vii, mecanisme vii care nu 
vor altceva decît hrană și odihnă, și nu 
au timp să se joace cu jucăriile confec
ționate de mîinile lor.

Se pare totuși că acești copii-lucrStorl, 
cunoscuți in anuare sub științifica denu
mire de „adolescenți activi economic" sint 
o categorie... fericită?! Nu este o afirma
ție gratuită. Pentru a ajunge să mun
cească, ei trebuie să aibă cel puțin 1# 
ani. Or, din cei 125 000 000 copii care se 
vor naște în 1982, vor muri 17 000 000 
înainte de a împlini 5 ani! (James Grant, 
director general al UNICEF). Aprecie
rea mi este cîtuși de puțin hazardată: 
dureroasa afirmație se bazează pe reali
tatea implacabilă a cifrelor de bilanț pe 
1981, an in care 40 000 de copii au murit 
Zilnic pe mapamond. In special de foame 
și de maladii care nu iartă țările subdez
voltate, dar care în lumea industrializată 
au fost de mult și definitiv eradicate. Tot 
cifrele ne aduc în fața ochilor imaginea 
de nesuportat a 100 000 000 de copii care 
se culcă în fiecare seară nemincați, a altor 
10 000 000 subnutriti, lipsiți de cele mai 
elementare condiții de viață și sănătate, 
care și-au pierdut- iremediabil capacita
tea fizică și intelectuală, a altor 200 000 000 
care privesc cu tristețe cum alți copii de 
vîrsta lor se duc la școală.

Pentru ca în această lume copiii să nu 
mai moară de foame, boli și lipsuri, pen
tru ca rușinoasele statistici ale UNICEF 
să dispară, ar fi suficient să se aloce 
doar sumele cheltuite de lumea bogată 
pentru, rețineți, băuturi alcoolice !

IOAN «OSCA «

Mortul VIU
Din mulțimea de știri ce parvin 

în fiecare secundă de pe glob, o 
colegă a găsit și selectat una pen
tru care am invidiat-o. Spunea ea, 
comentînd-o, că lista victimelor 
unui război a fost corectată după 
ce luptele au încetat. A fost co
rectată surprinzător prin reducere 
„întrucit un mort s-a dovedit viu". 
Era vorba de tinărul Williams. 18 
ani, anunțat ca decedat dar apărut 
viu și nevătămat în Malvine. Nu 
știu cum au reacționat părinții lui 
care. între timp, îi și făcuseră un 
mormînt și. desigur. l-au plîns 
amarnic. Mi-am amintit, citind în- 
timplarea, despre poves ea unui alt 
băiat care era cu doi ani mai mic 
decît Philipp Williams, la 9 august 
1945, cînd a căzut bomba cu plu
toniu. „Aveatfl 16 ani atunci, spune 
el, și în acea dimineață veneam 
spre casă pe bicicletă de la post, 
unde - petrecusem toată noaptea 
din cauza unei alarme. Deodată, o 
explozie teribilă ce părea a se fi 
produs în spate m-a aruncat la pă- 
mînt și, într-o clipă, întregul meu 
braț mi-a ars. Cu fața la pămînt, 
mi-am amintit că, trei zile mai 
înainte, o bombă de un nou tip că
zuse la Hiroshima. Potrivit ziare
lor, ea nu provocase decît puține 
pagube. Credeam că cea de acum 
căzuse lîngă mine". Se numește 
Sumiteru Taniguchi și, 36 de ani 
mai tîrziu, a acceotat să poves
tească ceea ce a simțit, aflat la 2 
kilometri de „punctul zero?, cînd 
bomba supranumită , FătmsW^că
zut la Nagasaki. Era ora II, ^tai 
tîrziu, Taniguchi avea să a.»- că, 
într-o secundă, pe o rază de 15 km 
în jurul epicentrului, totul fusese 
ras de pe fața pămîntului. însăși 
supraviețuirea lui se datora unui 
miracol, așa cum au opinat specia
liștii dtioă un an, cînd i-au studiat 
fotografiile spatelui răvășit de ar- 
suri. Dar să-i dăm în continuare 
cuvîntul tînărului de 16 ani : „Cînd 
m-am ridicat, pielea brațului și de 
pe piciorul sting erp ruptă și 
atîrna ca niște bucăți vechi de pan
sament. Cînd mi-am atins spatele, 
mina s-a înnegrit. Bicicleta se în- 
doise și voiam să ajung la un adă
post aflat la poalele colinei, lîngă 
o fabrică de muniții. Pe drum ve
deam cadavre de copii, auzeam oa
meni urlind de durere și nu pu
team distinge bărbații de femei. 
Pretutindeni casele erau în flă- 
'cări".

După două nopți, Taniguchi a 
fost găsit în curtea unei ferme de 
o echipă de prim aiutor și tr ns-‘ 
portat la un spital imp, ;it. 
Apoi, din spital în spital piriă a 
început să fie tratat. Singera abun- 
dent.^ suferința devenea insupor
tabilă, iar el ajunsese să ceară să 
fie lăsat să moară. Pansamentul îi 
era schimbat în condiții dramatice 
iar în dimineața următoare auzea 
medicii murmurînd : „A mai trăit 
o zi". A dus-o astfel pînă în mar
tie 1949, cînd a putut pleca din 
spital, „Cînd mă gîndeam la sta
rea corpului meu, declară el. uram 
pe toți — apropiați sau foarte de
părtați — care n-au îmoiedicat 
războiul". Și pentru el, războiul 
s-a Sfîrșit de peste 37 de ani. ră- . 
mie fizice au înceout să se închi
dă. Dar, zice Taniguchi, noi, acești 
hibakushas (cum sînt numiți acolo 
cei atinși de holocaustul nuclear) 
nu putem uita suferințele. Dacă 
acești copii sau nepoți ai mei sînt 
sănătoși acum, nu înseamnă că sînt 
feriți de probleme. Aș fi putut 
muri acum 36 de -ani, spunea el 
anul trecut. Dar cel ce au pierit 
mă obligă să trăiesc și să poves
tesc".

în Malvine, au murit mult mai 
puțini decît în Nagasaki. Ba, sta
tistica a greșit în plus cu unul ! Ce 
a povestit, ce va spune, peste ani, 
el, renăscutul Williams ?

DUMITRU CONSTANTIN ■

Lumea se amuză

Jirt Winter (R.S.C.)
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I Luni 9 august. Aleile Grădinii botanice 
I bucureștene due toate către amfiteatru] 
I Facultății de biologie, in care se desfășoa- 
I ră o festivitate emoționantă : cei 82 de 
I ,^tudenți“ ai Cursurilor de vară și coloc

viilor științifice de limba, literatura, isto
ria și arta poporului român, organizate la 
București in acest an (reprezentînd 21 de 
țări), se găsesc pentru ultima oară într-tm 
cadru oficial împreună cu profesorii lor, 
pentru a primi învestitura de „absolvenți". 
Amfiteatrul pulsează în ritmul afectuos al 
emoției. Se vorbește românește cu vizibilă 
bucurie, cu mîndrie. Se recită în limba 
română, se cîntă în limba română, intr-o 
limbă română devenită brusc un grai al 
prieteniei, al unei fraternități spontane, al 
unei tinereți a simțirii care pune semnul 
egal între Misae Tanaka, micuța japoneză 
încă elevă, și Iuri Petrovici Zaiuncikovski, 
profesor universitar la Moscova, decanul 
de vîrstă și de mai multe ori oaspete al 
Cursurilor de vară încă de la înființare, 
în urmă cu 23 de ani.

„Cursurile s-au desfășurat pe trei-nivele 
de pregătite — ne spune lector dr. Eugen 
Marinescu, director adjunct al cursurilor. 
Pentru avansați, sub. forma unor seminarii 
speciale de literatură română, de limbă 
română contemporană — cu accent pe as
pectele limbii vorbite — și de etnologie și 
folclor, sub formă de conferințe, mese ro
tunde. discuții libere, întilniri cu diverși 
specialiști, în funcție de solicitările cursan- 
ților și de aria lor de interes cultural. 
Pentru cei cu nivel mediu de cunoaștere a 
limbii român,e și pentru începători, s-a 
preferat formula cursurilor practice inten
sive. în toate aceste activități, cadrele 
noastre didactice — care au o foarte bo
gată experiență în predarea limbii române 
la străini — au obținut în anul acesta, ca 

• și în alți ani dealtfel, rezultate pot spune 
spectaculoase. Stau mărturie lucrările fi
nale ale cursanților, în care au fost ru
gați să-și exprime în limba română im- 
pr- iile asupra desfășurării cursurilor". 
r răsfoim și noi, cu sentimentul că ele 

prezintă mai mult decît un examen de 
competență filologică, reprezintă o tulbu
rătoare manifestare de simpatie și pre
țuire față de țara și poporul nostru.

„La încheierea cursurilor, țin să mulțu
mesc din tot sufletul organizatorilor și 
profesorilor care și-au sacrificat vacanța 
pentru noi. Sper ca peste cîțiva ani să am 
posibilitatea sâ revin aici" (Yang Shunxi 
— China). „Limba română este foarte in
teresantă din punct de vedere lingvistic, 
pentru că e o limbă romanică înconjurată 
geografic de limbi slave. Apoi, limba 
română este expresia unei culturi deosebit 
de originale și de bogate. A învăța limba 
română înseamnă și a face cunoștință cu 
un popor întreg, cu cultura și civilizația 
lui. Pentru mine, aceasta ă fost o expe

riență foarte bogată" (Marleen van Pete- 
giiem — Belgia). „în acest foarte scurt 
răstimp, am avut posibilitatea să fim la 
curent și să ne informăm asupra ultime
lor cercetări în domeniul filologiei, litera
turii, artei românești. Nu mă îndoiesc că 
fiecare dintre participant! a găsit ceva pe 
placul său, ceva nou, de folos, interesant. 
Adresez cuvinte de recunoștință organiza
torilor Cursurilor de vară" (Galina Pe- 
trunchina — U.R.S.S.).

Oaspeți și prieteni 
la Cursurile de vară

„Organizarea cursurilor la București în 
acest an — ne spune Ursula Bociort, asist, 
univ. la Universitatea Humboldt din Ber
lin, R.D.G. — a fost un .mare avanta j, în- 
trucît am putut folosi din plin accesul 
do-bîndit astfel la bibliotecile și mu
zeele Capitalei dumneavoastră. La 
universitatea noastră, pregătim un 
amplu proifict de cercetare a litera
turilor romanice — între; care și lite
ratura română — în ultimele decenii. In- 
tîlniriie cu scriitori și critici români 
(D.R. Popescu, Laurențiu Fulga, Constan
tin Țoiu, Constantin Chiriță, Al. Piru, 
Pompiliu Mareea, Eugen Simion, Ion Dodu 
Bălan ș.a.) mi-au fost de mare folos în 
acest sens, mi-au conturat o perspectivă 
asupra literaturii române din ultimii ani. 
De asemenea, eu pregătesc un studiu de
spre Al. Ivasiuc și răstimpul petrecut la 
București mă va ajuta mult în elaborarea 
lui".

De o audiență deosebită s-au bucurat și 
colocviile pe teme de folclor, în cadrul 
cărora prezentarea filmelor etno-folclorice 

ale lui Vasile Crețu din Timișoara a fost 
un adevărat eveniment care „ne-a dat o 
imagine plastică, directă despre diferite 
obiceiuri din Banat, legate de naștere, 
înmormîntare, de riturile agrare" (Ursula 
Boeiort).

în zilele rămase pînă la încheierea șe
derii în România (14 august), organizatorii 
au proiectat o excursie de documentare la 
Brașov. Inițiativă demnă de toată lauda, 
dar eare nu știm dacă va putea satisface 
dorința legitimă a acestor iubitori ai limbii 

‘ și culturii române de a cunoaște „de visu" 
și alte locuri și valori ale artei noastre 
(Buțovina, Maramureșul sînt numai două 
din multele posibilități). Excelentul mijloc 
de propagandă — corectă și necesară pen
tru dobîndirea locului meritat de cultura 
noastră 'în lume — care sînt Cursurile de 
vară de limba, literatura, istoria și arta 
poporului român, trebuie folosit cu înțe
lepciune și eficiență, cu mai multă înțe
lepciune și eficiență, am spune. Aceasta 
înseamnă, în primul rînd, asigurarea unei 
participări cît mai largi, prin populariza
rea din timp a manifestărilor (și nu cu o 
lună înainte, cum s-a întimplat în acest an 
—> aviz forurilor de resort !). dar și prin 
alcătuirea unui bogat program cultural și 
de recreere pentru cursanți, care să între
gească în mod plăcut și instructiv calita
tea științifică excelentă a cursurilor. Da ■, 
întrucit natura acestor reproșuri rămîne 
totuși exprimabilă în limitele formulei „e 
loc pentru mai bine", drept este să înche
iem cu cuvinte de laudă pentru eforturile 
conducerii cursurilor — prof. dr. doc. Al. 
Piru, director, cont. dr. Ion Djaconescu — 
secretar științific al Senatului, conf. dr. 
Popescu Florin — director adjunct, lector 
dr. Eugen Marinescu — director adjunct, 
pentru eforturile celor peste 40 de cadre 
didactice și cercetători de la Facultatea, 
de limba și literatura română a Univer
sității din București, precum și de la In
stitutul de lingvistică, folclor și dialecto
logie. care au sprijinit organizarea și des
fășurarea cursurilor, făcînd din ele o au
tentică experiență culturală pentru fiecare 
din cei prezenți aici.

încneiem odată cu această emoționantă 
mărturisire a lui Chantal Signoret, docto
randă ia Universitatea din Aix-en-Pro- 
vence, în care se concentrează întreaga 
emulație Intelectuală, dar și afectivă ce a 
caracterizat actuala ediție a Cursurilor de 
vară de la București : „Aceste Cursuri de 
vară sînt pentru mine pline de nostalgie. 
Nu pot pleca fără tristețe dintr-o țară 
unde poezia și arta sînt regine. Este ocazia 
să exprim aici mulțumirea mea. După a- 
ceastă experiență foarte folositoare, vreau 
să caut mai adine sufletul și inima 
României".

TANIA RADU 3

Corul „Miorița" 
din Reșița 
cucerește lauri 
in Franța

„Nimic nu este mai frumos decît să fii 
aclamat și iubit de o sală întreagă cîntînd 
românește, îmbrăcat în portul național, 
poate doar bucuria de a cînta cu toții la 
întoarcerea acasă, cînd am pus piciorul pe 
primul petic de pămînt românesc, la 
Curtici, cîntecul „Românie, dulce țară", 
.iriărturisește prof. Doru Morariu, dirijorul 
Corului de cameră „Miorița" din Reșița, 
împărtășindu-ne cu justificată mîndrie 
succesele acestei formații „de elită a mu
zicii corale românești", cum o prezenta în 
1980 dirijorul și compozitorul Marin Con
stantin, artist emerit. Deși ființează doar 
din 1975, dragostea de cîntec a unor oameni 
cu calități de excepție, dăruirea și munca

permanentă, tinerețea și pre - , .nea, ta
lentul care refuză blaz . ai dus la a- 
firmarea, în țară și peste h tare, a aces
tei formații valoroase. Iată cîteva din fap
tele artistice ale corului reșiț a i. condus 
de compozitorul Doru Morariu. Reperto- 
riul-euprinde peste 180 de lucrări din lite- * 
râtura corală românea."'ă si universală. A 
susținut mai mult de 309.de concerte, re- . 
citaluri și concerte-spectacol. Laureat al ț 
Festivalului național- „Cîntarea Româ
niei!’ edițiile a II-a și a IlI-a. Laureat al - 
concursului internațional de cînt coral 
„C. A. Seghezzi" Gorizia — Italia, 1978. 
Premiul II folclor, premiul III cor femei, 
premiul III ansamblu vocal nuxi ia Con
cursul coral de la Tnvr ...  1932. j
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Taifun
la Nagasaki
o noua urgie
mvmsa

S-ar părea că există pe undeva un 
tin —- nedrept — al orașelor. După 
fost victima bombei atomice nr. 2,

des- 
ce a 
fău

rite și lansate de mina omului, orașul- 
martir a fost acum cîtcva zile ținta sti
hiilor dezlănțuite : taifun, ploi torențiale, 
inundații, alunecări de teren, un infernal 
lanț al morții.

Desigur, cele două cataclisme nu suferă 
comparație intre ele, omul dovedindu-se 
infinit mai singeros și mai neîndurător 
decît natura mașteră. Priviți însă aceste 
imagini din Nagasaki ’82, la sfirșitul lui 
iulie, priviți urmările celei mai devasta
toare inundații abătute în ultimii ani asu
pra acestei zone a Japoniei : alunecări de 
teren iscate de ape ; pompieri intervenind 
nu ca să stingă incendii, ei pentru a de
gaja răniți de sub dări mături cu ajutorul 
jeturilor de apă ; soldați combătiiid sti
hia ; camioane și autobuze grele spulbe
rate de uragan eu frunzele în vini; 
străzi prefăcute în ruine, peste eare s~a 
presărat ca un straniu covor convulsio
nat modestul avut al locuitorilor cartie
relor sărace ; mame căutindu-și pruncii, 
copii căutîndu-și părinții.

Nagasaki ’82, un nou tribut de singe 
și 'durere, sute de morți și răniți. Cu 
toate acestea printre ruine și dărimă- 
turi renasc speranța, tenacitatea, uriașa și 
elementara bucurie de a trăi, a supra
viețui și a reconstrui ceea ce a fost dis
trus si a lua viața de la capăt.

LIONEL NIȚESCU

309.de
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a luat ființă un elegant și frumos

am moștenit noi...
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Un Pantheon la doi pași de noi

Pămîntul dintre Dunăre , și Marea Neagră reprezintă pentru toată lumea o carte 
de istorie cu filele in permanentă deschise.
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Histria. Ascunsă cu discreție în lagunele Mării Negre care sînt 6 continuare a del
tei; acolo unde apa. scapă din mîini pămîntul, acolo unde cerul sărută apa și coboară 
spre noi — Histria reprezintă o bijuterie a universului...

..IPină la W stria se* ajunge greu. Dacă n-ai șahsa unei excursii organizate sau 
posibilitatea de a te deplasa cu autoturismul nimeni nu te-ar sfătui să te îndrepți către-j â 
cetate. Din Constanța doar două curse zilnice te poartă prin Năvodari, Corbii, V» 
și lacul Nuntași pînă înspre comuna Mihai Viteazu. Pentru cetate cobori la intorse®— 
Aici, două indicatoare (pe unul scrie Histria,— iar pe celălalt Istria), îți arată că pînă |
la cetate mai sînt 7 kilometri. Dacă nu se . oprește cineva să te invite în mașină nu-ți 
mai rămâne decît să mergi pe jos. Și asta nu numai la dus dar și la întors. Așa stind 
lucrurile, intr-o zi de duminică a mașinilor fără soț, am încercat să ajung pină la 
cetatea Histria. Plopii de pe șosea mmu adăpostit cînd de soarele arzător de vară, cînd 
de ploaia pornită din senin. Decorul este decupat din povești. Păsări de toate culorile 
și mărimile te însoțesc peste 'tot. La cetate îl găsești, asemănător unui marinar de 
cursă lungă; pe Petre .Alexandrescu, șeful secției de arheologie greco-romană de la 
București și" șeful șantierului de la Histria. Ceea ce a spus n-a avut darul să mă 
bucure câtuși de puțin. în ciuda faptului că de foarte puțin ,timp aici, chiar în incintă,

; muzeu în care sînt adunate pmse încă de vremea 
lui Vasile Pârvan, cel care a început munca de pio
nierat la cetate, monumentul se degradează. Da I 
Acesta-i cuvîntul exact. Timpul, intemperiile dar 
mai ales neglijența noastră au pus stăpînire pe ce
tate. Din sectorul bizantin, băile romane nici nu mai 
pot fi redate circuitului turistic. Aceeași soartă o 
au și cele trei temple grecești. La circa două sute 
de metri de zona templelor există așa numitul sec
tor al cuptoarelor. Sînt șapte la număr. Două din
tre ele s-au păstrat întregi pînă în ZilȘje noastre. 
Dar și aici uitarea noastră distruge mai totul. Și 
ar mai fi cite ceva de spus»: tot în incinta cetății 
își desfășoară activitatea (și încă ce activitate !)
un bufet. Se vind bere și conserve. Cu ce se cum
pără de aici, cu ce se mai vine de acasă s-a.reușit 
ca în timp cetatea să se transforme intr-un imens 
depozit de sticle și borcane goale. Așa stind lucru- 

- rile, de urgență trebuie tras un semnal de alarmă.
Am înțeles de la Petre, Alexandrescu că pe lingă 
faptul că există fonduri alocate pentru continuarea 
cercetărilor și salvarea cetății de la ruină, nu lip
sesc nici aprobările. Atunci pc bună dreptate, ne 
întrebăm : ce se mai așteaptă ? Lucrările, după pă
rerea specialiștilor, trebuie începute fără nici Un 
fel de zăbavă. Altfel riscăm să vorbim de ceta
tea Histria, comparată în multe locuri cu orășele 
siciliene, la trecut. Vom reveni fiindcă generațiile 
viitoare trebuie să se bucure și ele de tot 6eea ce
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